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BRATISLAVA
Už o pár dní, v sobotu 29. 
októbra, sa otvoria miest-
nosti pre komunálne a žup-
né voľby. Hoci pripadli na 
ten najmenej vhodný čas, 
má zmysel obetovať tento 
jeden deň z predĺženého 
„dušičkového“ víkendu. 
Práve v regionálnych voľ-
bách má náš hlas veľkú 
moc.
Hoci prvý prieskum, keď ešte 
neboli známe mená všetkých 
kandidátov, odhadoval účasť 
na spojených komunálnych 
a župných voľbách až na pre-
kvapujúcich 66,7 percenta, 
dá sa predpokladať, že toto 
číslo sa zmení, a to aj pre zlé 
načasovanie. Starostov mest-
ských častí, primátora mesta, 
predsedu kraja aj poslancov 
miestneho, mestského a kraj-
ského zastupiteľstva totiž bu-
deme voliť v čase jesenných 
školských prázdnin, pred 
Sviatkom všetkých svätých. 
„Termín volieb je nešťastný. 
Značná časť voličov hlavné-

ho mesta má pochovaných 
príbuzných na opačnom 
konci republiky a Dušičky 
sú obdobím, kedy títo ľudia 
cestujú a spomínajú na svo-
jich blízkych,“ potvrdzuje aj 
politológ Radoslav Štefančík 
rozhovor s ním si prečítajte 
na str. 8. 
Navyše, účasť v komunál-
nych voľbách býva v porov-
naní s parlamentnými voľba-
mi oveľa nižšia, v Bratislave 
od roku 2002 nepresiahla 35 
percent. Slabé číslo sa síce 
podarilo prekročiť v roku 
2018, vtedy volilo v hlavnom 
meste 40,6 percenta ľudí, no 
v porovnaní s celosloven-
ským priemerom (48,67 per-

centa) bola účasť stále nízka.
Je to paradox, pretože práve 
výsledok komunálnych vo-
lieb priamo ovplyvňuje náš 
každodenný život. Rozhodu-
jeme napríklad o tom, či bude 
dosť miest pre deti v škôlke, 
či sa rozbité chodníky a cesty 
začnú konečne opravovať, 
v akej MHD sa budeme vo-
ziť, kde zaparkujeme a koľko 
za to zaplatíme, či nám pred 
bytovkou vyrastie ďalší dom, 
či bude naše okolie čistejšie 
a krajšie a my sa v ňom bu-
deme cítiť dobre. O tomto by 
sme mali rozhodovať každý 
za seba. Napokon, ide aj o to, 
kam pôjdu naše peniaze.  (ac)
 Foto: ms, shutterstock
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Posunúť cestu na Dušičky má zmysel, 
náš hlas práve teraz dostal veľkú moc

Aj slovo 
je zbraň
STARÉ MESTO
Tragicky nám to pripome-
nula streľba na Zámockej 
ulici v centre mesta, keď 
rukou 19-ročného študenta 
prišli o život nevinní mladí 
ľudia.
Mimoriadne inteligentného 
gymnazistu Juraja († 19) 
motivovala k vražde nená-
visť k ľuďom, ktorí sú iní 
– vierou, rasou, sexuálnou 
orientáciou... To boli jeho 
„ciele“. 
Nevinné obete si vrah vy-
striehol pred podnikom 
Tepláreň na ulici pod Bra-
tislavským hradom, ktorý 
navštevuje LGBTI+ komu-
nita. Matúš († 23) a Juraj  
(† 27) prišli o život na mies-
te, kde sa cítili byť prijatí 
a v bezpečí. 
„Nevytvorili sme akceptu-
júce, bezpečné a inkluzívne 
prostredie detí a mládeže 
v školách, neriešili sme, že 
sa neučia to najpotrebnejšie 
pre život - žiť zodpovedne 
svoju slobodu, spolupraco-
vať, vážiť si jeden druhého, 
nepodliehať konšpiráciám 
a nenávisti,“ odznelo na zhro-
maždení, kde si verejnosť uc-
tila pamiatku obetí.
Šialený skutok chladnokrv-
ného pomäteného vraha sa 
poponáhľali odsúdiť aj po-
litici, ktorí sami podnecujú 
nenávisť, násilie a zlo... Vy-
počuli a prečítali sme si veľa 
slov, na vystihnutie podstaty 
však stačia štyri krátke vety 
prezidentky Zuzany Čaputo-
vej, adresované nielen komu-
nite LGBTI+: „Prepáčte. To 
nie vy sa máte cítiť ohrození. 
Nie vy sem nepatríte. To na 
Slovensko nepatrí nenávisť 
a netolerancia.“  (bn)

4 Odpočet 
 samospráv
 Splnili starostky, sta-

rostovia a primátor to, 
čo nám sľubovali po 
svojom zvolení v roku 
2018?

10 Dôležitý test 
 pred voľbami
 Zistite, či naozaj viete 

o spojených komunál-
nych a župných voľ-
bách všetko podstatné, 
aby váš hlas neprepa-
dol.

28 Divoký Pentagon
 mesiac po...
 Pozreli sme sa, či je 

táto riziková lokalita 
vo Vrakuni po zriade-
ní novej stanice mest-
skej polície pokojnejšia 
a bezpečnejšia.

30 Premeny 
 Bratislavy
 Porovnajte si foto zná-

mych miest, ktoré delia 
desaťročia - čo všetko 
sa nenávratne stratilo 
v minulosti a čo pri-
budlo?

ZADARMO 
Noviny o živote v Bratislave sú 
distribuované každý mesiac 

 do všetkých mestských častí.  
EV 3101/09 ~ ISSN 1335-5228  

IČO: 35712058  
Vydáva NIVEL PLUS s.r.o.,  

Ivanská cesta 2D, 821 04 Bratislava  
Tlačí MAFRAPRINT 

Roznáša spoločnosť Red Post, s. r. o.

Komunálne a župné voľby 2022
 Komunálne a župné (krajské) voľby sa konajú v sobotu 29. 

októbra od 7. do 20. hodiny. 
 Voliť môžete iba v mieste svojho trvalého pobytu, na účasť vo 

voľbách potrebujete občiansky preukaz (cudzinec cestovný 
pas).

 Ak nemôžete pre závažné problémy, najmä zdravotné, prísť do 
volebnej miestnosti, požiadajte o možnosť hlasovať do prenos-
nej alebo do špeciálnej volebnej schránky.
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Koho voliť, keď 
neviem koho?
Dilema, ktorú teraz riešia via-
cerí Bratislavčania. Dodnes 
ich stopercentne nepresved-
čil ani jeden zo záujemcov 
o kreslo starostu, primáto-
ra či župana a dôveryhod-
nosť väčšiny kandidátov na 
poslancov zastupiteľstiev len 
hádajú zo zoznamu registro-
vaných. Jasné im je meno, 
vek, politická závislosť či 
„nezávislosť“, zamestnanie 
– učiteľ, manažér, analytik, 
poslanec, nezamestnaný, dô-
chodca... Nič viac.
Pozvania kandidujúcich 
na susedský guláš, kávičku 
s darčekmi ani farebné letáky 
s peknými usmiatymi tvárami 
nie každého váhajúceho vo-
liča motivujú k skratkovité-
mu rozhodnutiu dať im svoj 
hlas. Veľmi však nezaberajú 
ani vážnejšie diskusie: podľa 
účasti na komunálnych voľ-
bách v roku 2018 viac ako po-
lovici Bratislavčanov nezáleží 
na tom, čo sa bude diať v ich 
bezprostrednom okolí. Nasle-
duje teda ďalšia otázka: Pre-
čo si mám pre voľby pokaziť 
predĺžený dušičkový víkend?
Nevieme lepšiu odpoveď ako 
túto: Účasť na hlasovaní je 
vyjadrením môjho názoru na-
priek všetkým pochybnostiam, 
je to môj príspevok k tomu, 
v akom prostredí a v akej at-
mosfére budeme žiť.
Aj to je voľba, ktorá sa po-
číta. A stále je čas vyberať 
najlepšie z možného. 
 Anna Čapková
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)
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Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

OBRAZY
NAJLEPŠIE
PREDÁTE 
V AUKCII

Žiadne
poplatky
Galéria Art Invest

Dobrovičova 7, Bratislava
Info: 0905 659 148
www.artinvest.sk
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Rudolf Kusý na primátora

1.   Odstránenie chaosu   
 v parkovaní

2.   Prvé auto pre 
 Bratislavčanov zdarma

3.   Do zmeny systému odpúšťanie
 pokút pre Bratislavčanov

4.   SMS platba + jedna aplikácia

Rudolf
 Zrozumiteľné 

parkovanie

Objednávateľ: KDH, Šafárikovo námestie 4, 811 02, Bratislava, IČO: 00586846        Dodávateľ: Temper Communication, a.s. Na Březince 6, 150 00 Praha 5, Česká republika, IČO: 29043620

Kde sú víťazi
volieb istí?
BRATISLAVA
Až štvrtina z 89 obcí a miest 
v Bratislavskom kraji by 
mala mať v nadchádzajú-
cich regionálnych voľbách 
istého víťaza.
V 24 obciach, respektíve 
mestských častiach kandidu-
je na post starostu len jediný 
kandidát. Vo všetkých prípa-
doch ide o súčasných šéfov 
samospráv. 
 Najväčší počet obcí, až 11, 
v ktorých je jediný kandidát na 
post starostu obce, je v okrese 
Senec: Boldog, Hamuliako-
vo, Hrubý Šúr, Hurbanova 
Ves, Igram, Kaplna, Kostolná 
pri Dunaji, Kráľová pri Sen-
ci, Malinovo, Nová Dedinka, 
Vlky. Je to viac ako tretina 
z 29 obcí v Seneckom okrese. 
 Z 25 obcí v okrese Malac-
ky evidujú jediného kandi-
dáta v 9 obciach: Kostolište, 
Kuchyňa, Pernek, Plavecké 
Podhradie, Rohožník, Sološ-
nica, Suchohrad, Veľké Levá-
re a Zohor. 
 Naopak, v okrese Pezinok 
a v rámci mestských častí Bra-
tislavy sú to len 2 samosprávy. 
V okrese Pezinok je jediný 
kandidát na starostu v obci 
Báhoň a Píla, medzi bratislav-
skými samosprávami majú 
jediného kandidáta mestské 
časti Jarovce a Vrakuňa. 
 Pokračovať v mandáte na 
čele obce by malo päť žien, 
súčasných starostiek obcí 
Sološnica, Hamuliakovo, 
Hurbanova Ves, Malinovo 
a Nová Dedinka.  (TASR)

Aj cez mobil si preveríte, do čoho
investovala samospráva peniaze

BRATISLAVA
Chcete si pred voľbami 
skontrolovať, ako hospo-
dárila vaša mestská časť či 
magistrát? Informácie náj-
dete aj v mobilnej aplikácii 
Najvyššieho kontrolného 
úradu.
Peniaze sú najmä teraz, 
v čase energetickej krízy, 
dôležitou témou dňa. Samo-
správy musia hľadať rozum-
né východiská, aby udržali 
služby pre občanov na pri-
meranej úrovni a nezaťažili 
pritom ich peňaženky. Ako 
dokázali hospodáriť s verej-
nými financiami v uplynu-
lých rokoch?
Na to, aby sa v tom ľahko 
zorientoval aj bežný človek, 
vytvoril Najvyšší kontrol-
ný úrad bezplatnú mobilnú 
aplikáciu MuMAP (Munici-
palities on Map), kde si mô-
žete porovnať a skontrolovať 
dianie vo svojom najbližšom 
okolí. Aplikácia upozorňu-
je tiež na to, ako konkrétna 
miestna samospráva čerpá 
eurofondy a na aké nedo-
statky prišli kontrolóri od 
roku 2018.  „Každý občan 

sa tak môže stať kedykoľvek 
dobrým kontrolórom obce 
či mesta, v ktorom žije. Ľu-
dia môžu aktívne prispievať 
k tomu, že volení zástup-
covia podstupujú otvorený 
proces zúčtovania verejných 
prísľubov či politík,“ pripo-
mína NKÚ. 
Na webe mumap.nkusr.sk 
nájdete zhrnuté všetky dôle-
žité dáta o príjmoch a výdav-
koch samospráv, takže stačí 
pár klikov a získate obraz 
o finančnej kondícii a spravo-
vaní peňazí vo vašej mestskej 
časti.
Na finančné zdravie miest 
a žúp za rok 2021 sa pozrel 
aj inštitút INEKO a konštatu-
je, že sa medziročne zhoršilo. 
Koronakríza vrátila viaceré 
ukazovatele hospodárenia 
k stavu z roku 2016 (mestá 
boli na vrchole finančnej kon-
dície v rokoch 2017 až 2020). 
Hodnotenie samospráv zahŕ-
ňa kľúčové parametre ako 
celkový dlh, dlhovú službu, 
bilanciu bežného účtu a zá-
väzky po lehote splatnosti.
Finančné zdravie Bratislavy 
za rok 2021 označil inšti-

tút pojmom „dostatočné“: 
zo 6 bodov, čo bol najlepší 
výsledok, získalo hlavné 
mesto 3,88 bodu a v rám-
ci Slovenska skončilo na 
141. mieste. „Pri Bratisla-
ve ide o agregovaný údaj 
za celé mesto, teda magis-
trát a všetky mestské časti 
spolu. Ak by do hodnotenia 
nebola zahrnutá problé-
mová mestská časť Devín 
s obrovským historickým 
dlhom a záväzkami po le-
hote splatnosti, ktorá je už 
roky v nútenej správe, tak 
by celá Bratislava bola vo 
vyššom pásme, keďže ani 
magistrát, ani žiadna ďalšia 
mestská časť nemajú hod-
notenie nižšie ako 4 body,“ 
podotýka INEKO. 
Bratislavský samosprávny 
kraj skončil v hodnotení na 
predposlednom 7. mieste so 
skóre 4,74 bodu. Všetky župy 
sú podľa inštitútu „v „dob-
rom“ finančnom zdraví. Pod-
robné údaje aj o  mestských 
častiach si pozrite na webe 
hospodarenieobci.sk. (bn)
 Foto: FB Bratislava – hlavné 
 mesto SR/Marek Velček

KOMUNÁLNE 
A ŽUPNÉ VOĽBY

2022

Najviac išlo do dopravy
Celkové príjmy v hlavnom meste dosiahli v minulom roku sumu 
467,2 milióna eur, výdavky 435,1 milióna eur. Najviac peňazí 
išlo vlani do dopravy, takmer 129 miliónov, na sociálne zabez-
pečenie to bolo necelých 23 miliónov a do verejného poriadku 
a bezpečnosti ani nie 11 miliónov. 

Aktuálne práce na rozšírení Harmincovej ulice
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DÚBRAVKA, Martin 
Zaťovič:
2018
Prioritou bude vytvárať 
nové športoviská, vyriešiť 
chátrajúce budovy, v spo-
lupráci s magistrátom 
zlepšiť dopravu, dokončiť 

rozšírenie Harmincovej ulice, opäť otvoriť 
rokovania o predĺžení Saratovskej ulice a rie-
šiť križovatku a obratisko električiek na ulici 
Pri kríži. Chcem pokračovať vo výsadbe stro-
mov, začať s vytváraním parku Pod záhrada-
mi, otvoriť záhradu pri miestnom úrade verej-
nosti, zefektívniť upratovanie aj posilnením 
vlastnej upratovacej skupiny.

2022
+Prvý zámer vystihuje slovo rekonštruk-
cia (opravy) - išlo o rekonštrukcie a opravy 
detských ihrísk, športovísk, školských budov 
a objektov, ciest a chodníkov aj verejných 
priestorov. Zrekonštruované sú všetky veľ-

ké telocvične na dúbravských školách, všet-
ky umyvárne v materských školách, máme  
7 kompletne opravených detských ihrísk.
Druhý zámer vystihuje slovo novinky - ide 
o nové ihriská, športoviská, máme 7 nových 
workoutových ihrísk, 3 nové multifunkčné ih-
riská, nový verejný multifunkčný priestor Hanu-
lova, nové hokejbalové ihrisko, novú pumptrac-
kovú dráhu, nový parčík pri Brestovke, novú 
promenádu alebo pešiu zónu pre chodcov...
Tretí zámer charakterizuje slovo generácie 
a spolupráca komunít - deti a seniori: poda-
rilo sa prijať všetky trojročné dúbravské deti 
do materských škôl, 500 seniorov združiť v 4 
denných centrách, 120 obedov rozvážať se-
niorom denne a denne opatrovať 100 Dúbrav-
čanov, generácie sa stretávajú na rôznych spo-
ločných kultúrnych a športových podujatiach.

- Pracovali sme aj na vzniku cyklomosta 
Dúbravka – Lamač, tento zámer sa však ne-
podarilo dopracovať, pretože ho brzdia nevy-
sporiadané pozemky, ktoré rieši hlavné mesto.

KOMUNÁLNE 
A ŽUPNÉ VOĽBY

2022

Odpočet samospráv: Čo nám sľubovali        v roku 2018 a ako vidia svoju prácu v roku 2022?

BRATISLAVA
Pripomeňte si priority, 
o ktorých hovorili staros-

tovia a primátor v Brati-
slavských novinách bez-
prostredne po zvolení pred 
štyrmi rokmi. Zároveň 
prinášame ich dnešné od-
povede na otázku, čo sa im 
podarilo a čo napriek snahe 
nevyšlo. (ac)
 Foto: magistrát, MČ, archív

DEVÍN, 
Ľubica Kolková:
2018
Prioritou bude dokončiť 
opravu materskej školy, 
ktorou pribudne cca 30 
miest pre našich najmen-
ších, získať do Devína 

obchod s potravinami, opraviť Devínsku 
cestu spojenú s vybudovaním cyklotrasy, 
nájsť východisko z nútenej správy, opraviť 
ďalšie dva chátrajúce objekty v našej sprá-
ve, zlepšiť zdravotnú starostlivosť priamo 
v Devíne.

2022
+Podarilo sa dokončiť opravu materskej 

školy, ktorá má dnes 3 triedy s kapacitou cca 
50 miest. Devín má konečne aj obchod s po-
travinami, ktorý postavil a otvoril finančník 
Patrik Tkáč. Rozbehnutý je projekt opravy 
zdravotného strediska, ktoré máme v sprá-
ve, plus súkromný investor stavia v Devíne 
novú očnú kliniku.

- Naďalej hľadáme východisko z nútenej 
správy, s tým sme ani nepohli, čo ma mrzí 
najviac. Nevyšla ani oprava Devínskej cesty 
(v gescii magistrátu), stále je v štádiu pro-
jektovej prípravy. Tzv. Zelený dom v našej 
správe je opravený do stavu, keď sme mohli 
na jeho ďalšie využitie vyhlásiť VOS, ale 
ďalší chátrajúci dom v našej správe sa nám, 
žiaľ, opraviť nepodarilo.

2018
Prioritou budú naše štyri hlavné témy, a to 
je doprava, ktorá bude hlavnou témou dňa, 
životné prostredie, rozvoj mesta a transpa-
rentnosť. Urobím tiež všetko pre to, aby 

sme s vládou čo najviac komunikovali. Vláda musí pochopiť, 
že Bratislava je hlavným mestom, ktoré má málo peňazí. 

2022
+V meste sa nám podarilo obnoviť atmosféru dôvery a spo-
lupráce. Nezaťažovali sme verejnosť korupčnými škandálmi 
ani hádkami, odstrihli sme od mesta záujmové skupiny, vďa-
ka čomu šetríme milióny eur. Zmenili sme tiež vzťah mesta 
a obyvateľov k verejnému priestoru. Zaviedli sme prísnejšie 
pravidlá pre developerov a začali nielen obstarávať, ale už aj 
vo vlastnej réžii stavať nájomné byty. Skvalitnili a zrýchlili 
sme MHD. Spustili sme parkovaciu politiku a reakcie oby-
vateľov z prvých PAAS zón už potvrdzujú, že rezidentom sa 
v nich parkuje výrazne lepšie ako v minulosti. Na výsledkoch 
našej práce vidieť, že každý deň sa dá urobiť niečo, čo ľuďom 
zlepšuje život, od najväčších vecí až po najmenšie drobnosti, 
na ktoré sa v minulosti zabúdalo. Stojí to veľa vysvetľovania, 
veľa námahy, aj veľa kritických slov, ale to čaká každé vede-
nie mesta - zlaďovať záujmy rôznych skupín obyvateľov tak, 
aby vo výsledku prispeli k lepšej kvalite života v meste. Nie 
je to o tom, že každým rozhodnutím vyhoviete všetkým, ale 
o tom, že vo výsledku z toho budú mať všetci osoh. 

- Mrzí nás, že sme neurobili viac v téme cyklodopravy. 
Sľúbili sme, že vybudujeme 24 km segregovaných cyklo-
trás. Vzniklo 17 km novej cyklistickej infraštruktúry, z toho 
6 km tvoria najbezpečnejšie, samostatné cyklotrasy. Vní-
mame dôležitosť tejto témy pre Bratislavu. Bohužiaľ, po 
nástupe v roku 2018 sme na magistráte nenašli žiaden tím, 
ktorý by sa systematicky venoval cyklodoprave. Teraz sa 
nám podarilo silný tím vybudovať. 

HLAVNÉ MESTO, Matúš Vallo:

ČUNOVO,  
Gabriela Ferenčáková:
2018
Spolu s poslancami sa bu-
deme snažiť pokračovať 
v rozbehnutých projektoch 
a dotiahnuť ich do úspeš-
ného konca. Naďalej sa 

budeme zapájať do rôznych výziev, aby sme 
získali finančné prostriedky z externých zdro-
jov na ďalšie aktivity, keďže náš rozpočet je 
veľmi obmedzený.

2022
+Po  rokoch prípravy rekonštruujeme 
kaštieľ. V roku 2022 sme ukončili výstavbu 

novej materskej školy, ktorú sme uviedli do 
prevádzky k 1. septembru. Na Schengenskej 
ulici sme vybudovali nové verejné osvetlenie, 
nový sklad pre DHZ s oplotením areálu, zre-
konštruovali sme chodníky na troch uliciach, 
prebehla rekonštrukcia objektu v  športovom 
areáli, ako aj budovy Okál, kde sa zriadili klu-
bové priestory pre deti a seniorov.

- Asi najviac nás mrzí, že nedošlo k rekon-
štrukcii vstupnej komunikácie do našej mest-
skej časti. Jej prvá etapa je v pláne ešte do 
konca roka 2022 a pevne verím, že bude aj re-
alizovaná. Pandémia covidu pozastavila pláno-
vané aktivity určené pre seniorov, deti a širokú 
verejnosť.

DEVÍNSKA NOVÁ 
VES, Dárius Krajčír:
2018:
Najdôležitejšie bude 
vytvoriť 24-hodino-
vé dohľadové centrum 
a kamerový systém. Pri-
pravíme aj prehľadnejší 

web a aplikáciu, ktorá bude poskytovať 
občanom potrebné informácie. Akútne mu-
síme riešiť bezpečnosť, dopravu, a popri 
parkovacej politike aj zeleň a rozpracova-
né projekty vrátane centrálneho námestia.

2022:
+Zrealizovali sme výstavbu vyhliadkovej 
veže na Devínskej Kobyle, rekonštrukciou 
prešiel objekt veľkej terasy na Ulici Milana 
Marečka, zmodernizovali sme klub dôchod-
cov, čo bola najväčšia investícia do obnovy 
budovy po sto rokoch. Uspokojili sme zá-
ujem každého rodiča o umiestnenie dieťaťa 

v škole alebo škôlke, zriadili sme dohľadové 
centrum napojené na bezpečnostné kamery, 
otvárame novú stanicu mestskej polície. 
Zrealizovali sme technickú rekonštrukciu 
vodnej nádrže na Mlynskej ulici, zrevitali-
zovali mnohé športoviská, ihriská, zrekon-
štruovali sme ulicu Na kaštieli, Charkovskú, 
Jána Smreka, Poniklecovú... kilometre ciest 
aj chodníkov, vysadili sme stovky drevín 
a stromov. 

- Všetky naše zámery a projekty žijú, pra-
cujeme na nich. Už je všetko pripravené na 
začiatok výstavby turbo-okružnej križovatky 
Eisnerova, pokračovať budeme v spoluprá-
ci na magistrátnom projekte okružnej kri-
žovatky Jána Jonáša a na štátnom projekte 
obchvatu priemyselnej zóny, v rekonštrukcii  
bývalého kina Devín, máme pripravenú štú-
diu na dve športové haly a hotovú projektovú 
dokumentáciu pre cyklotrasu popri železnici 
do Dúbravky...

NOVÉ MESTO, 
Rudolf Kusý:
2018
Mojimi prioritami bude 
zlepšiť parkovanie v No-
vom Meste, vytvoriť dve 
nové škôlky a dokončiť 
rekonštrukcie ďalších 

škôl a škôlok, obnoviť a vytvoriť niekoľko 
parkov, nové zariadenie pre seniorov, spra-
covať viaceré územné plány zón, pokračo-
vať v politike transparentného a férového 
úradu. 

2022
+Zmodernizovali sme najväčší športo-
vý areál na Pionierskej ulici, kompletne 
zrekonštruovali najväčšie športovisko 
na Kramároch na Ladzianskeho ulici, na 
Kramároch pribudlo ďalšie vynovené ih-
risko na Jelšovej, zrekonštruovali sme 
vnútorné priestory so športovými halami 
nášho športového centra Školak klub na 

Riazanskej ulici, kde pokračujeme veľkou 
modernizáciou multigeneračného vonkaj-
šieho športového areálu. Máme za sebou 
mimoriadne dôležitú rekonštrukciu Bárdo-
šovej ulice, významnej dopravnej spojnice 
medzi Kramármi a Kolibou. Okrem nové-
ho povrchu cesty sme tu vybudovali nový 
chodník a nové osvetlenie, čím sme zvýšili 
bezpečnosť ulice. Zvládli sme aj dôsledky 
krízy v súvislosti s pandémiou a vojnou na 
Ukrajine.

- Tento rok sme rozbehli výstavbu materskej 
školy na Teplickej ulici pre 100 detí, v pora-
dí už štrnástu. Mrzí ma však, že náš zámer 
mať škôlku hotovú skôr prekazila spleť rôz-
nych okolností a rozhodnutí, ktoré sme, žiaľ, 
nevedeli ovplyvniť. Mám na mysli opakujúce 
sa verejné obstarávania, zmeny v legislatíve, 
nesúhlas poslancov s pôvodnou vysúťaženou 
cenou, čo sa neukázalo ako šťastné, lebo ko-
nečná cena pre neustály rast cien stavebných 
materiálov a prác nakoniec výrazne stúpla. 

RAČA, Michal Drotován:
2018
Mojou prioritou sú verejné priestranstvá 
a nové nastavenie fungovania stavebného 
úradu a informovania verejnosti i poslan-
cov mestskej časti. Prvým krokom bude 
zabezpečenie zimnej údržby na cestách aj 

na všetkých chodníkoch. Potrebné budú rýchle riešenia, aby 
obyvatelia mali v zime bezpečné chodníky a komunikácie.

2022
+Po dlhých rokoch sa nám podarilo začať s kompletnou 
rekonštrukciou ZŠ Plickova, rozšíriť detské jasle,  otvorili 
sme novú škôlku Novohorská, začali sme systematické opra-
vy verejných priestorov a chodníkov, pripravili tiež projekty 
nových parčíkov. Zároveň sa každý rok podarilo vybudovať 
alebo opraviť minimálne jedno športovisko (bežecký ovál 
s ihriskom, hokejbalové ihrisko, urban park, tenisové ihrisko, 
multifunkčné ihrisko v Krasňanoch, aktuálne sa revitalizujú 
tri ihriská na Rendezi), rozšírili sme výrazne plochy kvetín či 
rozbehli podporu viacdetných rodín.

- Mrzí ma, že sa stále nezačala stavať škôlka Kadnárova, kto-
rá je pre naše deti veľmi potrebná, pevne verím, že stavebné 
práce sa začnú čo najskôr.

STARÉ MESTO, 
Zuzana Aufrichtová:
2018
Mám záujem zvýšiť participáciu občanov na 
rozpočte, pretože ľudia vedia najlepšie, ako 
riešiť problémy svojho okolia. Manažérsky 
riadiť úrad a poskytnúť obyvateľom maximum 

informácií o dianí v Starom Meste, aktívnym vytvoriť priestor na 
realizáciu a pasívnym na pohodlný prístup k informáciám. Mo-
jím prvým krokom bude dať do poriadku krízové rozhodnutia na 
stavebnom úrade. Priorita je bezpečnosť. Rada by som napríklad 
postupne odstránila nebezpečné úseky ciest v Starom Meste.

2022
+Za jednu z najdôležitejších vecí považujem vybudovanie Za-
riadenia opatrovateľskej starostlivosti pre seniorov na Palárikovej 
ulici. Ide o najväčší a najnáročnejší projekt mestskej časti za uply-
nulé roky a výsledok ma teší. Vybudovali sme kvalitné moderné 
zariadenie pre seniorov na európskej úrovni, ktoré poskytuje vy-
sokokvalitné služby. Vyzdvihla by som aj rekonštrukcie našich 
škôl a škôlok. Spomínam to aj preto, lebo ide o projekty, ktoré 
nie sú na frekventovaných miestach, nie sú robené pre efekt, ale 
preto, že je to potrebné a roky sa tým moji predchodcovia nezao-
berali. Zrenovovali sme kuchyne a jedálne vo viacerých školách, 
opravili ihriská, vybudovali odborné učebne aj nové triedy, keďže 
počet detí nám narastá. V súčasnosti riešime nadstavbu ZŠ Dubo-
vá, kde pribudne šesť kmeňových tried a odborné učebne. Navy-
še, tento projekt sa nám podarilo financovať z externých zdrojov, 
vďaka čomu sme ušetrili 2,6 milióna z rozpočtu Starého Mesta.

- Mrzí ma, že napriek snahe úradu nevyšiel prenájom budovy 
na Palisádach, kde sme plánovali zriadiť alokované stredisko 
niektorej z našich základných a materských škôl.

JAROVCE, Jozef Uhler:
2018
Chcem veľa komunikovať a in-
formovať nielen poslancov, ale 
všetkých, ktorí majú o verej-
né veci záujem. Chcem, aby 
som v každej chvíli vedel, čo 
ľudia potrebujú. Preto sa plá-

nujem bezodkladne po zložení sľubu stretnúť so 
zástupcami všetkých aktívnych organizácií a ob-

čianskych združení, ktoré pôsobia v Jarovciach, 
aby sme začali intenzívne komunikovať, aby som 
poznal ich predstavy a mohli sme robiť veci spo-
ločne.

2022
+Zrejme najviac sa nám podarilo posunúť kva-
litu ciest a verejnej zelene. Posunuli sme sa aj so 
zvyšovaním kapacít školy a škôlky. V oboch prípa-
doch máme stavebné povolenie a v prípade novej 

materskej školy máme aj vysúťaženého dodávateľa 
a schválené eurofondy. Čoskoro chceme spustiť 
výstavbu.

- Najviac ma mrzí zdĺhavé získavanie stanovísk 
a vyjadrení potrebných k stavebnému povoleniu na 
cyklochodník Jarovce - Rusovce. Sme síce už blíz-
ko k vydaniu stavebného povolenia, ale trvalo to 
tri roky a päť mesiacov. Očakával som, že v tomto 
čase už budeme po ňom jazdiť.  Pokračovanie na str. 6
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PETRŽALKA, Ján Hrčka:
2018
Mojím prvým krokom bude rozhovor 
s vedúcimi pracovníkmi na miestnom 
úrade. Prioritou okrem rezidenčného 
parkovania bude aj zmena myslenia ľudí 
na úrade.

2022
+Podarilo sa nám prijať všetky deti od 3 rokov a bez 
špeciálnych potrieb do materských škôl - za uplynulé šty-
ri roky sme vytvorili 25 nových tried pre zhruba 580 detí 
za viac ako 3,5 milióna eur. Na porovnanie, v roku 2019 
sme do našich MŠ nedokázali prijať až 915 detí, a aj vla-
ni sme zamietli stovky žiadostí rodičov. V tomto školskom 
roku sme vyhoveli dokonca i žiadostiam rezidentov iných 
samospráv či ukrajinských odídencov. V ZŠ Prokofievova, 
Černyševského a Gessayova sme vybudovali bezbariéro-
vé prístupové rampy a inštalovali stoličkové výťahy pre 
zdravotne znevýhodnených žiakov, ktoré do konca októbra 
pribudnú aj na našich zvyšných ôsmich ZŠ. Zaviedli sme 
Petržalský parkovací systém zvýhodňujúci rezidentov, kto-
rý už po roku priniesol pozitívne výsledky. Podarilo sa nám 
čiastočne uvoľniť parkovacie kapacity pre Petržalčanov vo 
večerných hodinách a presunúť mimopetržalských vodi-
čov z parkovísk pri bytových domoch na menej atraktívne 
miesta. 

- Veľa energie a financií sme investovali do rozširovania 
kapacít MŠ a dobiehania investičného dlhu na ZŠ, takže 
sme sa dostatočne nevenovali rekonštrukcii ciest a chod-
níkov. Vyčlenili sme na ne identickú sumu, ako v minulom 
období, no ukázalo sa, že nepostačuje vzhľadom na po-
stupne sa zhoršujúci stav komunikácií. Financie, ktoré nám 
stačili pred desiatimi rokmi, by sme v súčasnosti museli 
minimálne zdvojnásobiť. 
Počas posledných štyroch rokov sme sa zameriavali viac 
na funkčnosť verejných priestranstiev ako na ich estetiku. 
Podarilo sa nám osadiť nové smetné koše, lavičky, zefek-
tívniť údržbu, kosenie a podobne, no nevenovali sme sa 
napríklad tvorbe parkov, revitalizácii námestí (s výnimkou 
Šrobárovho) a celkovo vytváraniu nových estetických prv-
kov. Prioritou súčasného vedenia bolo aj osadenie kamero-
vého systému v uliciach, každý rok sme si na to vyčlenili 
100-tisíc eur. Žiaľ, vždy sa našlo niečo, čo bolo dôležitej-
šie, a nakoniec tieto financie putovali na podporu projektov 
s vyššou prioritou. 

KARLOVA VES, 
Dana Čahojová:
2018
Mojou prioritou bude po-
kračovať v nastavených 
trendoch, zvyšovať kvali-
tu nášho servisu obyvate-

ľom a, samozrejme, plniť volebný program. 

2022
+Za najvýznamnejšie považujem kapitálo-
vo náročné investície do ciest a chodníkov. 
Spomeniem Perneckú alebo Púpavovú ulicu 
a napríklad spojovací chodník Sumbálo-
va – Karloveská. Podarilo sa vybaviť naše 
školské areály krásnymi novými multi-

funkčnými ihriskami a tartanovou atletickou 
dráhou. Skolaudovali sme materskú školu 
na Kolískovej, ktorá prešla unikátnou re-
konštrukciou zameranou na úsporu energií, 
využívanie slnečnej energie, dažďovej vody, 
a zároveň sme zvýšili jej kapacitu.

- Najviac ma mrzí, že sa nám nepodarilo 
presvedčiť niektorých našich obyvateľov 
o výstavbe parkovacieho domu v blízkosti 
ich bydliska, tobôž, keď bolo toto breme-
no ochotné prevziať na seba hlavné mesto. 
Trápia nás aj zdĺhavé procesy pri príprave 
prvého zariadenia sociálnych služieb pre se-
niorov, hoci sa už pomaly začínajú príprav-
né práce na ďalšom.

ZÁHORSKÁ BYSTRICA, 
Jozef Krúpa:
2018
Plánujeme zväčšiť kapacitu 
materskej školy o 2 triedy a je-
dáleň, urobiť nadstavbu základ-
nej školy s ďalšími 6 triedami 
a odbornými učebňami. Taktiež 

chceme dokončiť rozostavanú multifunkčnú špor-
tovú halu v areáli základnej školy. Okrem toho 
chcem pokračovať v snahe o rekonštrukciu býva-
lého Elektrovodu, kde by mohli byť nové školské 
zariadenia, ale aj športoviská či plaváreň. Tento 

objekt je však vo vlastníctve župy, preto ho po-
trebujeme čo najskôr získať do vlastníctva alebo 
prenájmu. Na tom už pracujem. Chcem tiež po-
silniť mestskú hromadnú dopravu, pokračovať 
v obnove ciest a pracovať na zriadení vlastnej 
mestskej polície.

2022
+V roku 2019 sme dokončili výstavbu športo-
vej haly, rozšírili sme základnú školu o 8 nových 
tried a modernú jedáleň s funkčnou kuchyňou - 
v týchto týždňoch finišujeme so stavebnými prá-
cami. Rozšírili sme aj kapacitu materskej školy, 
ktorá má aktuálne 9 tried. Začali sme s výstavbou 

nového športovo-oddychového areálu, v prvej 
etape realizujeme pumptrack, ktorý si Bystričania 
vyžiadali. Každý rok sme zrekonštruovali jednu 
cestu, taktiež tri detské ihriská a podarilo sa nám 
získať do správy najväčšiu časť bývalého SOU 
energetického (Elektrovod) - zámerom je rekon-
štrukcia na novú základnú a materskú školu.

- Zatiaľ sa nám nepodarilo zrealizovať cyklotra-
su na Hodonínskej ulici, ktorá by spájala Záhorskú 
Bystricu a Lamač. Všetky projekty máme pripra-
vené, čakáme však na udelenie výnimky z Minis-
terstva dopravy a výstavby SR, keďže ide o cestu 
1. triedy.

LAMAČ, 
Lukáš Baňacký:
2018
Po nástupe do funkcie 
budem riešiť fungovanie 
miestneho úradu, ale tém 
je, samozrejme, viac (kon-

krétnejšie sa v ankete Bratislavských novín 
nevyjadril, pozn. red.).

2022
+Mojou absolútnou prioritou bola nad-
stavba a prístavba základnej školy na Malo-
karpatskom námestí. Podarilo sa nám získať 
2,9 milióna eur z fondov EÚ. Tieto financie 
boli kľúčové, aby sme mohli začať rozsiahlu 
investíciu, ktorú by si mestská časť nemoh-
la z vlastných zdrojov dovoliť, hoci dobrým 

hospodárením nakumulovala značnú finančnú 
rezervu. Podarilo sa nám do správy mestskej 
časti získať Kaplnku sv. Rozálie, ktorú po-
stupne vďaka donorom opravujeme. Rozšírili 
sme kapacity predprimárneho vzdelávania, 
otvorili sme elokované pracovisko mater-
skej školy v lokalite Bory, vďaka čomu sme 
umiestnili do škôlok všetky deti od 3 rokov. 
Rád spomeniem aj revitalizáciu verejných 
priestranstiev a efektívne služby Klientskeho 
centra, Centra sociálnych služieb a Komunál-
nych služieb Lamač pre našich obyvateľov.

- Mrzí ma, že sa plánovaná realizácia Vran-
čovičovej ulice nehýbe promptnejšie. Nepo-
darilo sa nám uspokojivo vyriešiť ani par-
kovaciu politiku na území mestskej časti či 
zrealizovať projekt denného stacionára.

VAJNORY, 
Michal Vlček:
2018
Mám ambíciu ešte viac 
otvoriť úrad a zapájať ob-
čanov do vecí verejných, 
oboznamovať ich s plánom 

vedenia a priebežne vyhodnocovať dosiah-
nuté kroky. Vajnory čaká začiatkom decem-
bra referendum, takže prvé kroky budú iste 
smerovať k motivácii ľudí, aby bolo úspeš-
né. Zároveň chcem vytvoriť jednotu v rámci 
miestneho zastupiteľstva a dohodnúť sa na 
programových prioritách pre nasledujúce ob-
dobie.

2022
+Som rád, že sa nám podarilo zachovať sú-
časný ráz Vajnôr ako dediny v meste, ktorá 
si napriek masívnej výstavbe všade naokolo 
zachováva svoj jedinečný a pokojný charak-
ter. Teší ma tiež, že sme zásadne ozdravili 
financie a rozbehli veľké investičné projek-
ty. Zvýšili sme transparentnosť samosprávy 
a nemali sme žiadne kauzy. Realitou je, že 
na začiatku volebného obdobia bolo zadl-

ženie 25 %, na sklonku volebného obdobia 
je to už len 8 %. Zároveň sa nám podarilo 
efektívne využívať možnosti financovania 
z EÚ a iných dotačných schém, kde sme do-
hromady získali 4,4 milióna eur. Sú medzi 
nimi aj veľké projekty ako prístavba zák-
ladnej školy, nové zariadenie pre seniorov 
alebo integrované parkovisko na železničnej 
stanici. Spomeniem aj starostlivosť o verejné 
priestranstvá, vodozádržné opatrenia, množ-
stvo vysadených kvetín, stromov a ďalšej 
zelene.

- Viac vecí sa nám nepodarilo pre pandémiu, 
keď sme museli neraz suplovať povinnosti 
štátu. Napriek všetkému úsiliu ma neteší, že 
sme nedotiahli do zdarného konca zámenu 
pozemkov pod futbalovým ihriskom. Mrzí 
ma i to, že sme sa takmer nepohli v zonálnom 
pláne Šuty. Ten stojí nepohnutý na okresnom 
úrade už päť rokov napriek tomu, že sme vy-
víjali v tomto smere tlak všetkými smermi. Je 
to pre mňa nová skúsenosť aj studená sprcha, 
že napriek maximálnemu úsiliu a neexistencii 
relevantných prekážok môže byť vec, ktorá sa 
nepodarí.

PODUNAJSKÉ BIS-
KUPICE, Zoltán Pék:
2018
Plánujem pokračovať už 
v začatej ceste, no určite sú 
veci, ktoré sa dajú vylepšiť. 
Aktuálne chcem upriamiť 

pozornosť na prípravu zimnej údržby. 

2022
+Ako prvé spomeniem inštaláciu nového in-
formačno-navigačného systému pre chodcov, 
ktorý slúži  na lepšiu orientáciu v našej mest-
skej časti. Značné financie sme investovali do 
rekonštrukcie a modernizácie vzdelávacích in-
štitúcií, podarila sa nám rozsiahla rekonštrukcia 
budovy a areálu MŠ Komárovská. Na riešenie 
problémov súvisiacich s globálnym otepľova-
ním sme vytvorili ucelený koncept dažďovej 
záhrady na nádvorí miestneho úradu, prístupný 
verejnosti - výsledkom je unikátny systém na 
zachytávanie dažďovej vody zo striech budo-
vy. Zrekonštruovali a zmodernizovali sme det-
ské ihriská na uliciach Ipeľská, Podzáhradná, 
a Baltská. Medzi najväčšie investície patrilo vy-

tvorenie udržateľných kruhov – zelených oddy-
chových oáz na uliciach Bieloruská, Estónska, 
Lotyšská, ktoré významne zmenili estetickú 
aj funkčnú úroveň danej obytnej zóny. V máji 
toho roku bol odovzdaný projekt „Zelené srdce 
Podunajských Biskupíc“, kde išlo o zásadnú re-
vitalizáciu verejného priestoru pred miestnym 
úradom s prvkami drobnej mestskej architektú-
ry, ružovým záhonom, vodným prvkom i det-
ským ihriskom. Jeho samozrejmou súčasťou je 
osvetlenie priestoru a monitorovanie bezpeč-
nostnou kamerou.

- Napriek enormnej snahe a komunikácii s ve-
dením magistrátu sa nepodarilo zrealizovať pro-
jekt novej električkovej trate do Podunajských 
Biskupíc. V projekte sa, samozrejme, pokraču-
je, pričom v územnom pláne hlavného mesta 
je už jasne zadefinovaná trať, ktorá bude viesť 
zo Slovnaftu po Slovnaftskej a Kazanskej ulici. 
Mrzí ma tiež, že sa nepodarilo zrealizovať revita-
lizáciu vnútrobloku na Uzbeckej ulici za poštou, 
pretože pôvodná štúdia mnohonásobne prekra-
čovala finančné možnosti miestnej časti a neob-
sahovala dnes už nevyhnutné „zelené opatrenia“.

RUSOVCE, Lucia  
Tuleková Henčelová:
2018
Jednoznačnou prioritou je, 
a to hneď od prvých dní, 
komunikácia a tlmočenie 
informácií smerom k oby-

vateľom, pretože správne a transparentné infor-
movanie prostredníctvom technológií i osobne 
výrazne prispieva ku kvalite vzťahov v obci. 
V prvom rade sa budem snažiť v čo najkratšom 
čase oboznámiť so stavom a fungovaním úradu. 
Mojou snahou je v maximálnej možnej miere 
otvoriť úrad potrebám občanov.

2022
+Pri nástupe do funkcie som deklarovala 
zintenzívnenie získavania financií do obecné-

ho rozpočtu z projektových zdrojov, čo sa mi 
podarilo. Za uplynulé štyri roky sme získali 
z dotačných a grantových výziev takmer 4 
mil. eur. Nezaťažujeme tak našu pokladnicu, 
a vieme robiť aj významné investičné akti-
vity. Takto sa nám podarilo vybudovať nové 
autobusové obratisko, kamerový systém aj 
obľúbené športovisko skejtpark a workout. 
Osobne mám najväčšiu radosť zo začatia vý-
stavby nových školských priestorov. Chceme 
pokračovať predovšetkým s obnovou našich 
vlastných budov. Stále je totiž na nich veľký 
investičný dlh, ktorý si nesieme z minulých 
rokov.

- Naopak, a to ma mrzí, nepodarilo sa nám 
zrealizovať opravu chodníkov a vozovky 
v niektorých lokalitách Rusoviec.

RUŽINOV, Martin Chren:
2018
Bude potrebné venovať sa zimnej údržbe. 
Obávam sa, že pre novelu cestného zákona 
dnes Ružinov nie je na prípadnú kalamitu 
dobre pripravený. Zároveň musíme začať 
obnovovať úrad, ktorý momentálne nefun-

guje tak, ako by mal a mohol. A postupne začneme pracovať 
na realizácii všetkých našich priorít – chrániť to, čo je v Ru-
žinove vzácne, teda hlavne riešiť problém zahusťovania, zve-
ľaďovať mestskú časť a neprestávať komunikovať s občanmi.

2022
+Do volieb som išiel s heslom chránime, čo je vzácne, naprá-
vame, čo treba, a presne takto sme uplynulé štyri roky fungovali. 
Podarilo sa nám odkúpiť naspäť pre Ružinov desiatky hektárov 
pozemkov, na ktoré si brúsili zuby rôzni developeri, ako futbalo-
vý štadión na Sklenárovej, pozemky pri Štrkoveckom jazere a asi 
tretinu územia Ostredkov. Okrem toho sme získali aj pozemky vo 
Vlčom hrdle pri Slovnafte, kde konečne môžeme začať kosiť, od-
hŕňať sneh a opravovať komunikácie. Zrekonštruovali sme histo-
rickú hasičskú zbrojnicu a odkúpili sme aj budovu historickej rad-
nice v Prievoze. Po viac ako 50 rokoch sme začali konečne stavať 
nové školy, pribudli aj nové priestory pre škôlky. Vďaka zámene 
pozemkov s ministerstvami sme získali viac dôležitých pozem-
kov – napríklad okolie jazera Rohlík a pri zimnom štadióne, 
Areál hier Radosť a mnohé vnútrobloky, ktoré konečne môžeme 
poriadne zrekonštruovať. Kompletne obnovujeme detské ihriská 
a športoviská, zrekonštruovaný je aj bežecký ovál na Štrkovci. 
A napokon... Už čoskoro zmizne i ruina Hirošimy, ktorá hyzdila 
okolie takmer pätnásť rokov, a podarilo sa nám tiež vymeniť do-
dávateľa tepla, a ušetriť tak peniaze ružinovským domácnostiam.

- Nepodarila sa rekonštrukcia Domu kultúry na Bulharskej – 
máme hotový projekt, ale zatiaľ stále riešime financovanie. Ta-
kisto rekonštrukcia komunikácie na Trenčianskej pri Rozadole, 
o ktorú Ružinov žiada už veľmi dlho. Je to však cesta, ktorá 
patrí magistrátu a mesto ju doteraz nezaradilo medzi priority. 
Nevyriešené je tiež priecestie na Ivanskej ceste – aj v tomto 
prípade ide o agendu hlavného mesta, ale keďže sa viac ako 
desať rokov problém nikam nepohol, začali sme sa mu venovať 
aj v Ružinove. K výsledku sme sa však zatiaľ nedopracovali.  

VRAKUŇA, Martin Kuruc:
2018
Chceme pokračovať v naštartovaných pro-
jektoch z minulého volebného obdobia 
a prioritne sa budeme venovať parkovaniu, 
dopravným zápcham a bezpečnosti.

2022
+Plánov a projektov, ktoré sa podarili, je, samozrejme, viac, 
ale ako hlavné musím spomenúť dokončenie rekonštrukcií ZŠ 
a MŠ, otvorenie policajnej stanice v Pentagone, dokončenie 
osvetlenia v lesoparku či opravu osvetlenia na uliciach Prie-
hradná/Na piesku.

- Nepodarilo sa začať s likvidáciou skládky vo Vrakuni, de-
dičstva po závodoch ChZJD, ale tam to musí riešiť štát. Trápi 
ma, že s tým opäť napriek sľubom nezačal, a tiež ma mrzí, 
že sa nezačala budovať cyklotrasa ani chodník z Vrakune do 
Ružinova. Už je však vydané územné rozhodnutie, tak pevne 
verím, že sa začne budovať budúci rok.

Pokračovanie zo str. 5
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Bol prvým nezávislým starostom 
Starého Mesta a skutočne sa staral 
o mestskú časť. Vybudoval tri nové 
verejné parky, komplexne zrekon-
štruoval takmer štyri desiatky ulíc, 
otvoril nové detské jasle, novú ma-
terskú školu, pripravil a začal vý-
stavbu zariadenia opatrovateľskej 
služby, zaviedol príspevky pri na-
rodení dieťaťa, pri nástupe prvá-
kov do základnej školy, pre mno-

hodetné rodiny. Po štyroch rokoch 
kandiduje opäť. Radoslav ŠTEV-
ČÍK (52).

Pred štyrmi rokmi sa vám podarilo 
zachrániť trh na Žilinskej ulici na 
10 rokov. Čo s ním bude ďalej?
Som nesmierne rád, že sme trh na 
Žilinskej nielen zachránili, ale poda-
rilo sa nám ešte aj vybudovať nové 
prestrešenie trhoviska. Moji pred-
chodcovia každý rok prosili majiteľa 
pozemku, aby trh zachoval. Mne sa 
ho reálne podarilo zachrániť na 10 
rokov, keď si ho mestská časť pro-
stredníctvom Technických služieb 
Starého Mesta (TSSM) v roku 2017 
prenajala na štyri a v roku 2018 tento 
nájom predĺžila až na 10 rokov. Tie 
však v roku 2027 uplynú a je na mies-
te otázka, čo bude ďalej. Ako starosta 
Starého Mesta urobím všetko pre to, 
aby trhovisko zostalo na Žilinskej uli-
ci navždy.

Ako si to predstavujete?
Netreba hľadať riešenie pre akúsi 
Novú Žilinskú na novom mieste. 

Takýto pokus tu už bol, keď moja 
predchodkyňa chcela trhovisko pre-
sťahovať k budove rozhlasu. Skon-
čilo to fiaskom. Jednoducho sa treba 
s majiteľom dohodnúť na odkúpení 
pozemku pod trhoviskom, či na jeho 
zámene za iný mestský pozemok. 
Toto považujem za jediné zmyslupl-
né riešenie, aby trh zostal na svojom 
mieste. Ja budem pokračovať v boji 
za jeho záchranu, tentoraz záchranu 
navždy.

Štvrtina Staromešťanov sú ľudia 
v dôchodkovom veku a patria me-
dzi najzraniteľnejšie skupiny oby-
vateľstva. Ako im chcete pomôcť?
V mojom tíme kandidátov na poslan-
cov je aj predsedníčka staromestskej 
Jednoty dôchodcov na Slovensku Va-
léria Pokorná, s ktorou často o situá-
cii staromestských seniorov diskutu-
jeme. Pred štyrmi rokmi som otvoril 
Staromestskú sociálnu výdajňu, kde 
príjmovo najslabší Staromešťania 
dostanú kvalitné potraviny a drogé-
riu. V súčasnej situácii bude potreb-
né rozšíriť okruh poberateľov tejto 

sociál nej pomoci. Pripravil som a za-
čal výstavbu Zariadenia opatrovateľ-
skej služby na Palárikovej ulici, ktoré 
už dva roky funguje a poskytuje do-
časné útočisko najmä seniorom, ktorí 
potrebujú 24-hodinú starostlivosť. 
Okrem toho chceme rozvíjať najmä 
spoločenský život seniorov, aby sa 
necítili opustení.

A čo chcete urobiť pre mladé 
rodiny?
Ešte ako starosta Starého Mesta som 
presadil zavedenie finančných prí-
spevkov pri narodení dieťaťa, pri 
nástupe prvákov do základnej školy 
a pre mnohodetné rodiny. Teraz je 
vhodný čas prehodnotiť ich výšku, 
pretože za štyri roky náklady na život 
vzrástli. Otvorili sme detské jasle pre 
30 detí na Záhrebskej, novú materskú 
školu na Brnianskej, rozšírili kapacitu 
škôlky na Gorazdovej, za štyri roky 
pribudlo 100 miest v materských ško-
lách. Chcem sa vrátiť k môjmu pro-
jektu výstavby novej materskej ško-
ly na Myjavskej ulici, ktorý za štyri 
roky nikam nepokročil.
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Radoslav Števčík: Trh na Žilinskej treba zachrániť navždy

BRATISLAVA
Hoci komunálne a župné voľby 
tentoraz pripadli na ten najmenej 
vhodný deň, termín je tesne pred 
Dušičkami, nájdite si čas. Politológ 
a vysokoškolský pedagóg RADO-
SLAV ŠTEFANČÍK pripomína – 
volič v týchto voľbách rozhoduje 
o svojom každodennom živote. 

Atmosféra v spoločnosti je napätá, 
ľudia prestávajú dôverovať inšti-
túciám, politickým stranám, na so-
ciálnych sieťach rastie agresivita... 
Myslíte si, že sa táto nálada prejaví 
na účasti ľudí voliť, aj na výsledku 
volieb? Majú väčšiu šancu nezávislí 
kandidáti? 
Nezávislí kandidáti sú už tradične ví-
ťazmi komunálnych volieb. Väčšino-
vý volebný systém, nedôvera v poli-
tické strany a miestne problémy, ktoré 
sú niekedy dosť vzdialené tým repub-
likovým, prajú nezávislým kandidá-
tom. A to najmä v obciach a menších 
mestách. Tentokrát to nebude inak na-
priek tomu, že mnohí nezávislí kandi-
dáti budú nezávislí len naoko.  

Kampaň v hlavnom meste sa roz-
behla celkom razantne, je podľa 
vás férová? 
Zatiaľ to tak vyzerá (na prelome sep-
tembra/októbra, pozn. red.). Niektoré 
verbálne výpady jedného kandidáta 
k druhému sú zatiaľ v norme.  

Úradujúci primátori či starostovia 
sú však vo výhode, keďže si môžu 
robiť kampaň aj grátis vo „svojich“ 
novinách, alebo sa každú chvíľu 
ukazovať na tlačových brífingoch. 
Nemali by tu byť nejaké limity, aby 

mali všetci kandidáti rovnaké príle-
žitosti na prezentáciu? 
Áno, niektoré miestne plátky, hrade-
né z obecných alebo mestských roz-
počtov, sú skutočne hlásnou trúbou 
úradujúcich funkcionárov. Je určite 
neetické, ak zástupcovia samosprá-
vy bránia potenciálnym konkuren-
tom prezentovať sa v rovnakej miere 
v miestnych novinách. Obávam sa, že 
viac ako zákonom stanovená regulá-
cia by pomohla vyššia miera politic-
kej kultúry konkrétnych kandidátov, 
vrátane tých úradujúcich.  

Akú váhu má v Bratislave kampaň 
na sociálnych sieťach v porovnaní 
s bilbordmi, inzerciou v novinách 
či lokálnej televízii? 
Televízia zrejme v týchto voľbách ne-
zohrá hlavnú úlohu. Rovnako na tom 
bude tlač. Je však úplne jedno, či ho-
voríme o hlavnom meste alebo o mes-
te na východnom Slovensku, sociálne 
siete budú rovnako dôležité v každom 
z nich. Predpokladám však, že najdôle-
žitejším kritériom budú úspechy či ne-
úspechy úradujúcich šéfov samospráv, 
resp. ako ich miestni voliči vyhodnotia. 
Ak niekde napríklad primátor sľúbil 
novú polikliniku, ale realizáciu sľubu 
nezvládol, neznamená to, že volič si ho 
vyberie pre iný dôvod, napríklad pre 
podporu miestneho futbalového muž-
stva. Každý volič má svoje vlastné pri-
ority, pričom niektorému bude stačiť 
menej ako tomu náročnejšiemu.  

Odlišujú sa niečím bratislavskí re-
gionálni politici od politikov v iných 
regiónoch, prípadne celoštátnych? 
Paradoxne, mnohí regionálni kan-
didáti prichádzajú z veľkej politiky. 
Tam buď neuspeli, alebo túžia po ďal-
šej funkcii. Určite sa líšia od politikov 
na republikovej úrovni, ale nevidel by 
som rozdiely medzi tými bratislav-
skými a košickými. Iba v miere vply-
vu. Bratislavský politik môže lobovať 
za svoj región na „vyšších“ miestach 
oveľa častejšie ako ten, ktorého zne-
výhodňuje vzdialenosť.  

O post primátora v Bratislave zabo-
juje napokon 8 kandidátov (herečka 
Milena Minichová sa medzičasom 
kandidatúry vzdala). Predpokladá-

te tesnejší súboj? Vedia ľudia posú-
diť, či je smerovanie mesta za po-
sledné štyri roky správne, prípadne 
také, aké si predstavovali? 
Obávam sa, že voličovi nemusí byť 
jasné, ktoré kompetencie má pri-
mátor a ktoré prináležia starostom 
mestských častí. Určite si voliči budú 
všímať fyzické zmeny svojho oko-
lia. Niekoho možno presvedčí, že 
niekde je nasadených o päť stromov 
viac, iný si ale všimne, že kdesi sa 
parkuje, naopak, že cyklotrás nie je 
toľko, ako sa pôvodne sľubovalo, že 
električka do Petržalky má presne ten 
istý počet zastávok ako pred štyrmi 
rokmi a parkovacou politikou mesta 
sa zatiaľ vníma len spoplatnenie stá-
tia bez zjavnejšej iniciatívy budovať 
moderné parkovacie domy, na aké 
sme zvyknutí v západnej Európe aj 
v malých okresných mestách.  

Aj v Bratislave sa medzi kandi-
dátmi objavili niektoré prekvapu-
júce mená, ľudia, ktorých sme si 
doteraz s komunálnou politikou 
nespájali - športovci, umelci, tváre 
z parlamentu. Ako vnímate ich mo-
tiváciu? 
Keď sa ktorýsi futbalista po skončení 
športovej kariéry rozhodol ukončiť 
svoj život samovraždou, veľa sa pí-
salo o tom, že ukončenie športovej 
kariéry môže pre niektorých športov-
cov znamenať výrazný životný stres. 
Pretože počas športovania sa nič iné 
nenaučili, a preto sa nevedia zorien-
tovať v ďalšom živote. Vyzerá to ale 
tak, že politika môže byť pre niekto-
rých vyslúžilých športovcov výcho-
diskom v situácii beznádeje a zúfal-
stva. Aj keď pre nás voličov je potom 
utrpenie sledovať to, čo títo športovci 
robia, ak sa, nedajbože, dostanú do 
verejnej funkcie.  

Podľa prvého prieskumu z polovi-
ce augusta, keď sme ešte nepoznali 
všetkých kandidátov, sa na spoje-
ných voľbách chystalo zúčastniť až 
66,7 percenta ľudí. Prekvapil vás 
takýto vysoký záujem? 
Myslím si, že je to pôvodný záujem, 
ktorý sa môže zmeniť. Bude záležať 
na tom, do akej miery sú ľudia spo-
kojní s existujúcim vedením mesta 

či obce. V niektorých obciach bude 
len jeden kandidát, takže tam vlastne 
o nič nepôjde, čo môže celkovú vo-
lebnú účasť znížiť.  

Ako ovplyvní volebnú účasť fakt, že 
sa voľby budú konať na Dušičky? 
Dušičkový termín volieb je nešťast-
ný, doslova najhorší, aký mohol 
predseda parlamentu vybrať. Horší 
by bol už len Štedrý deň. Na Dušičky 
pripadá spravidla predĺžený víkend, 
resp. prázdniny, inak to nebude ani 
tentokrát. Takže predpokladám, že 
práve obyvatelia hlavného mesta sa 
môžu rozhodnúť stráviť päť dní po 
sebe mimo miesta bydliska. Deťom 
sa vo štvrtok pred Dušičkami začí-
najú prázdniny, končia v utorok na 
Sviatok všetkých svätých. Pochybu-
jem, že komunálne voľby budú dôvo-
dom, aby rodičia nechali deti päť dní 
doma. Druhý problém je, že značná 
časť voličov hlavného mesta má po-
chovaných príbuzných na opačnom 
konci republiky. A Dušičky sú opäť 
tým obdobím, kedy títo ľudia cestu-
jú a spomínajú na svojich blízkych. 
A opäť si myslím, že komunálne ani 
regionálne voľby nebudú dostatoč-
ným motívom  na to, aby zostali na 
predĺžený víkend doma a svojich zo-
snulých si pripomenuli v iný deň.  

Kto chodí voliť v komunálnych 
voľbách, akí voliči sú najdiscipli-
novanejší?
Myslím si, že starší voliči a predo-
všetkým ľudia, ktorí pociťujú potrebu 
niečo v meste zmeniť. 

Čo treba povedať váhavcom?
Že volič v komunálnych a regionál-
nych voľbách rozhoduje o svojom kaž-
dodennom živote. Či bude môcť dať 
dieťa do škôlky, či bude mať kde par-
kovať a koľko ho to parkovanie bude 
stáť, či bude mať dostupnú zdravotnú 
starostlivosť, koľko bude platiť za vy-
nášanie smetí alebo, trebárs, či mu ten 
smrad z priľahlej skládky odpadu bude 
otravovať život aj naďalej. Nerozho-
duje o smerovaní Slovenska na východ 
alebo na západ, ale rozhoduje úplne 
sám za seba, o svojom vlastnom bez-
prostrednom živote.   (ac, ms)
 Foto: faj.euba.sk

KOMUNÁLNE 
A ŽUPNÉ VOĽBY

2022

Politika môže byť pre niektorých kandidátov 
východiskom v situácii beznádeje a zúfalstva

POLITOLÓG ŠTEFANČÍK:
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KOMUNÁLNE 
A ŽUPNÉ VOĽBY

2022

Ste si istí, že viete o voľbách všetko? Otestujte sa

BRATISLAVA
Už o pár dní sa otvárajú 
volebné miestnosti. Pre-
verte si v našom teste, či 
viete o nadchádzajúcich 
spojených komunálnych 
a župných voľbách všet-
ko dôležité, a možno sa aj 
trochu zabavíte. Správne 
odpovede nájdete na konci 
textu. (ac) 
 Foto: shutterstock

1. Koľko dní sa budú konať 
 komunálne a župné voľby?
A: len jeden deň, v sobou 29. októbra
B: dva dni, v sobotu 29. októbra a v nedeľu 30. októbra

3. Môžem voliť aj mimo svojho trvalého pobytu?
A: áno, voliť môžem v ľubovoľnej volebnej miestnosti mimo 

trvalého pobytu, stačí požiadať o hlasovací preukaz
B: nie, voliť môžem len v mieste svojho trvalého pobytu v tom 

volebnom okrsku, v ktorom som zapísaný

5. Môžem zakrúžkovať ľubovoľný počet kandidátov na 
poslancov do zastupiteľstva?

A. samozrejme, je to výlučne na mojom rozhodnutí
B. zakrúžkovať môžem najviac toľko mien, koľko poslancov má 

byť zvolených v danom volebnom obvode – ich počet bude 
uvedený na hlasovacom lístku

7. Môžem po hlasovaní vložiť modrú aj bielu obálku do 
ľubovoľnej volebnej schránky?

A: nie, modrú obálku pre krajské voľby treba vložiť do modrej 
schránky a bielu obálku pre komunálne voľby do bielej 
schránky, inak je hlasovanie neplatné

B: áno, na farbe obálok ani na farbe volebnej schránky nezá-
leží, členovia volebnej komisie ich po ukončení hlasovania 
roztriedia

9. Bude výsledok komunálnych a župných volieb 
známy v rovnaký čas?

A: áno, keďže sa konajú v rovnakom termíne
B: nie, volebné komisie budú najskôr počítať hlasy v krajských 

voľbách, preto budú ich výsledky známe skôr

11. Môžem nepoužitý alebo zle vyplnený hlasovací 
lístok odhodiť do koša?

A: samozrejme, keďže ho nebudem potrebovať
B: nie, takýto hlasovací lístok teba dať do špeciálnej zapeča-

tenej schránky, inak mi hrozí pokuta 33 eur

2. V akom čase môžem prísť hlasovať?
A: kedykoľvek od 6.00 h do 22.00 h 
B: kedykoľvek od 7.00 h do 20.00 h

4. Koľko hlasovacích lístkov dostanem?
A: štyri - s menami kandidátov na starostu mestskej časti, na 

primátora mesta, na poslancov miestneho zastupiteľstva 
a na poslancov mestského zastupiteľstva 

B: šesť - s menami kandidátov na starostu mestskej časti, na 
primátora mesta, na predsedu samosprávneho kraja, na 
poslancov miestneho zastupiteľstva, na poslancov mestské-
ho zastupiteľstva a na poslancov krajského zastupiteľstva

8. Musím sa zúčastniť na oboch voľbách, župných aj 
komunálnych?

A: áno, keďže ide o spojené voľby v rovnakom termíne a hlasu-
jem v rovnakej volebnej miestnosti

B: nie, je na mojom rozhodnutí, či si od volebnej komisie pre-
vezmem hlasovacie lístky k obom voľbám

10. Ak sa pri krúžkovaní kandidátov pomýlim, môžem 
požiadať o nový hlasovací lístok?

A: áno, treba to oznámiť volebnej komisii, ktorá mi vydá nový 
lístok

B: nie, v tomto prípade som zmaril svoju šancu hlasovať

6. Môžem po hlasovaní vložiť všetky hlasovacie lístky 
do jednej obálky? 

A: nie, modré lístky pre krajské voľby treba vložiť do modrej 
obálky a biele lístky pre komunálne voľby do bielej obálky, 
inak je hlasovanie neplatné

B: áno, na farbe hlasovacích lístkov ani na farbe obálok nezá-
leží, členovia volebnej komisie ich po ukončení hlasovania 
roztriedia

Nepomýľte sa: Modrý hlasovací lístok treba vložiť do modrej obálky a obálku do modrej 
schránky a biely do bielej obálky a obálku do bielej schránky.

Správne odpovede:
1. A, 2. B, 3. B, 4. B, 5. B, 6. A, 7. A, 8. B, 9. B, 10. A, 11. B

Zaujalo nás
BRATISLAVA
Pozrite si niektoré zaujíma-
vé fakty o nadchádzajúcich 
komunálnych a župných 
voľbách.
 Milióny v kampani: 
Celkové výdavky kandidátov 
presiahli v rámci celého Slo-
venska sumu 7 miliónov eur. 
Tento údaj sa podľa Transpa-
rency International Sloven-
sko (TIS) týka len obdobia do 
15. októbra. 
 Trasparentnosť: 
TIS zverejnil aj hodnotenie 
transparentnosti kampaní 
v župách a krajských mestách. 
Podľa údajov z 12. októbra sa 
na druhom mieste umiest-
nil Matúš Vallo s 89,3 % 
a na siedmom mieste Juraj 
Droba so 74,1 %, ďalšie „bra-
tislavské“ mená v top desiat-
ke nefigurujú.
 Kandiduje aj minister
Za poslanca do zastupiteľstva 
v Karlovej Vsi kandiduje aj 
nový minister školstva Ján 
Horecký (kandidatúru ozná-
mil v čase, keď netušil, že sa 
stane šéfom rezortu). V prí-
pade úspechu si bude musieť 
vybrať, keďže funkcia minis-
tra je nezlučiteľná s funkciou 
poslanca.
 Tenisti idú do boja
O kreslo starostu v troch mest-
ských častiach majú záujem 
aj vyslúžilí tenisti: v Karlovej 
Vsi Ján Krošlák, v Petržal-
ke Martin Kližan a v Starom 
Meste Romana Tabák.
 Bez konkurencie
Aktuálny starosta Vrakune 
Martin Kuruc je jediným 
kandidátom pre voľby staros-
tu tejto mestskej časti. Kon-
kurenta nemá ani aktuálny 
starosta Jaroviec Jozef Uhler.
 Vzdala to
Medzi kandidátmi na post 
primátora Bratislavy bola aj 
herečka Milena Minichová, 
ktorá sa napokon kandidatúry 
vzdala. Chce však zabojovať 
o kreslo starostky Starého 
Mesta. O post primátora sa 
tak uchádza 8 kandidátov: 
Miroslav Heredoš, Martin 
Jakubec, Rudolf Kusý, Mar-
tin Mlýnek, Peter Poláček, 
Andrej Trnovec, Matúš Vallo 
a Miroslav Vetrík. (bn)

29. októbra 2022 rozhodnete 
o budúcej podobe Starého Mesta

Prekráčali sme spolu štyri roky, spoločne sme čelili výzvam 
– aj doposiaľ nepoznaným. Ako starostka som sa snažila 
neprenášať negatívne dopady na vás, obyvateľov mestskej 
časti, a súčasne nezastaviť jej rozvoj.
S mojím tímom sme zrealizovali veľa dobrých projektov.
Modernizujeme školy a škôlky a zvyšujeme ich kapacity. 
Naším veľkým projektom je nadstavba základnej školy 
Dubová, ktorá prinesie nové triedy pre naše deti.
Pracujeme na zlepšovaní kvality života staromestských 
seniorov, na Palárikovej ulici sme pre nich vybudovali 
nové, moderné zariadenie, kde sa o nich postarajú 
odborníci, ak to budú potrebovať.
Verejný priestor meníme na krajší a bezpečnejší. 
Obnovujeme obľúbenú historickú Medickú záhradu, 
pracujeme na revitalizácii ihriska Slubekova záhrada.
To všetko sme zvládli a zvládame napriek pandémii 
a s dodržaním zdravej � nančnej disciplíny. 
Naša mestská časť nestagnuje, rozvíja sa. 
Bez toho, aby sme zadlžovali vás, jej obyvateľov.

Kontinuita je dôležitá.

Naším veľkým projektom je nadstavba základnej školy 
Dubová, ktorá prinesie nové triedy pre naše deti.
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Provizórium 
sa skončí
KARLOVA VES
Karlova Ves vybuduje nový 
chodník spájajúci areál na 
Mokrohájskej ulici s ne-
ďalekým obchodným cen-
trom.
Nová komunikácia pre peších 
má nahradiť súčasný provi-
zórny chodník, miestami len 
vyšliapaný v teréne. Projekt 
výstavby je pripravený a čaká 
na získanie stavebného povo-
lenia. (TASR)

Dohodli sa
RUŽINOV
Ružinov získa do svojej 
správy komunikácie, po-
zemky a zeleň vo Vlčom 
hrdle, ktoré vlastní spoloč-
nosť Slovnaft.
Stať by sa tak malo na jar 
budúceho roka. Dohodu so 
Slovnaftom odobril kon-
com septembra aj miest-
ny parlament. Znamená 
to, že samospráva bude 
môcť na daných miestach 
vykonávať letnú či zimnú 
údržbu, čo doteraz nebolo 
možné.  (TASR)

Nový obchvat

BRATISLAVA
Bratislavský samosprávny 
kraj (BSK) ukončil výstav-
bu prvej etapy obchvatu re-
giónu Malokarpatska.
Nová cesta, ktorá spája diaľ-
ničnú križovatku Triblavi-
na s Chorvátskym Grobom, 
ušetrí vodičom čas a obyva-
teľov odbremení od tranzitnej 
dopravy, a to predovšetkým 
v Chorvátskom Grobe, Slo-
venskom Grobe a v mestskej 
časti Vajnory. (ts)
 Foto: BSK

RUŽINOV
Hneď v prvý deň, keď na 
Pestovateľskej ulici v Ruži-
nove otvárali KOLO, prišli 
stovky záujemcov a regá-
ly boli plné. Podobne to 
v tomto centre opätovného 
použitia vecí vyzeralo aj 
nasledujúce dni. Dôkaz, že 
všeličo, čo my už nepotre-
bujeme, môže poslúžiť nie-
komu inému.
Otvoreniu stabilného re-use 
centra predchádzalo päť kôl 
Mestského bazára, ktorý od-
ľahčil Bratislavu o desiatky 
ton potenciálneho odpadu. 
O toto víkendové poduja-
tie mali Bratislavčania vždy 
veľký záujem, mnohých však 
odrádzalo neraz dlhé čakanie, 
kým sa dostali na rad. 
KOLO, ktoré nájdete v  no-
vom priestore OC Korzo, 
je však otvorené každý deň 

okrem pondelka. Môžete 
sem teda prísť v podstate 
kedykoľvek, aby ste si za 
symbolickú sumu odniesli 
vec, ktorá sa vám zíde. Fun-
guje to, samozrejme, aj nao-
pak - do „zbierky“ môžete 
sami prispieť niečím, 
čo je stále pekné 
a funkčné, no vy 
to už nepotrebu-
jete. Ale pozor, 
KOLO nie je 
„bazoš“, nepo-
trebné predmety 
nepredávate, ale 
darujete.
Pred otvorením tejto uži-
točnej prevádzky prebiehal 
celý mesiac zber rôznych 
predmetov z bratislavských 
domácností. Ľudia priniesli 
viac ako sedem ton vecí, 
ktoré im už neslúžili, no stá-
le sa dajú používať. KOLO, 

ktoré plní aj funkciu zberné-
ho miesta, má pritom jasne 
určené, čo prijme a čo nie. 
Oblečenie, obuv, čalúnený 
nábytok, posteľné matrace či 
deky by ste sem nosili zby-
točne. (bn, ts)
 Foto: Matej Štrbák, magistrát

KOLO je dobrá motivácia veci nevyhadzovať,
ale dať ich kolovať, pomôžete mnohým ľuďom

Predmety, ktoré môžete priniesť
do centra KOLO na Pestovateľskej 13:
(musia byť čisté, zachované, funkčné a kompletné)
 nečalúnený nábytok (nie nábytkové zostavy) ako stoly, stoličky, 

komody, poličky, rámy postelí, záhradný nábytok, knižnice, 
nočné stolíky, nábytok pre deti atď. 

 knihy, časopisy, CD a DVD 
 spoločenské hry a hračky ako autíčka, autodráhy bábiky, 

figúrky, lopty, drevené hračky, skladačky atď. 
 detský sortiment ako kočíky, autosedačky, hojdačky, bazény, 

ohrady, sedačky na bicykel, nosiče atď. 
 kuchynské potreby (nie elektronické) ako taniere, poháre, 

príbor, džbány, misy, hrnce, panvice, strúhadlá, iné ako 
drevené náradie (kovové či plastové naberačky, metličky, liati-
nové platne), sklenené či plastové dózy na skladovanie potravín 

(s viečkami/vrchnákmi), SodaStream, Koťogo kávovar atď. 
 domáce a záhradkárske potreby (nie elektronické) ako skrut-

kovače, kladivá, vedrá, lopaty, lopatky, hrable, hrabličky atď. 
 kancelárske a školské potreby ako školské tašky, kompletné 

sady farbičiek či fixiek, prázdne zošity, farby, štetce, perační-
ky, vrecká na prezuvky atď. 

 chovateľské potreby ako prepravky na prevoz zvierat, koterce, 
vôdzky, obojky, búdy, klietky, akváriá atď. 

 športové potreby ako zjazdárske lyže, bežky, topánky na 
bežky, lyžiarky, korčule (inline, kolieskové, na ľad), tenisové 
a bedmintonové rakety, sánky, boby, lopty, nafukovačky, činky, 
prilby na rôzne športy atď. 

 bicykle, kolobežky, odrážadlá, trojkolky atď. 
 hudobné nástroje (nie elektronické) ako strunové nástroje, 

dychové nástroje, stojany, obaly na nástroje atď. 

Už v deň otvorenia prišli stovky záujemcov.

V ponuke nájdete všeličo užitočné za symbolickú sumu.
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nový ŽUPAN
profesor VELIČ
… nenechám Vás bez pomoci

7
www.zupanVELIC.sk

Henrich
Haščák
Petržalka

19

Zasadím sa, za kraj, kde sa
budú hľadať kvalitné
dopravné riešenia
pre všetkých.

Jana
Žitňanská
Staré Mesto

39

Kraj, ktorý myslí aj
na zdravotne a sociálne
znevýhodnených.

Martina
Uličná
Staré Mesto

34

Od roku 2014 je mojou
poslaneckou prioritou
sociálna starostlivosť
o všetky zraniteľné skupíny.
Najmä pomoc zdravotne
znevýhodneným a seniorom,
ktorým sa u nás žĳe stále
veľmi ťažko.

2 Rastislav
Kunst

Devín, Devínska Nová Ves

Podpora mobility
a voľnočasových aktivít -
dobudovanie cyklistického
chodníka z Karlovej Vsi cez
Devín do Devínskej Novej Vsi,
prepojenie so Stupavou
a aktívna oprava
poškodených cyklistických
chodníkov.

Jozef
Humenský
Dúbravka

8

Mojím cieľom je pokračovať
a intenzívne pracovať
na modernom,
technologicky vyspelom
a ekologicky čo najviac
čistom kraji, ktorý tu bude
najmä pre obyvateľov.

Ladislav
Rosival

Podunajské Biskupice

13

Prioritou môjho
poslaneckého mandátu
bude kvalitná integrovaná
doprava v našom kraji.

Milín
Kaňuščák
Rača, Vajnory

7

Podporím rozvoj podnikania
prostredníctvom budovania
verejno-súkromných
partnerstiev. Mojou prioritou
je, aby každé dieťa malo
miesto v škôlke, alebo škole.

Peter
Beck
Nová Dedinka

1

Podpora ľudského
potenciálu pre vzdelaný
region. Volte č.1 Volebný
obvod 22.

Ľubomír
Boháč
Staré Mesto

5

Ako architekt - urbanista sa
venujem témam
zabezpečenia cenovo
dostupného nájomného
bývania, tvorbe nových
pracovných príležitostí
a rozvoju dopravy.

1. Nenechám Vás v zápchach
Zriadime centrálny dispečing, ktorý konečne napraví zle fungujúcu
prímestskú autobusovú dopravu a prepojí ju s regionálnymi vlakmi.

2. Nenechám Vás prepadnúť
Prepojíme základné, stredné a vysoké školy s priemyslom a službami,
prostredníctvom župy, aby rodičia jasne videli uplatnenie svojich detí.

3. Nenechám Vás bez pomoci
Poskytneme benefity zdravotníkom a zamestnancom sociálnych služieb,
aby sme mali dostatok lekárov a sestier a dokázali sa dôstojne postarať
o seniorov.

4. Nenechám Vás bez vody
Budeme bojovať za odstránenie vrakunskej skládky, ktorá ohrozuje pitnú
vodu Žitného ostrova. Toto župné obdobie je poslednou šancou na záchranu
vzácneho zdroja pitnej vody.
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Sám 
to nedám
V Novom Meste mám 
Matúša Čupku

Pred cestou  
na jesenné 

prázdniny príďte  
v sobotu 

29. októbra voliť!
Vallo
Kandidát  

na primátora
Bratislavy

Kandidát  
na starostu

Nového Mesta

Objednávateľ: Matúš Čupka, Riazanská 2, 83103 Bratislava. Dodávateľ: NIVEL PLUS s.r.o., Ivanská cesta 2D, 821 04 Bratislava, IČO: 35712058

BRATISLAVA
Tragédia na Zochovej, kde 
2. októbra opitý vodič pre-
letel v šialenej rýchlosti cez 
zastávku MHD a zabil päť 
ľudí, akoby nebola memen-
tom. Naopak. Každý nasle-
dujúci deň sme sa dozvedali 
o ďalšom opilcovi za vo-
lantom v Bratislave, ktorý 
ohrozoval iných. Nestojí za 
tým náhoda, toto je bežná 
realita na našich cestách. 
Diskutuje sa však o nej 
väčšinou len po veľkých ne-
šťastiach.
Deň po tragédii na Zochovej 
zastavili bratislavské policaj-
né hliadky na diaľnici neďa-
leko hraničného priechodu 
Čunovo – Rajka 28-ročného 
vodiča nákladného vozidla. 
Nafúkal 1,56 promile. Ďalší 
50-ročný vodič mal v dychu 
0,83 promile alkoholu. Štvr-
tého októbra v Devínskej 
Novej Vsi 44-ročný vodič 
nákladiaka pred jazdou vypil 
takmer celú fľašu borovičky 
a spôsobil nehodu. Šiesteho 
zdrogovaný 34-ročný vodič 
zablokoval vjazd na parko-
visko v Ružinove a zaspal. 
Siedmeho opitý 40-ročný vo-
dič BMW na križovatke Ko-
šická - Prievozská vyletel na 
chodník a zrazil chodkyňu, 
ktorá skončila v nemocnici. 
Ôsmeho októbra kontrolovali 
policajti 53-ročného vodiča 

trolejbusu, ktorý jazdil s al-
koholom v krvi. Nafúkal 1,1 
promile. V tej istý deň večer 
skončilo na Dvojkrížnej ulici 
vo Vrakuni auto s 24-ročným 
vodičom pod vplyvom alko-
holu v stĺpe verejného osvet-
lenia. Dychová skúška potvr-
dila 2,04 promile...
Môžeme polemizovať, že si 
po tragédii podobné prípady 
viac všímame a sú viac me-
dializované. A tiež, že policajti 
určite uskutočnili viac kontrol. 
Faktom však je, že tento sled 
dokazuje najmä to, že alko-
holu za volantom je na našich 
cestách nebezpečne veľa. 
Riešení, ktoré sa pravidelne 
objavia vždy po nešťastiach, 
je neúrekom. Treba ihneď 
- spomaľovače, stacionárne 
automatické radary, radi-
kálne znížiť rýchlosť najmä 
na miestach, ktoré vodičom 
pripomínajú diaľnicu, čo je 

aj prípad Zochovej. Bezpeč-
nejšie zastávky, pravidelné 
policajné kontroly a prísnejšie 
postihy... Rýchle riešenie na-
vrhol aj minister financií Igor 
Matovič. Vidí ho v exemplár-
nych trestoch. Chce zaviesť 
nový trest pre vodičov nad 1 
promile - auto, v ktorom bude 
sedieť, by malo prepadnúť 
v prospech štátu. Keby ste 
auto niekomu požičali? „Nech 
si dotknutý u ožrana uplatní 
náhradu škody,“ vyjadril sa. 
A zaklincoval to Richard Raši 
z Hlasu: „Prvým opatrením, 
aby Slováci menej pili, musia 
byť predčasné voľby.“
Bohužiaľ, veľké zmeny sa 
nedejú zo dňa na deň. A zdá 
sa, že nie je ani dobrý ná-
pad očakávať, že alkohol za 
volantom vyriešia politici. 
Problém totiž nie sú naše 
zákony či postihy, ale fakt, 
že obchádzanie pravidiel je 

v našej spoločnosti aj 33 ro-
kov po socializme bežnou 
normou. Keď idete po Bra-
tislave 50-tkou, neraz na vás 
iný vodič zatrúbi alebo mi-
nimálne zazrie, že zdržiava-
te. Pritom v neďalekom Ra-
kúsku ten istý vodič rýchlosť 
dodržať dokáže. Takže to 
vieme, len to nerobíme. Pre-
čo? Lebo to tak robia všetci. 
A podobne je to aj s alkoho-
lom za volantom. Začína to 
úvahou v spoločnosti „jed-
no pivo si dať môžem, však 
aj XY to tak robí“. Poznáte 
to? Zareagujete vtedy nejak? 
Väčšinou asi nie, hovoríte 
si, jeho vec a jeho problém. 
Aj pre naše rozhodnutie v tej 
chvíli mlčať a nekaziť atmo-
sféru mentorovaním, žiadne 
opatrenia radikálne neznížia 
množstvo vodičov s alkoho-
lom v krvi.   (in)
 Foto: Marián Dekan 

Alkoholu za volantom je našich cestách nebezpečne veľa 

Tragédia na Zochovej akoby nebola mementom.

Dědečka vzali
do väzby
BRATISLAVA
Dušana Dědečka, obvine-
ného z tragickej dopravnej 
nehody v centre Bratislavy 
s piatimi obeťami, vzali do 
väzby. 
Obvinený pod vplyvom 
alkoholu šoféroval v nede-
ľu 2. októbra neskoro ve-
čer auto, ktoré narazilo do 
zastávky MHD Zochova. 
Nehoda si vyžiadala pia-
tich mŕtvych a niekoľko 
zranených. Dôvodom na 
väzobné stíhanie je reál-
na obava z pokračovania 
v trestnej činnosti. Proku-
rátor bratislavskej krajskej 
prokuratúry žiadal pre Du-
šana Dědečka väzbu aj pre 
hrozbu úteku. Predsedníčka 
senátu krajského súdu zdô-
raznila, že vzatie do väzby 
nie je rozhodnutím o vine 
obvineného. „Klient bol na 
túto alternatívu pripravený. 
Je mu ľúto, že nemôže úpl-
ne odovzdať svoju agendu 
v Deaflympijskom výbore 
Slovenska, a ťažko sa zmie-
ruje s tým, čo spravil,“ re-
agoval obhajca obvineného 
Jiří Kučera. Dodal, že Du-
šan Dědeček je pripravený 
niesť následky svojho ko-
nania. Pri preukázaní viny 
mu hrozí trest odňatia slo-
body na 20 až 25 rokov ale-
bo na doživotie.  (TASR)

Preteky o preteky? V našom lesoparku bývajú 
desiatky hromadných športových podujatí ročne
TIP OD VÁS

BRATISLAVA
„Počet bežeckých či cyk-
listických pretekov v mest-
ských lesoch stále narastá. 
Už sa z toho stali preteky 
o preteky - kto viackrát 
a s akým počtom účastní-
kov,“ upozornil náš čitateľ.
Zdôrazňuje, že nemá nič proti 
športovaniu, sám je vášnivý 
biker, turista, bežkár... „Ale 
predovšetkým som ochranca 
prírody a snažím sa žiť s ňou 
v súlade. Lenže z našich Ma-
lých Karpát sa už pomaly 
stáva permanentný závod-
ný okruh s nepriaznivými 
dôsledkami a dopadmi na 
prírodu, na jej flóru i faunu. 
Tieto už masové akcie, kde 
sa grupuje veľké množstvo 
účastníkov, rušia aj miestnu 
zver. Okrem toho sú stromy 
neustále obvešané fáborka-
mi ako vianočné stromčeky, 
niekedy aj značkami necit-
livo upevnenými priamo do 
kmeňa,“ dodáva Bratislavčan 
s tým, že kto si chce v lese 
v pokoji oddýchnuť, no je 
odkázaný na návštevu príro-
dy len počas víkendov, má 
jednoducho smolu.
Sú hromadné športové podu-
jatia v našom cennom prírod-
nom prostredí naozaj príliš 
časté? Snaží sa organizácia 
Mestské lesy Bratislava limi-
tovať ich počet? Marek Páva, 
poverený riadením mestských 
lesov, vysvetlil: „Za rok 2022 
máme nahlásených spolu 41 
podujatí, prevažne ide o be-

žecké preteky, v menšej mie-
re cyklistické preteky alebo 
kultúrno-spoločenské podu-
jatia, ako sú lesnícke dni. Do 
tohto počtu rátame aj preteky, 
ktoré cez mestské lesy iba 
prechádzajú, alebo cez ne ve-
die časť trasy a potrebujú od 
nás súhlas. Veľkých podujatí 
s účasťou stoviek pretekárov 
máme do päť, zvyšok sú ak-
cie menšieho rozsahu miest-
nych komunít bežcov, cyklis-
tov či turistov.“ 
Štyridsiatka hromadných 
akcií ročne v lesoparku s vy-
sokou návštevnosťou a ob-
medzenou kapacitou naozaj 
nie je málo. Navyše, väčšina 
z nich sa koná medzi májom 
a októbrom, takže vtedy býva 
v našich lesoch najrušnejšie. 
Marek Páva však hovorí, že 
podporujú najmä tradičné 

menšie podujatia, ktoré or-
ganizujú miestne komunity 
bežcov a cyklistov. „Ide o ko-
munity, ktoré sú v lesoparku 
často, majú k nemu vzťah, 
mnohí sa aj aktívne angažujú 
ako dobrovoľníci. Napríklad 
komunita Štefánik trail cho-
dí pomáhať zbierať smeti, 
orientační bežci nám pomá-
hali pri prerábke muničných 
skladov na Peknej ceste, Trail 
Biely Kríž robí veľa práce na 
údržbe oficiálnych cyklistic-
kých trás...“
Ako ďalej uvádza, ešte pred 
covidom výrazne rástol záu-
jem o organizovanie nových 
aj komerčných podujatí, pre-
to ich začali limitovať a sna-
žia sa presmerovať ich hlbšie 
do Karpát, mimo územia 
mestských lesov. 
Na rozdiel od nášho čitateľa 

si Marek Páva nemyslí, že by 
hromadné športové podujatia 
rušili lesnú zver: „Mestské 
lesy sú lesy osobitného urče-
nia, rekreačné. Trasy prete-
kov vedú cez bežne vyžívané 
lesné cesty a chodníky. Zver 
je cez deň ukrytá v húštinách, 
bežci a cyklisti ju teda neru-

šia. To by ich rušili aj bežní 
návštevníci, ktorých je denne 
rádovo viac ako pretekárov. 
Pre zver sú nebezpečné naj-
mä voľne pustené psy, ktoré 
ju naháňajú. Ročne máme 20 
až 30 úhynov len z tohto dô-
vodu.“ (ac)
 Ilustračné foto: shutterstock, bn

Mestské lesy majú na tento rok nahlásených 41 podujatí.

Bratislavčania si radi zabehajú v lesoparku aj individuálne.

Klietky na odchyt diviačej 
zveri sa osvedčili.

Pravidlá sú jasné
Aj legálne povolené preteky 
sa musia riadiť pravidlami 
mestských lesov z roku 
2020, ktorých cieľom je 
chrániť prírodu i bežných náv-
števníkov lesoparku. Týkajú 
sa značenia trate, ktorá má 
viesť po asfaltových cestách 
a štandardných lesných 
cestách, povinnosti organi-
zátora zabezpečiť smetné 
nádoby a pozbierať odpad 
aj z trate, vjazdu áut do lesa 
s cieľom technicky zabezpe-
čiť akciu a podobne. 

BRATISLAVA
Diviačia zver čoraz čas-
tejšie prekračuje hrani-
ce svojho prirodzeného 
prostredia, ktorým je les, 
a nachádza útočisko pria-
mo v uliciach nášho mesta. 
Jediným prípustným rieše-
ním je odchyt diviakov do 
klietok. 
Na území mesta v posled-
ných týždňoch pribudlo 
viac špeciálnych klietok, čo 
umožnilo povolenie okres-

ného úradu o mimoriadnom 
love a odchyte diviačej zve-
ri na nepoľovných plochách 
pre Mestské lesy Bratislava, 
konkrétne v rámci katastrál-
neho územia Karlova Ves 
(Sitina) a Nové Mesto (Kra-
máre a Koliba). „Na základe 
tohto rozhodnutia je možné 
zintenzívniť lov a odchyt 
na určených nepoľovných 
plochách. Odlov na ďalších 
miestach je v kompetencii 
iných poľovných združe-

ní, respektíve Regionálnej 
veterinárnej a potravinovej 
správy,“ informoval magis-
trát.
Inštaláciu klietok zabezpe-
čuje mesto prostredníctvom 
zmluvných veterinárnych 
lekárov, ktorí majú oprávne-
nie na odchyt diviačej zveri. 
Klietky sa osvedčili, v prvej 
fáze sa vďaka nim podarilo 
odchytiť viacero dospelých 
jedincov, vrátane 90-kilogra-
movej diviačice. 

Mestské lesy zároveň v le-
soch nad Kramármi umiest-
nili päť nových posedov 
určených na odlov diviakov. 
„Na základe miery premno-
ženia diviakov sme okrem 
nových posedov v kritic-
kých lokalitách pristúpili 
aj k odlovu cez spoločné 
poľovačky za prísnych bez-
pečnostných podmienok,“ 
uviedol Marek Páva z Mest-
ských lesov.  (ts)
 Foto: magistrát

Premnožené diviaky chytajú veterinári do špeciálnych klietok



WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK

11/2022 11/202216 17

TÉMY, KTORÝM SA
DLHODOBO VENUJEM:

• Zlepšenie kvality dopravy
a MHD

• Bezpečná a zelená ulica• Vizuálny smog

• Parkovanie pre rezidentov

Systematický prístup
a zodpovedné riešenia
pre každodenný život obyvateľov
Starého Mesta

Martin
Winkler

Objednávateľ: Martin Winkler, Špitálska 51, 811 08 Bratislava, Dodávateľ: NIVEL PLUS s.r.o., Ivanská cesta 2D, IČO: 35712058

RAČA
Pozrite si zaujímavé zá-
bery na trolejbusy v depe 
Krasňany. Urbexer Marce-
lito Rečinský ich urobil ešte 
pred troma rokmi, dnes tu 
už tieto vozidlá nenájde-
te. Väčšina z nich skončila 
v šrote, no nie všetky. 
Fotografie známeho ur-
bexera sú dokumentom pri-
pomínajúcim časy vozidiel 
Škoda Tr 14 a 15, ktoré 
v našom meste celé roky 
jazdili na trolejbusových 
linkách. Niektoré nasadil 

Dopravný podnik ako toh-
toročnú letnú atrakciu na 
linku H a zopár z nich do-
konca aj dnes príležitostne 
premáva na nočných lin-
kách. Takmer všetky však 
skončili v šrote, no stále si 
ich môžeme pozrieť, ak už 
nie v uliciach, tak na zábe-
roch Marcelita Rečinského 
z roku 2019.
V depe Krasňany zdokumen-
toval odstavené „škodovky“ 
stojace v rade za sebou i ved-
ľa seba, a to nielen zvonka, 

ale aj zvnútra. Marcelito sa 
dostal medzi zaprášené se-
dačky či do priestoru pre 
vodiča s množstvom „gom-
bíkov“, ktoré mal poruke 
– kľúčové tlačidlo, tlačidlo 
na vonkajšie osvetlenie, ven-
tilátor, signalizáciu či kúre-
nie... 
Vo videu Cintorín trolejbu-
sov Bratislava poskytol takis-
to veľa informácií z histórie 

trolejbusovej dopravy v na-
šom meste. Začala sa písať 
19. júna 1909, predchodcom 
dnešných trolejbusov bola 
prevádzka na elektrickej 
automobilovej linke do Vy-
drickej doliny. Urbexer teda 
zašiel na cintorín trolejbusov 
presne po 110 rokoch.
Dnes ich tam už nenájde-
te. „Vyradené vozidlá 14Tr 
a 15Tr, odstavené na dlhší 
čas vo vozovni Krasňany 
a Jurajov Dvor, boli v roku 
2021 odpredané na šrotova-
nie,“ potvrdil nám hovorca 
Dopravného podniku Bra-
tislava Martin Chlebovec 
s tým, že šesť trolejbusov 
14Tr odkúpilo ministerstvo 
vnútra pre potreby cvičení 
v areáli v Rusovciach.
Z oboch typov má Doprav-
ný podnik Bratislava k dis-
pozícii ešte niekoľko kusov 
schopných výpravy, konkrét-
ne štyri vozidlá 14Tr a sedem 
vozidiel 15Tr. Práve tie príle-
žitostne nasadzuje na nočné 
trolejbusové linky. (ac)
 Foto: Marcelito Rečinský, 
 vtedy.tasr.sk
Video a viac foto nájdete
na www.banoviny.sk

Kde skončili? Cintorín trolejbusov sa vyprázdnil

Najvzácnejší v zbierke
Za najvzácnejší vo svojej zbierke považuje bratislavský dopravný 
podnik trolejbus FBW TR51- Tüscher – Oerlikon. „Žiaľ, zachoval 
sa bez elektrovýzbroje, takže v súčasnosti nie je schopný jazdy 
vlastným pohonom,“ konštatoval hovorca s tým, že toto vozidlo 
sa medzi spomenutými vyradenými trolejbusmi nenachádzalo. 
Na historickej fotografii ho vidíte na konci dnešnej Šancovej 
ulice pod Hlavnou stanicou.

Depo Krasňany, Marcelito za volantom 

Trolejbusy skončili v štrote, ale 
nie všetky.

Historický trolejbus FBW TR51- Tüscher – Oerlikon 
začal premávať 1. augusta 1947.

Staré vyradili
BRATISLAVA
Na linkách MHD začínajú 
jazdiť nové krátke auto-
busy. Dohromady 63 nízko 
podlažných dvanásťmetro-
vých klimatizovaných vozi-
diel je náhradou za 12- až 
14-ročné vozidlá. 
V nových autobusoch sa 
odveziete najmä na linkách 
99, 95, 94, 90, 87, 80, 192, 
65, 53 a 20. Jazda bude 
pohodlná, vozidlá sú vyba-
vené modernými koženko-
vými sedadlami, WiFi inter-
netovým pripojením, USB 
nabíjačkami, systémom 
automatického počítania 
cestujúcich (APC) aj foto-
bunkou nad každými dvera-
mi. Počet klimatizovaných 
autobusov MHD sa tak do-
stal na úroveň takmer 100 
percent. Dopravný podnik 
ich obstaral v minuloročnej 
súťaži. (ts)

Chcete  
autobus
za pár stoviek?
BRATISLAVA
Bratislavský dopravný 
podnik v rámci obchodnej 
verejnej súťaže ponúka na 
predaj viaceré ojazdené au-
tobusy Karosa B 741 CNG 
a SOR BN 9.5. 
Dopravný podnik ponúka 
dohromady 16 autobusov, 
ktoré sú stále pojazdné. 
V prípade kĺbovej Karosy 
musí byť minimálna ponú-
kaná kúpna cena 2 500 eur 
bez DPH, pri midibusoch 
je minimálna kúpna cena 
stanovená na 1 500 eur bez 
DPH. Ponúkané midibusy 
SOR BN 9.5 boli z pravi-
delnej premávky vyradené 
už pred pár rokmi a počas 
posledných zím slúžili pra-
covníkom zimnej služby pri 
solení a odhŕňaní zastávok. 
V prípade kĺbových auto-
busov Karosa ide o opa-
kovaný predaj pojazdných 
autobusov, ktoré sa nepo-
darilo predať v lete tohto 
roka (vtedy traja záujem-
covia odkúpili 5 autobusov  
Karosa).  (ts)
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Vaším rodným mestom je bulharská Sofia, ale 
od útleho detstva žijete v Starom Meste.
Na Gajovej bývam od roku 1950. Základnú 
školu som vychodila na Štefánikovej, gym-
názium, „Gamču“, na Grösslingovej. Sta-
ré Mesto som vždy milovala. Prežila som tu 
úžasné detstvo, mali sme tu doslova raj. V lete 
sme sa chodili kúpať do bazénov, napríklad aj 
tu na Dunajskej, v zime sa do nich napustila 
voda a na „halifaxniach“ sme sa tam korču-
ľovali.

Ako dnes vnímate zmeny, ktorými Staré Mesto 
prechádza?
Berte to len ako môj osobný názor, ale nepáči 
sa mi, že sa chceme hrať na Manhattan. Všetky 
tie vysoké budovy, ktoré začali vyrastať okolo 
novej budovy Slovenského národného divadla. 
Nie som proti rozvoju, ale myslím si, že k Bra-
tislave sa to akosi nehodí a je potrebné brať 
na zreteľ urbanizmus. Oceňujem preto zodpo-
vedný prístup súčasnej starostky Aufrichtovej, 
ktorá sa ako urbanistka snaží tieto tendencie 
vyvažovať.

Dotýka sa vás to aj preto, že ste vyrástli v rodine 
architekta?
Asi áno. Otec vyštudoval architektúru a inžiniering 
v Berlíne. Pamätám si na jeho krásne časopisy o bý-
vaní a architektúre, veľmi rada som si ich prezerala.

Nelákalo vás, že by ste sa stali architektkou, ako 
váš otec, či váš brat?
Otec to veľmi chcel, veľmi. Lenže ja som skracho-
vala na tom, že som si nezapamätala, koľko je se-
dem krát osem (smiech).

Váš otecko je autorom vôbec prvého paneláka 
v Československu, ktorý, mimochodom, tiež 

vyrástol v Starom Meste, na Kmeťovom ná-
mestí.
Áno. Ten dom je veľmi precízne postavený. Môj 
otec bol v tomto veľký germanofil. Viete, Nemci 
sfinišujú vec do posledného detailu. U nás sa 
tomu hovorí puntičkárstvo, ale je to obyčajná pre-
cíznosť, kvalita. Keď si ten panelák pri príležitosti 
výročia jeho postavenia, boli pozrieť pedagógovia 
z Fakulty architektúry, žasli, ako sa tam myslelo 
na budúcich obyvateľov. No a tam je pes zakopa-
ný. A opäť sa vraciam k tomu urbanizmu, že keď 
sa už potom stavali tie panelákové sídliská, tak sa 
to nestavalo podľa urbanistického rozhodnutia, 
ale podľa politického. Nehovoriac o tom, že som 
mala pocit, že tí robotníci, ktorí tie sídliská stava-
li, že oni v poslednej fáze, ešte pred dokončením 
stavby, utiekli.
Je veľmi nešťastné, čo všetko skresľuje a ovplyv-
ňuje politikum. Ja som z generácie, ktorá sa ešte 
každé ráno pred začiatkom školy modlila. A zrazu 
sme sa museli z nedele na pondelok naučiť Pieseň 
práce.
A to bolo hrozné, že to politikum presakovalo do 
všetkého možného. Veď to politikum - alebo to bola 
nevzdelanosť, neinteligentnosť - spôsobilo naprí-
klad aj to, že vedľa Dómu sv. Martina ide prakticky 
diaľnica. 

Práve preto je dôležité, koho si vyberieme vo 
voľbách. Vy ste sa vyjadrili, že v tých nadchá-
dzajúcich podporujete súčasnú starostku Zuza-
nu Aufrichtovú. Prečo?
Život ma naučil - aj skúsenosti z ciest, na ktoré sme 
chodili s národným divadlom, ale aj s mužom -, že 
krajinu a mesto, to, ako dobre sa tam žije, poznáte 
podľa toho, že sú šťastní predovšetkým penzisti. 
Ak vidíte penzistov, že sú v pohode, že to nie sú 
dotrápení ľudia, ktorí smutne vlečú svoje strašné 
bremeno choroby a chudoby, tak si poviete, áno, 
toto je dobrá krajina s dobrým vedením.
No jedným slovom - toto je veľmi dôležité. A to 
kvitujem pri súčasnej pani starostke Aufrichtovej, 
že ona má toto na zreteli. Lebo treba brať do úvahy, 
že Staré Mesto je mestská časť, kde žije veľmi veľa 
seniorov. Ja tiež patrím medzi nich. A podľa mňa 
to, ako to starostka Aufrichtová vníma, ako sa tým 
zapodieva, čo všetko poskytuje starým ľuďom, se-
niorom - to je skvelé.
Ale veľmi sympatické je mi aj to, že je urbanistka, 
keďže ja – ako som už povedala, - urbanistiku po-
važujem za veľmi dôležitú. Pozitívne vnímam aj jej 
podporu kultúre. Jednoducho, Zuzana Aufrichtová to 
robí dobre, má to dobre nastavané, naplánované aj 
z hľadiska perspektívy Starého Mesta. Preto si mys-
lím, že by mala pokračovať v tom, čo začala.

BOŽIDARA TURZONOVOVÁ: Starostka Zuzana Aufrichtová 
to robí dobre. Mala by pokračovať v tom, čo začala

Patrí medzi slovenské herecké le-
gendy. Narodila sa v Sofii, ale celý 

jej život je spätý s bratislavským 
Starým Mestom.  

Herečka BOŽIDARA TURZO-
NOVOVÁ (80) nám porozprávala 
o tom, ako sa jej tu dnes žije, čo je 

pre ňu v meste dôležité,  
prečo nepokračovala v rodinnej 

tradícii a nestala sa architektkou, 
ale aj o tom, podľa čoho  

spoznáte dobrú krajinu a koho 
bude voliť v komunálnych  

voľbách.

Zuzana Aufrichtová a Božidara Turzonovová po predstavení Ale, ale pani plukovníková.
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BRATISLAVA
Po avízach o zvýšení cien 
energií sa viaceré privátne 
seniorcentrá poponáhľali 
s úpravou svojich cenníkov, 
niekde stúpli mesačné plat-
by o stovky eur. Uvažuje sa 
o zdražení tejto sociálnej 
služby pre dôchodcov aj 
v domovoch, ktoré patria 
pod hlavné mesto či mest-
ské časti?
Na výrazné zvýšenie ceny 
upozornila naša čitateľka 
Anna, ktorej mama žije v sú-
kromnom zariadení neďa-
leko Bratislavy. Invalidný 
dôchodok má približne 350 
eur, takže doteraz jej každý 
mesiac prispievala na úhradu 
sumou takmer 400 eur. „Od 
januára budúceho roku nám 
však zdvihli platbu až na 950 
eur, k tomu treba platiť lieky, 
hygienické potreby... Neviem, 
kde na to vezmem. Senior-
centrum ako dôvod uvádza 
zdraženie energií a celkovo zlú 
ekonomickú situáciu Sloven-
ska,“ hovorí Bratislavčanka, 
ktorá teraz hľadá miesto pre 
mamu v niektorom z neverej-
ných domovov dôchodcov. 
Tie, ako sme zistili, sú nielen 
lacnejšie, ale zatiaľ ani neplá-
nujú meniť cenníky. 
Hlavné mesto je zriaďova-
teľom ôsmich zariadení pre 
seniorov, dve sú v Petržal-
ke, dve v Dúbravke a ďalšie 
v Lamači, Novom Meste, 
Podunajských Biskupiciach 
a Ružinove. O tom, že by mali 
klientom zvýšiť poplatky, 
mesto neuvažuje. „Na magis-
tráte je vytvorená pracovná 

skupina pre riešenie energe-
tickej krízy, ktorá intenzívne 
pracuje na pláne šetriacich 
opatrení. Zdvihnutie poplat-
kov pre seniorky a seniorov 
umiestnených v celoročných 
pobytových zariadeniach, 
ktoré sú v zriaďovateľskej 
pôsobnosti hlavného mesta, 
medzi tieto opatrenia ne-
patrí,“ potvrdila hovorkyňa 
Dagmar Schmucková.
Aj pobytové sociálne služby 
pre ľudí so zdravotným zne-
výhodnením, ktoré zriaďuje 
prevažne Bratislavský samo-
správny kraj (BSK), zostáva-
jú na rovnakej cenovej úrov-
ni. Hovorkyňa Lucia Forman 
ubezpečila: „BSK zatiaľ ne-
plánuje zvyšovať úhradu za 
poskytované sociálne služ-
by vo svojich zariadeniach 
sociál nych služieb.“
Bez zmeny sú i poplatky pre 
seniorov umiestnených v po-
bytových zariadeniach Starého 
Mesta, tie sa naposledy zvy-
šovali v roku 2019 (suma sa 

upravuje príslušným a špeci-
fickým výpočtom vo všeobec-
ne záväznom nariadení, ktoré 
musí prejsť hlasovaním miest-
neho zastupiteľstva). „Pokiaľ 
by kríza pretrvávala výrazne 
dlhšie, budeme sa tým bližšie 
zaoberať,“ uviedla Martina 
Karmanová z referátu komu-
nikácie s verejnosťou. 
Samospráva v Starom Meste 
sa snaží v súvislosti s energe-
tickou krízou a infláciou, pri 
celkovom zvyšovaní život-
ných nákladov finančne pomá-
hať seniorom aj nepriamo. Od 
leta im poskytuje vyšší prí-
spevok na stravovanie, vďaka 
ktorému môžu podľa samo-
správy ročne ušetriť 500 až 
700 eur. „Na júnovom miest-
nom zastupiteľstve poslanci 
odhlasovali zmenu dodávateľa 
tepla. Nový dodávateľ, štátna 
spoločnosť MH Teplárenský 
holding, garantuje najnižšiu 
cenu na trhu a zníženie ceny 
oproti terajšej o približne 23 
percent pre všetkých Staro-

mešťanov.  Nové, nižšie ceny 
budú platiť už od januára,“ 
doplnila Karmanová.
Ani Petržalka, pod ktorú pat-
ria dva domovy sociálnych 
služieb, o zdražovaní neho-
vorí. „Ako sme informovali 
viackrát v súvislosti s energe-
tickou krízou, napriek zvýše-
ným nákladom na energie či 
materiály sme vďaka vysoké-
mu hospodárskemu prebytku 
stále v dobrej finančnej kondí-
cii a neplánujeme vo veľkom 
rušiť projekty, škrtať rozpočet 
ani obmedzovať chod úradu, 
škôl, zariadení sociálnych slu-
žieb, kultúrnych, športových 
zariadení či ďalších inštitú-
cií v našej správe, ktoré už 
beztak za posledné dva roky 
utrpeli pandémiou,“ uviedla 
hovorkyňa Mária Halašková. 
Zároveň však dodáva: „Každý 
rok sa v priebehu apríla - mája 
robí prehodnotenie ekono-
micky oprávnených nákladov 
na klienta, takže uvidíme, čo 
nám prinesie rok 2023.“  (ac)
 Ilustračné foto: 
 nc, shutterstock

Súkromné seniorcentrá zdraželi o stovky eur,
zmenia sa cenníky aj v tých verejných?

Ako pomáha štát
Ministerstvo práce, sociál-
nych vecí a rodiny finančne 
podporuje verejné i neverejné 
zariadenia sociálnych služieb. 
Príspevok, ktorý poskytuje 
mesačne na klienta, má mať 
vplyv aj na výšku jeho platby. 
Od januára si zariadenia 
s pobytom prilepšia. Navrho-
vaný finančný príspevok na 
mesiac sa má zvýšiť o 4 € na 
129 € pri II. stupni odkáza-
nosti až po 24 € na 678 € pri 
VI. stupni odkázanosti.

Je to na rodine
Ak dôchodok rodiča, ktorý je odkázaný na 
nonstop opateru v seniorcentre, nepo-
stačuje na úhradu mesačného poplatku, 
táto povinnosť prechádza na jeho deti 
(ak sa ich príjem neposudzuje spoločne 
s príjmom rodiča, pričom im po zapla-
tení úhrady musí mesačne zostať 1,65 
násobok sumy životného minima, teda ne-
celých 400 eur). Rezort práce pripomína, 
že nezaplatená úhrada za sociálnu službu 
je pohľadávkou, ktorú možno uplatniť i sčasti, pri zmenených príjmových a majetkových pomeroch 
dlžníka, najneskôr však v konaní o dedičstve, a to aj napríklad po 30 rokoch.

Mnohí seniori, odkázaní na nonstop opateru, si ju z dô-
chodku nevedia zaplatiť.

Zaparkujete
na novom
KARLOVA VES
Obyvatelia Karlovej Vsi, 
ktorí bývajú na Púpavo-
vej ulici, sa dočkali novej 
cesty, chodníka, bezbarié-
rových priechodov a no-
vých kontajnerových sto-
jísk.
Ide o jednu z dopravne 
najvyťaženejších ulíc, kde 
žijú stovky domácnos-
tí. Desiatky parkovacích 
miest sa vďaka stavebným 
úpravám stali regulárnymi. 
Na týchto miestach budú 
môcť vodiči parkovať aj 
po nadobudnutí účinnosti 
novely cestného zákona, 
ktorá parkovanie na chod-
níkoch čiastočne obmedzí. 
Veľká rekonštrukcia Púpa-
vovej ulice sa začala v kri-
žovatke ulíc Borská – Per-
necká – Púpavová. Práce 
rozdelili na etapy, aby sa 
zmiernili dopravné obme-
dzenia. (ts)

Ceny za vstup
zatiaľ nemenia
PETRŽALKA
Vstupné do verejnej 
plavárne v Petržalke by 
sa minimálne do konca 
kalendárneho roka zvy-
šovať nemalo. Umožňu-
jú to aktuálne nastave-
né a zazmluvnené ceny 
energií.
„Napriek tomu sa snaží-
me implementovať viaceré 
úsporné opatrenia a ná-
klady za teplo postupne 
znižovať opravou izolácií, 
tesnení či optimalizáciou 
a rekonštrukciou systému 
na ohrev vzduchu a vody,“ 
uviedol dočasný riaditeľ 
a konateľ plavárne Ma-
túš Súlovec. Náklady na 
energie sa zatiaľ plavárni 
v porovnaní s priemerom 
v roku 2021 zvýšili pri-
bližne 2,5-násobne. Ak by 
ceny energií naďalej prud-
ko rástli, nedá sa podľa 
Súlovca vylúčiť pozasta-
venie niektorých atrakcií 
alebo zdraženie vstupné-
ho.  (TASR)
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Oskar Dvořák

Natália Podhorná

Adam Sarlós

Gabriela Fulová

Marek Tydor

Ivan Halmo

Polat Elalmis

Ladislav Točka

Ján Karman

Jozef Vydra

Milan Polešenský

Lucia Plaváková

Michal Kubinský

Daniel Klimovský

Lenka Jakubčová

Adam Sarlós

Pavol Škápik

Iveta Jančoková

Pavol Záhradný

Jakub Kuruc

Ján Karman

Andrej Kalina

Richard Vilkus

Daniel Klimovský

Pavol Škápik

Michal Sabo

Michal Sabo

Viera Némethová

Michala Kozáková

expert na zdravotníctvo

redaktorka

projektový manažér, 

chemická inžinierka
výživová poradkyňa

viceprimátorka 
hlavného mesta

hlavný štátny radca

podnikateľ, expert 
na odborné školstvo

študent

stavebný inžinier

štátna služba

koordinátor práce 
s mládežou

viceprimátorka hlavného 
mesta

IT technik

vysokoškolský pedagóg

advokátka

generálny riaditeľ

zástupkyňa starostu

podnikateľ

odborný referent 

stavebný inžinier

generálny manažér
futbalového klubu

finančný riaditeľ

vysokoškolský pedagóg

generálny riaditeľ

metodička, knihovníčka

predsedníčka 
predstavenstva akciovej 
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4. obvod
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mestského zastupitelstva

Objednávateľ: Jakub Kuruc, M. Curie Sklodowskej 23, 851 04 Braslava, Dodávateľ: NIVEL PLUS s.r.o., Ivánska cesta 2D, 821 04 Braslava, IČO: 35712058

Zuzana Kolman 
Šebestová
riaditeľka akciovej 

7.

projektový manažér

Silný tím poslancov,
ktorý ťahá za jeden povraz
s primátorom, dokáže toho
pre Petržalku presadiť viac

Kandidát 
na primátora

Lucia Plaváková

Peter Cmorej

Jozef Uhler

Michal Rakús

Polat Elalmis

Milan Polešenský

Oskar Dvořák

Michal Sabo

Robert Kočkovský
expert na odborné školstvo

koordinátor práce s mládežou

expert na zdravotníctvo manažér

48.

8.

69.

54.

14.

51.

13.

55.

33.

župného zastupitelstva za Petržalku

Michaela Ondrejkovič

Gréta Gregorová

Pavol Peceň

Alica Hájková

projektová manažérka 
stavieb

predsedníčka mládežníckej 
organizácie

odborný referent

dopravná inžinierka

16.

4.

17.

5.

Adam Pekár

Jakub Kuruc

Vladimír Weber

Lenka Milincká Zdenko Pek

Juraj Valocsay

Peter Lošonský
odborný referent 

vedúci odťahovej služby

odborná referentka produktový manažér

podpredseda mládežníckej 
organizácie za kultúru

organizátor
športových podujatí 

18.

8.

24.

14. 19.

23.

9.

5. obvod

6. obvod

ak�vistka, právnička

Objednávateľ: Jakub Kuruc, M. Curie Sklodowskej 23, 851 04 Braslava, Dodávateľ: NIVEL PLUS s.r.o., Ivánska cesta 2D, 821 04 Braslava, IČO: 35712058

Jakub
Kuruc

Adam
Pekár

Spoluprácou
za lepšiu
PetržalkuKandidát 

do mestského 
zastupiteľstva 
za Petržalku

Kandidát 
do miestneho

zastupiteľstva 
za obvod č.5.

43.

správy
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BRATISLAVA
Jeho diela nájdete pri Štrkovec-
kom jazere, v Medickej záhrade, aj 
v Sade Janka Kráľa. Akademický 
sochár RASTISLAV MIKLÁNEK 
oslávil tento rok 80 rokov. Má úžas-
nú pamäť, bystrú myseľ a zmysel 
pre humor. Len občas si povzdych-
ne, prečo nám dnes neprekážajú 
zničené vstupné plastiky do takých 
krásnych parkov.  
Spomína, ako sa v 70. rokoch zozná-
mil so záhradným architektom Alfon-
zom Tormom. Spolu začali pretvárať 
najskôr okolie Štrkoveckého jazera. 
„Malo sa zmeniť na oddychovú zónu, 
preto som napríklad presadzoval, aby 
zmiernili vtedy strmé brehy. Zdalo 
sa mi dôležité, aby mali ľudia kon-
takt s vodou.“ V rámci toho vzniklo 
aj detské ihrisko. Veľká biela ťava, 
ktorú určite poznáte, je dielom práve 
Rastislava Miklánka. „Dnes už je nat-
retá nažlto, z čoho nie som nadšený, 
tá betónová biela mala svoje čaro,“ 
hovorí a spomína, že aj jej tvar mal 
svoj zmysel. Zozadu šmykľavka, 

zboku sa dala podliezať, preliezať... 
S nostalgiou konštatuje, že fontána, 
ktorú tu navrhol, nikdy nefungovala, 
pretože zle prerátali prítok vody a po 
rokoch ju celkom odstránili.
Rovnako mu je ľúto, v akom stave sú 
dnes plastiky v Medickej záhrade, na 
úprave ktorých tiež spolupracoval. 
Zo vstupnej plastiky v tvare listu lipy 
ukradli všetky písmená, je posprejo-
vaná... Lepšie na tom nie je ani Pa-
mätná tabuľa historického rozária 
v Sade Janka Kráľa. Pod plastikou 
- štylizovanou hlávkou ruže tiež pís-
mená chýbajú. „Akoby dnes už ume-
nie verejné inštitúcie nezaujímalo,“ 
zamyslí sa smutne.
Na prelome 70. a 80. rokov, keď za-
čínali s premenou Sadu Janka Kráľa, 
to vraj bolo inak. S Alfonzom Tor-
mom už tvorili zohratý pár a Rastislav 
Miklánek od neho dostal zadanie na 
všetky objekty v sade. Na vstupnej 
plastike, ktorej kmeň symbolizuje his-
tóriu aj budúcnosť parku, nechal voľ-
né plochy na textovú časť. „Rátalo sa 
s ňou, ale nikdy sa nerealizovala,“ ho-

vorí a spomína, že v tom čase bol park 
biednym miestom plným neporiadku. 
„Keď sme chodili po upravených par-
koch v Česku, pripomínal nám náš sad 
anglický park. Alfonz Torma v ňom 
navrhol polkruhové odpočívadlá, 
v ktorých deti podvedome utekajú do 
stredu. Hovoril, že by ich rád označil 
nejakými prvkami. Pýtal som sa ho, 
koľko ich bude, a on reagoval, že de-
sať, dvanásť. Tak sme zvažovali, aké 
symboly by tam mohli byť. Komisia 
vtedy navrhovala aj symboly dru-
žobných miest, ale to som si nevedel 
predstaviť. Čo by som robil - erby?“
Tak vznikli znamenia. „Stretávame sa 
´pri Rybách´,“ oznamovali sme si ako 
stredoškoláci vždy na Prvého mája. 
Každý vedel, kam v Sade Janka Krá-
ľa treba ísť. Hovorím to Rastislavovi 
Miklánkovi. „Presne taký mali mať 
účel. Sú to orientačné body,“ reaguje.
Pred takmer desiatimi rokmi mala 
Petržalka ambíciu revitalizovať vte-
dy zverený Sad Janka Kráľa. „Okrem 
iných nezmyslov bol návrh dať guľové 
plastiky zverokruhu do kruhu, vraj to 

malo predstavovať uzavreté ročné ob-
dobie. Hviezdne znamenia...!“ spomí-
na sochár a rozohňuje sa: „Táto popis-
nosť bola taká primitívna, že sa bojím 
predstaviť si, ako by revitalizátor po-
ňal výrok ´vzal nohy na plecia´.“ Z re-
vitalizácie vtedy zišlo, aj po jeho apele 
na porušenie autorského zákona. Sad 
prevzalo v roku 2019 od samosprávy 
mesto a pripravuje novú obnovu. 
Rastislav Miklánek mal piateho feb-
ruára 80 rokov. Jeden z pekných dar-
čekov mu dalo aj mesto. „V pripra-
vovanej krajinársko-architektonickej 
súťaži na obnovu Sadu Janka Kráľa 
uvažujeme so zachovaním a rekon-
štrukciou sochárskych objektov i pri-
ľahlého sedenia,“ napísali nám z od-
delenia komunikácie.  (in)
 Foto: archív R. M., Ingrid Jarunková

Zabudnuté umenie v našich parkoch

Rastislav Miklánek (80)
Je absolventom Vysokej školy 
výtvarných umení v Bratislave, odbor 
sochárstvo, ktorú absolvoval v roku 
1966. V roku 1971 postgraduálne 
ukončil štúdium reštaurovania plastík. 
Už ako študent vytvoril diela pre mnohé 
inscenácie a filmové spracovania. 
V tomto období vytvoril aj Bratislavskú 
lýru a Intervízny zlatý kľúčik. 
Venoval sa aj medajlérstvu, vyrobil 
množstvo pamätných dosiek, 
ťažisková je však sochárska tvorba, 
najmä parková, a dotváranie verejných 
priestranstiev – v Bratislave konkrétne 
dotvorenie okolie Štrkoveckého jazera, 
výzdoba v Sade Janka Kráľa a v Medic-
kej záhrade realizoval vstupnú plastiku 
a kvetinové vázy. 

„Pri tvorbe znamení v Sade Janka Kráľa som uvažoval aj nad vertikálnymi tvarmi, ale ako základný jedno-
tiaci prvok zvíťazila guľa. Tá mi naznačila, čo na nej môžem robiť,“ hovorí autor o reliéfe, ktorý víta prichá-
dzajúcich, pretože rez je vedený voči nim.

Ťava bola symbolom Štrkoveckého jazera.
Možno si ešte pamätáte na veľký šach. Jedna 
sada bola na Štrkovci, druhá na Dunajskej.

Nové značky v 2. fáze
K novým retailerom, ktorí vstupujú do druhej fázy 
nákupnej pasáže, patria okrem Primarku aj predaj-
ca športovej módy Nike, britská značka JD Sports 
s ponukou značkového športového oblečenia a obu-
vi a nové väčšie Mango vrátane pánskej značky 
Mango Man. Obsadených je už viac ako 80 % no-
vých plôch. „Vysoký záujem budúcich nájomníkov 
si vysvetľujeme tým, že ide o najväčší projekt svoj-
ho druhu za posledné roky s atraktívnou polohou 
v centre mesta, ako aj ideálnou skladbou projektu,“ 
hovorí Katarína Paule, leasing manažér Eurovea. 
Módnou udalosťou roka budú prvé kamenné pre-
dajne úspešných online platforiem Modivo a eo-
buv, ktoré vytvoria v Eurovea prvý fyzický plne 
automatizovaný nákupný zážitok. Revolučné, mo-
derné, pohodlnejšie a bezpečnejšie nakupovanie 
spojené s digitálnymi technológiami ho posunú na 
novú úroveň. Módnu ponuku spestrí úspešný kon-
cept Halfprice, kde si zákazníci na najväčšej plo-
che na Slovensku kúpia produkty známych značiek 
z celého sveta za výnimočné ceny. Ponuka zahŕňa 

oblečenie, obuv, módne doplnky, športový sorti-
ment, bytové dekorácie a doplnky do kuchyne či 
pre domácich miláčikov. Služby doplní prémiový 
koncept supermarketu Tesco.

Multikino s novým konceptom
Súčasné multikino s 9 sálami prejde ešte tento rok 
komplexnou rekonštrukciou a zväčší sa o ďalších  
8 sál. Cinema City sa chystá otvoriť v Eurovea úpl-
ne nový koncept. Súčasťou multikina s kapacitou  
2 400 divákov a 17 najmodernejšími sálami budú aj 
VIP sály, ponúkajúce okrem maximálneho pohod-
lia a nadštandardných služieb aj priestorovú zvuko-
vú techniku   Dolby Atmos. Multikino bude v novej 
časti nákupnej pasáže na 1. poschodí.

Najväčšia gastro destinácia
Do novej časti nákupnej pasáže sa presunie aj food-
court. Relokácia umožní zdvojnásobiť jeho plochu 
až na 3 700 m², kde vznikne 1 156 miest na sedenie. 
Súčasťou bude tiež moderný Food Hall navrhnutý 
medzinárodným retailovým expertom, portugalským 
štúdiom REIFY., ktoré stojí za konceptom celého 
rozšírenia centra. Veľký otvorený priestor v mierne 
industriálnom štýle doplnený zaujímavými zákutia-
mi prinesie návštevníkom rôznorodý a pestrý mix 
štýlov a gastronomických zážitkov. Architektonicky 
zaujímavo riešený Food Hall bude mať amfiteátrové 
sedenie s výhľadom na Dunaj. „Pripravte sa na naozaj 
bohatú ponuku. V Eurovea nájdete overené medziná-
rodné reťazce rýchleho občerstvenia ako Burger King 
a KFC, tiež lokálne špeciality či koncepty, ktoré uspe-
li na bratislavskej gastro scéne - ako napríklad Mon-
dieu, Urban House alebo úplne nové Como Cafe od 
Medusa či Bo Concept od Soho,“ približuje najväčšiu 
gastro ponuku na Slovensku Katarína Paule. O vaše 
chuťové poháriky spolu s reštauráciami na prome-
náde zabojuje až 60 prevádzok. „Veríme, že budúci 
rok otvorením 2. fázy sa Eurovea stane najväčšou 
komerčnou a oddychovou zónou na Slovensku, kde 
sa budú návštevníci radi vracať,“ dodáva.

Rozšírené nákupné centrum Eurovea 
otvoria už na budúcu jar

ČAKAJTE NOVINKY AJ OVERENÉ ZNAČKY

V apríli budúceho roku sa Eurovea stane najväčším a najkomplexnejším ná-
kupným centrom na Slovensku, kde na ploche 85 000 m² nájdete 320 obcho-
dov, reštaurácií, barov a kaviarní. Svojich nájomcov pozná v 2. fáze už viac ako 
80 % plôch, pričom najväčším lákadlom novej časti bude dvojpodlažná predaj-
ňa írskeho módneho reťazca Primark, ktorý tu otvorí svoju prvú prevádzku. 
Pozitívne zmeny prichádzajú aj v oblasti gastronómie. Nová stravovacia zóna 
sa zdvojnásobí. Doplnená o štýlový Food Hall vytvorí spolu so 16 reštaurácia-
mi na promenáde pri Dunaji najväčšiu gastro destináciu na Slovensku.  
Rozrastie sa tiež multikino Cinema City, ktoré bude mať po rekonštrukcii  
17 sál a úplne nový VIP koncept.
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STARÉ MESTO
O žalostnom stave pravo-
slávneho chrámu sv. Miku-
láša z roku 1661 sme napo-
sledy písali v januári tohto 
roka. Chátrajúca historic-
ká pamiatka vo vyhľadáva-
nej lokalite pod Bratislav-
ským hradom roky pôsobí, 
akoby sa na ňu už zabudlo. 
Na podnet čitateľa Alexan-
dra sme sa k téme vrátili 
opäť a zistili aspoň jednu 
dobrú správu.
„Od vojnového konfliktu na 
Ukrajine prišli do Bratisla-
vy a okolia stovky pravo-
slávnych a opravený chrám 
v Podhradí by bol pre nich 
vhodný. V Chráme sv. Ras-
tislava na Tomášikovej ulici 
sa totiž slúži trochu inak, nie 
tak, ako sú pravoslávni na 
Ukrajine zvyknutí, okrem 
toho, chrám je veľmi malý,“ 
vysvetľuje Alexander. „Mo-
hol by sa pre nich zabezpe-
čiť tento historický kostol 
a z Ukrajiny by sa poslal 
aj kňaz a diakon. Treba len 
chcieť,“ zamýšľa sa.
Mrzí ho, v akom stave je táto 
vzácna ranobaroková pamiat-
ka na Mikulášskej ulici, a vy-
svetľuje, že jej históriu veľmi 
dobre pozná. Do 1953 kostol 
využívali uniati, tzv. grécko-
katolíci. „Skratka g. k., kto-
rú navrhla Mária Terézia, je 
však nesprávne pochopená. 
Znamená görög keleti, teda 
gréckovýchodný, nemá nič 
spoločné so slovom grécko-
katolícky. V tom roku 1953 

bola zrušená uniatská cirkev 
a neskôr bol chrám predaný 
za symbolickú 1 Kčs pravo-
slávnej cirkvi,“ hovorí náš 
čitateľ.
Peniaze na opravu kostolí-
ka sa podľa jeho slov v mi-
nulosti našli, no kamsi sa 
„stratili“. „Nakúpili sa však 
brvná na vystuženie chrá-
mu, ktoré boli uskladnené 
na poschodí. Istý bulharský 
podnikateľ dokonca daroval 
mramorové dosky na ob-
loženie chrámu. Keďže sa 
však nič nedialo, po čase ich 
odviezol.“ Pred 30 rokmi sa 
náklady na generálnu opra-
vu objektu odhadovali na 
takmer 20 miliónov korún 
(664-tisíc eur v prepočte). 
Dnes je to, pravdaže, násob-
ne viac.
Alexander spomína aj chátra-
júci vzácny ikonostas, ktorý 
napísala rodina Ždanov-
ských, ruských emigrantov 
približne v roku 1930, či 
hrobky v priestoroch pod 
chrámom, ktoré boli v prie-
behu 19. a 20. storočia vy-
kradnuté. Úrad Prešovskej 
pravoslávnej eparchie nám 
potvrdil, že v súčasnosti sa 
v krypte už nenachádzajú 
žiadne architektonické ani 
iné cenné veci. „Pre tieto už 
neexistujúce cennosti boli 
v minulosti  vchodové dvere 
do hrobky viackrát rozbité. 
Vchod je dnes zamurovaný, 
a teda prístup pre nežiadu-
cich návštevníkov značne 
obmedzený.“ 

Pravoslávna cirkev má však 
aj dobrú správu - bohosluž-
by v kostole na Mikulášskej 
ulici opäť obnovili, a zá-
roveň ho viac sprístupnili 
pre verejnosť. „V chráme 
prebiehajú minimálne šty-
ri bohoslužby týždenne. Vo 
štvrtok je chrám otvorený 
celý deň  a prístupný aj pre 
bežných návštevníkov. Ak 
to dovoľuje situácia, chrám 

je sprístupnený takisto po-
čas pracovného týždňa a ví-
kendov v poobedňajších 
hodinách,“ informoval nás 
pracovník Úradu Prešovskej 
pravoslávnej eparchie. (My 
sme však šťastie na otvorený 
chrám nemali...)

Zároveň ubezpečil, že re-
konštrukcia spustnutého 

kostolíka je v príprave, 
vypracúvajú potrebnú 
projektovú dokumen-
táciu: „Projekt obnovy 
bude vychádzať z už 
realizovaného  archi-

tektonicko-historického 
a umelecko-historického 

výskumu objektu. Nadviaže 
na vytvorený návrh obnovy 
objektu.“   
Predchádzajúce snahy o ob-
novu kostolíka zmarili podľa 
úradu požiadavky na značnú 
mieru spolufinancovania. 
Teraz by mali pomôcť naj-
mä peniaze z Plánu obnovy, 
ktorý ráta aj s financovaním 
obnovy historických a pa-
miatkovo chránených budov.
 (ac)
 Foto: Marián Dekan

Dotácia aj z ministerstva kultúry
„Pravoslávny chrám – kostol sv. Mikuláša v Bratislave (č. ÚZPF: 
128/1) sa nachádza v špeciálnom Zozname národných kultúr-
nych pamiatok s prioritou ochrany a obnovy k 31. 12. 2020. 
To znamená, že vlastník môže žiadať o dotáciu v podprograme 
OSSD 1.5 v rámci Ministerstva kultúry SR na obnovu predmetnej 
pamiatky v rozsahu od 150-tisíc eur do 950-tisíc eur. Taktiež sa 
o dotáciu môže uchádzať v podprograme 1.1. V podprograme 1.1 
je alokovaných 5 miliónov eur,“ vysvetlila hovorkyňa rezortu Zuzana 
Viciaňová.

Aspoň jedna dobrá správa o kostolíku v Podhradí

Bohoslužby v pravoslávnom chráme opäť obnovili.

Reliéf erbov Pálffyovcov na portáli nad vstupom.

Podnikateľ Martin Winkler 
stojí za niekoľkými úspeš-
nými projektami. Pre 
Bratislavu je tým najzná-
mejším aplikácia HOPIN 
TAXI, ktorá pred 9 rokmi 
úplne zmenila spôsob ob-
jednávania taxíkov. Odvte-
dy sa služby aplikácie roz-
šírili a dnes cez ňu, okrem 
objednania spoľahlivého 
taxíka, môžete zaplatiť za 
parkovanie, registrovať 
PAAS kartu, pozrieť si gra-
fikony a navigáciu k MHD 
či objednať kuriéra. V plá-
ne sú však aj ďalšie inová-
cie a užitočné služby. 

HOPIN aplikáciu môžeme 
označiť za veľmi úspešný 
projekt, ktorý vznikol pred 
takmer dekádou. Čo bolo 
pre vás na celom projekte 
najťažšie?
Za najnáročnejší môžem ur-
čite označiť samotný vznik. 
Začínali sme s malým tímom 
ľudí v Bratislave, ktorá je 
pre nás dodnes kľúčová. 
HOPIN je od základu slo-
venská firma. V čase, keď 
sme taxi aplikáciu spúšťali, 
neexistoval iný spôsob ob-
jednania taxíka, ako zavolať 

si ho telefonátom. Boli sme 
úplne prví, kto podobný typ 
služby poskytoval a zahra-
ničná konkurencia svoju 
aplikáciu spustila až o rok 
a pol neskôr. Bolo teda ná-
ročné naučiť zákazníkov na 
nový spôsob, dôverovať mu 
a presvedčiť ich, že taxík 
objednaný cez aplikáciu na-
ozaj príde. Zároveň sme bu-
dovali vzťahy a spolupráce 
s našimi vodičmi a učili ich, 
ako s aplikáciou pracovať. 
Zákazníci i taxikári však po 
prvých skúsenostiach zistili, 
že takýto spôsob je rýchlejší, 
jednoduchší a prehľadný. 

Aplikácia HOPIN TAXI je 
v Bratislave veľmi obľúbe-
ná. Ako sa vám podarilo vy-
budovať takú popularitu?
Spôsob objednávania taxíkov 
a celý taxi biznis si očividne 
žiadal zmenu. Do HOPINu 
som vstúpil ako skúsený ma-
nažér a podnikateľ a do pro-
jektu som vložil strategické 
premýšľanie. S taxi apliká-
ciou sme poskytli výhody, 
ktoré odrážali dlhoročné po-
žiadavky zákazníkov. Zrazu 
cestujúci vedeli, kde sa ich 
taxík nachádza, pretože ho 

vidia na mape v aplikácii, 
môžu komunikovať priamo 
s vodičom, poznajú cenu za 
jazdu a najmä, môžu svoju 
skúsenosť ohodnotiť. Dať 
nám spätnú väzbu, povedať 
nám, čo sa im páčilo alebo 
nepáčilo a my sa vždy každej 
situácii individuálne venu-
jeme s naším prvotriednym 
zákazníckym centrom. Nebo-
jím sa povedať, že sme tým 
do taxi biznisu priniesli kva-
litu a transparentnosť. Okrem 
toho je aplikácia prehľadná, 

rýchla, intuitívna, neustále 
ju inovujeme, pravidelne vy-
víjame nové služby, reaguje-
me na potreby používateľov 
i zákazníkov a reflektujeme 
na rozvoj mesta. Preto si naj-
novšie v HOPIN aplikácii po-
zriete i polohu MHD a viete 
si zakúpiť parkovací lístok. 

Môžeme teda povedať, že 
sa HOPIN mení na kom-
plexnú dopravnú aplikáciu 
a ponúka aj ďalšie doprav-
né služby?
Presne tak. Taxíky sú stá-
le tou hlavnou službou, ale 
s pridaním kuriérskych slu-
žieb a napojením sa na mesto 
Bratislava a Dopravný pod-
nik mesta Bratislava sme sa 
v podstate zmenili na mul-
tifunkčnú dopravnú apliká-
ciu. Vďaka tejto spolupráci 
si môžete pozrieť grafikony 
bratislavskej MHD, aktuál-
nu polohu vozidiel MHD, 
navigovať sa na najbližšiu 
zastávku. A najnovšie si 
v rámci všetkých zón Bra-
tislavského parkovacieho 
asistenta môžete zakúpiť 
parkovací lístok alebo si apli-
káciu synchronizovať s kto-
roukoľvek z PAAS kariet. 
Prepojenie na verejné služby, 
inštitúcie a dopravu však cez 
HOPIN funguje aj v iných 
slovenských mestách. Určite 

v tom chceme pokračovať. 
Pomáhať mestám pristupo-
vať k doprave efektívnejšie, 
spriechodňovať premávku, 
reagovať na rôzne zmeny 
a situácie na cestách.

Aké novinky pre používate-
ľov aplikácie HOPIN a prí-
padných záujemcov o ďal-
šie služby chystáte?
Predovšetkým pôjde o ešte 
lepšiu a pohodlnejšiu do-
pravu v meste. Ľudí trápi 
situácia s parkovaním, chod-
níkmi, zdieľanými službami 
a určite je potrebná ešte väč-
šia dostupnosť a prepojiteľ-
nosť verejnej dopravy. Sme 
v pravidelnom kontakte so 
samosprávou, dopravnými 
inštitúciami a inovačným tí-
mom. Chceme priniesť nové 
alternatívne služby, ešte 
viac komfortu do cestovania 
a naše funkcionality prepojiť 
s ďalšími druhmi dopravy. 
Či už v rámci sféry verejnej 
alebo súkromnej. Už čoskoro 
možno pôjde o ďalší spôsob 
predaja cestovných lístkov, 
združenia rôznych možnos-
tí dopravy a viac výhod pre 
cestujúcich. Najdôležitejšia 
je pre nás vždy spokojnosť 
zákazníkov a používateľov. 
Počúvame ich názor a aj 
vďaka tomu posúvame naše 
projekty dopredu. 

Najdôležitejšia je vždy spokojnosť zákazníka, 
tvrdí Martin Winkler, spoluzakladateľ taxi aplikácie HOPIN

Linka  
do Dubaja
BRATISLAVA
Od 24. októbra má na Le-
tisku M. R. Štefánika pri-
budnúť letecká linka do 
Dubaja v Spojených arab-
ských emirátoch.
Priama linka do Spojených 
arabských emirátov bude 
počas zimného letového 
poriadku prevádzkovaná 
trikrát týždenne, v ponde-
lok, v stredu a v nedeľu. 
Let z Bratislavy do Duba-
ja trvá približne 5 hodín 
a 30 minút, let z Duba-
ja do Bratislavy 6 hodín  
a 10 minút.  (ts)

V domove
ako doma
BRATISLAVA
Veľkokapacitné domovy 
sociálnych služieb nahradia 
menšie zariadenia rodinné-
ho typu. 
Vďaka deinštitucionali-
zácii, ktorú spustil Brati-
slavský samosprávny kraj, 
budú mať klienti nielen 
komfortnejšie bývanie, ale 
poskytovaním sociálnych 
služieb komunitným spôso-
bom sa aj významne zlep-
ší kvalita ich života. Prvý 
dvojdom vyrástol v obci 
Častá, komunitné rodinné 
prostredie tak vytvorí 12 
klientom. (ts)

Zimný štadión
premenovali
NOVÉ MESTO
Zimný štadión Ondreja Ne-
pelu ponesie názov Tipos 
Aréna.
Vyplýva to z rozhodnutia 
mestských poslancov, kto-
rí schválili podpis trojroč-
nej zmluvy medzi mestom 
Bratislava, Správou telo-
výchovných a rekreačných 
zariadení (STARZ) a ná-
rodnou lotériovou spoloč-
nosťou Tipos. Výnosom 
z prenájmu bude hradená 
prevádzka štadióna i pod-
pora športujúcej mládeže. 
Ide o sumu 200-tisíc eur bez 
DPH ročne. (TASR) 
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NDS vymieňa 
mostné závery 
BRATISLAVA
Národná diaľničná spoloč-
nosť (NDS) vymieňa most-
né závery na Prístavnom 
moste v ľavom jazdnom 
páse medzi križovatkami 
Bratislava-Petržalka a Bra-
tislava-Prievoz. 
„Úplné ukončenie prác vráta-
ne zrušenia všetkých obme-
dzení je naplánované na pre-
lome októbra a novembra,“ 
informovala hovorkyňa NDS 
Eva Žgravčáková. Práce sa 
podľa jej slov uskutočnia 
vo viacerých etapách, počas 
výmeny a osadenia nového 
mostného záveru treba rátať 
s čiastočnou uzáverou diaľ-
nice D1. Výmena mostných 
záverov je nevyhnutná pre 
zvýšenie bezpečnosti cestnej 
premávky. (TASR)

Obnova Medickej

STARÉ MESTO
Staré Mesto sa rozhodlo 
pokračovať v obnove Me-
dickej záhrady, ktorá je 
národnou kultúrnou pa-
miatkou. 
Samospráva začala s výme-
nou mlatových chodníkov pri 
Ulici 29. augusta, práce by už 
mali byť v týchto dňoch hoto-
vé. V rámci predchádzajúcich 
revitalizačných prác získali 
nový vzhľad parkové lavič-
ky, na ktoré inštalovali nové 
drevené latky, farbu zmenila 
aj ich kovová konštrukcia. 
Upravená bola i zeleň. Me-
dická záhrada prešla komplet-
nou rekonštrukciou v rokoch 
1985 - 1988. V roku 2006 sa 
zrekonštruovala sieť komu-
nikácií a chodníkov, v roku 
2014 vymenil štrkový povrch 
za mlatový. Neskôr sa komu-
nikácie a chodníky opravovali 
len na miestach, kde bol hava-
rijný stav. (TASR)
 Foto: ms

VAJNORY
Vo Vajnoroch pribudne 
moderné zariadenie pre 
seniorov, ktoré vybudu-
jú priamo v centre tejto 
mestskej časti, na rohu 
ulíc  Kataríny Bruderovej 
a Pri pastierni. S jeho rea-

lizáciou sa má začať už na 
budúci rok.  
Finančné prostriedky získa-
li Vajnory z fondov Európ-
skej únie prostredníctvom 
Integrovaného regionálneho 
operačného programu. Pod-
ľa starostu mestskej časti 

je zmluva už pripravená na 
podpis. „Je to investícia, 
ktorá by sa len z financií 
mestskej časti mohla ťažko 
podariť, preto som rád, že 
popri iných projektoch, ako 
je základná škola alebo in-
tegrované parkovisko, sme 
znovu získali nemalé finanč-
né prostriedky na investície 
z vonkajších zdrojov,“ po-
vedal pre Bratislavské no-
viny starosta Vajnôr Michal 
Vlček.
„Uvedomujeme si, že spoloč-
nosť má obrovský dlh voči 
našim starkým,, a to aj pre 
posledné dva roky pandémie, 
kedy, bohužiaľ, boli práve oni 
najviac izolovaní od spoloč-
nosti a spoločenského diania. 
V rámci ich ochrany sme sa 
nemohli spoločne stretávať 
tak, ako by to bolo za nor-
málnych okolností žiaduce. 
Preto sa snažíme vychádzať 
im v ústrety čo najviac v sú-

časnosti,“ doplnil starosta.
Projekt na výstavbu nové-
ho zariadenia pre seniorov 
podali v roku 2021. „Celko-
vý projekt bol vo výške 1,1 
milióna eur, z operačného 
programu Európskej únie 
sme získali 1,05 milióna, čo 
predstavuje 95 percent nená-
vratného finančného príspev-
ku. V rámci týchto finanč-
ných prostriedkov nepôjde 
len o stavbu ako takú, ale 
aj o jej komplexné vnútorné 
vybavenie, čo je tiež veľmi 
dôležité pre komfort našich 
seniorov,“ pripomenul Mi-
chal Vlček.
Nové zariadenie doplní exis-
tujúce kapacity pre seniorov 
v tejto mestskej časti. Pred-
pokladaný termín jeho rea-
lizácie je rok 2023 a v roku 
2024 by už malo byť k dispo-
zícii pre záujemcov. (bn)
 Foto a vizualizácia: 
 MČ Vajnory

STARÉ MESTO
Na Komenského námestí 
za historickou budovou 
SND je v týchto dňoch 
rušno. Asfaltovú plochu, 
pôvodne „oživenú“ pes-
trými farbami, už nahra-
dila elegantná dlažba, 
pribudla aj zeleň. Práce 
však postupujú pomalším 
tempom, ako sa predpo-
kladalo. 
Predstavitelia magistrátu 
ešte v septembri 2020, pri 
prezentácii víťazného ná-
vrhu na obnovu námestia, 
predpokladali, že realizá-
cia by mohla byť hotová 
do konca roka 2021. Dlho 
sa však nedialo nič, akoby 
sa na tento priestor v cen-
tre Starého Mesta zabudlo. 

V lete však už na ploche 
bývalého parkoviska, ktoré 
fungovalo do polovice roku 
2019, pribudli prvé stromy 
a najnovšie trávnik a nová 
dlažba. 

Hovorkyňa magistrátu Da-
gmar Schmucková nás ešte 
v auguste informovala, že 
práce na námestí budú pre-
biehať do konca leta. To sa 
síce opäť nestihlo, ale je 

zjavné, že budúci Komenské-
ho parčík nemá k realizácii 
ďaleko. Nebude však kom-
pletná, teda v tej podobe, ako 
parčík predstavil víťazný ná-
vrh architektov z Totalstudio. 
„Po dohode so Slovenským 
národným divadlom, ktoré 
v nasledujúcich rokoch plá-
nuje rekonštrukciu budovy 
divadla vrátane priestorov 
garáže pod povrchom námes-
tia, bude pôvodný návrh Ko-
menského námestia nateraz 
realizovaný v redukovanej 
miere, aby ani v prípade roz-
siahlejšej rekonštrukcie pod-
zemných priestorov divadla 
nebolo potrebné námestie 
znovu prerábať,“ vysvetlila 
Schmucková.  (ac, ms)
 Foto: ac

Vajnorskí seniori budú mať nové zariadenie 

Komenského námestie sa mení, asfalt je už preč

Na námestí sú už vysadené stromy i trávnik, nedávno 
pribudla dlažba.

Starosta Vlček s vajnorskými seniormi

Budúci senior dom na vizualizácii

Projekt charakterizuje jednoduchá ale funkčná 
architektúra a veľký verejný priestor so zeleňou 
a mnohými možnosťami na šport a relax. „Sú-
časťou projektu je centrálny park s množstvom 
herných aj komunitných prvkov a verejná mater-
ská škola s kapacitou 80 miest. Aj preto Ovocné 
sady zarezonovali u mladšej generácie a mno-
ho mladých ľudí si tu našlo svoje prvé vlastné 
bývanie,“ hovorí výkonný riaditeľ JTRE Pavel 
Pelikán.

Ovocné sady sú však ideálnou voľbou aj pre 
páry a rodiny s deťmi, ktoré hľadajú komu-
nitné bývanie v dobrej dostupnosti k mo-
derným službám mesta, ale aj pre seniorov, 
ktorí naopak uprednostňujú menší byt v po-
kojnejšej lokalite. V druhej etape projektu 
JTRE rozšírilo ponuku o ďalších päť byto-
vých domov so siedmimi až ôsmimi podla-
žiami, ktoré ponúkajú 354 bytov rôznych 
veľkostí a 123 apartmánov, všetko v kvalit-

nom štandarde a s efektívnymi dispozíciami. 
Takmer polovica z nich si už našla svojho 
budúceho vlastníka. Dokončenie je plánova-
né na rok 2024.
O projekt je od začiatku veľký záujem, o čom 
svedčí aj fakt, že od uvedenia na trh sa za tri týžd-
ne predalo 250 bytov a do kolaudácie bola prvá 
etapa v podstate vypredaná. „Sledujúc vývoj po-
nuky a dopytu na trhu novostavieb v Bratislave 
a zároveň aj rast cien stavebných prác a materi-
álov sa stále držíme nášho cieľa ponúknuť naj-
dostupnejšie bývanie vo svojom segmente,“ opi-
suje Ivan Bratko, riaditeľ predaja rezidenčných 
nehnuteľností JTRE a dodáva, že druhá etapa 
projektu, ktorá je už vo výstavbe, ponúka kvalitu 
za rozumnú cenu.
JTRE si ani v Ovocných sadoch Trnávka ne-
uplatňuje v zmluvách tzv. inflačnú doložku. 
„Máme dostatočné skúsenosti a osvedčenú stra-
tégiu predaja bytov, aby sme dokázali plynulo 
reagovať na meniacu sa situáciu na trhu, preto 
zatiaľ neuvažujeme o prenášaní bremena zvyšo-
vania nákladov na klienta, ktorý už s nami má 
podpísanú zmluvu o budúcej zmluve,“ vysvetľu-
je Pavel Pelikán.
Generálnym dodávateľom pokračovania projektu 
ostalo osvedčené združenie renomovaných sta-
vebných spoločností pod vedením STRABAG 
Pozemné staviteľstvo, s. r. o. spolu so SYTIQ, 
a. s. Spolu s ďalšími dodávateľmi počas takmer 
900 dní prác na prvej etape Ovocných sadov Tr-
návka použili 18 865 kubických metrov betónu 
a 2 365 ton výstuže, natiahli 262 114 metrov 
káblov, osadili 1 482 okien a 550 balkónových 
dverí. V priestoroch dvorov bolo vysadených  
269 stromov.

Ovocné sady Trnávka majú skolaudovanú prvú etapu
Počtom bytov najväčší rezidenčný 

 projekt developera J&T REAL 
ESTATE (JTRE) na území brati-
slavskej Trnávky má právoplatne 
skolaudovanú prvú etapu. V máji 
2020 sa budovaním infraštruktú-
ry začala výstavba komunitného 

projektu Ovocné sady Trnávka 
s mnohými benefitmi pre bu-

dúcich užívateľov na pozemku 
s rozlohou 81-tisíc štvorcových 

metrov. Za 29 mesiacov vyrástlo 
6 bytových domov s 550 kvalitný-
mi jednoizbovými až trojizbový-
mi bytmi, ktoré sa rýchlo takmer 
vypredali a k dispozícii sú už len 

posledné dva.
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denných i nočných služieb.“
Samozrejme, nedokážu za-
bezpečiť, aby boli policajti 
fyzicky prítomní na každom 
jednom mieste nepretržite, 
veľakrát im preto pomáhajú 
práve upozornenia od ľudí. 
„Priemerný dojazdový čas 
máme do troch minút od pri-
jatia oznamu,“ dodáva Peter 
Borko s tým, že v tejto ohro-
zenej oblasti spolupracujú 
i s občianskymi združeniami 
a sociálnymi pracovníkmi, 
ktorí sa snažia drogovo zá-
vislým pomôcť. „V každej 
komunite drogovo závislých 
je však riešenie tejto proble-

matiky dlhodobý proces. Na-
šou úlohou je preto umožniť 
efektívnejšiu činnosť ľuďom, 
ktorí s nimi pracujú. Zo skú-
seností v iných mestách vie-
me, že toto je jediná cesta, ale 
žiada si čas.“ (ac)
 Foto: Marián Dekan

Na novú stanicu
si ľudia zvykajú
VRAKUŇA
S akými najčastejšími pod-
netmi či sťažnosťami sa na 
príslušníkov mestskej polí-
cie v novej stanici obracajú 
ľudia z okolia Pentagonu?
Hovorca mestskej polície kon-
štatuje, že obyvatelia Vraku-
ne a Podunajských Biskupíc 
prichádzajú na ich pracovis-
ko na Stavbárskej ulici čoraz 
častejšie. Zvyčajne sa sťažujú 
na znečisťovanie verejných 
priestranstiev, hlučné skupin-
ky ľudí či popíjanie na verej-
nosti, upozorňujú aj na miesta, 
kde videli drogovo závislých. 
„Veľakrát sa prídu len infor-
movať o aktuálnej bezpečnost-
nej situácii v lokalite, či zveriť 
sa s rôznymi problémami, kto-
ré ich trápia. Vždy im podáva-
me pomocnú ruku a spoločne 
hľadáme východisko,“ uvie-
dol Peter Borko. (ac)

Pribudla už
aj piata
BRATISLAVA
Vysunuté pracoviská mest-
skej polície sú okrem Vra-
kune aj v Rači, vo Vaj-
noroch i v Rusovciach 
a najnovšie pribudla piata 
policajná stanica.
Pred pár dňami sa zavŕšili 
posledné úpravy priestorov 
ďalšieho pracoviska mest-
skej polície, a to v Devínskej 
Novej Vsi, ktoré vzniklo 
v budove bývalého kina. Ide 
teda v poradí už o piatu stani-
cu, ktorá prispeje k zvýšeniu 
bezpečnosti aj počtu hliadok 
v uliciach. Zámerom je otvo-
riť ďalšie podobné praco-
viská v okrajových častiach 
Bratislavy. V tejto súvislosti 
mestská polícia komunikuje 
so starostami jednotlivých 
mestských častí. (ac)

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786

Díleri aj narkomani zostali, len migrovali o kus ďalej
POLICAJTI V PENTAGONE

VRAKUŇA
Necelý mesiac po zriade-
ní stanice mestskej polície 
priamo v objekte divokého 
Pentagonu sme zisťovali, či 
je lokalita o niečo príjem-
nejšia a bezpečnejšia.
Najskôr dva názory z ulice 
a jeden z neslávne známej 
bytovky na Stavbárskej ulici 
vo Vrakuni. Staršia pani na 
parkovisku oproti Pentagonu: 
„Niekedy je tu hotová sodo-
ma-gomora, vídam aj päťde-
siat drogovo závislých trosiek 
a drogových dílerov, až sa 
bojím ísť okolo.“ Vedľa sto-
jaca mladšia pani: „Mama, 
nepreháňaj. Žijeme tu tridsať 
rokov, no ja som s nimi nikdy 
nemala problém...“ Domov-
níčka Lenka Poláková, ktorá 
sa stará o poriadok vo vcho-
doch č. 40 a 42: „Po zriade-
ní policajnej stanice priamo 
v našom objekte vidím neuve-
riteľné zlepšenie.“
Pravdaže, drogoví díleri vo 
Vrakuni zostali, tak ako zo-
stali zúfalci, ktorí potrebujú 
k životu svoju dávku. Zdá 
sa však, že nainštalované 
kamery, policajná stanica 
v priestoroch objektu, kde 
bola kedysi krčma, a najmä 
hliadky priamo v teréne robia 
veľa pre pokoj v bezprostred-
nom okolí Pentagonu. 
Druhá vec je, že „týpkovia“ 
migrovali do iných ulíc. Vraj 
najmä na neďaleké ihrisko, 

no my sme ich okolo desiatej 
predpoludním videli dokonca 
len pár metrov od novej sta-
nice mestskej polície, stačilo 
prejsť cez ulicu na parkovis-
ko. Ľudia z okolia tvrdia, že 
ani dnes nie je nezvyčajné 
stretnúť tam za bieleho dňa 
narkomana, ktorý si priamo 
pred vašimi očami pichne 
drogu do žily. „Vďaka poli-
cajnej stanici je však situácia 
u nás oveľa pokojnejšia. No 
choďte sa pozrieť k zdravot-
nému stredisku na Bebravskú 
ulicu, tam sa teraz mnohí 
presunuli a je to des,“ hovo-
rí mladšia pani, pracovníčka 
lekárne, ktorú sme spomenuli 
v úvode textu.
Dianie v parčíku na nás sku-
točne nepôsobí lákavo, sem 
asi nik nepríde za relaxom. 
Na trávniku priamo pred 
zdravotným strediskom, 
kúsok od zastávky MHD, 
posedáva skupinka mužov, 
jeden z nich má v ruke zjav-
ne injekčnú striekačku, dá 
sa to vytušiť už pri pohľade 
z diaľky. Trochu nás prekva-
puje, že chlapi pozorne sle-
dujú aj okoloidúcich vrátane 
nás... Možno preto, lebo pár 
dní predtým policajti nie tak 
ďaleko od nich zadržali dí-
lera drog s 25 skladačkami. 
V tomto prípade pomohol 
práve mestský kamerový sys-
tém, ktorý zaznamenal dílera 
priamo pri čine.

Kontrolujú však mestskí po-
licajti pravidelne všetky ri-
zikové lokality, aj tie, ktoré 
nie sú v blízkosti ich stanice? 
Hovorca mestskej polície 
Peter Borko ubezpečuje, že 
áno. „Hliadky Útvaru zása-
hovej jednotky a kynológie 
aj ružinovskí mestskí policaj-
ti venujú zvýšenú pozornosť 
nielen Stavbárskej ulici, kde 
máme nové sídlo. Hliad-
kovú činnosť vykonávame 
v rámci celej Vrakune, ako 
aj priľahlých Podunajských 
Biskupíc, a riešime všetky 
zistené porušenia. Zároveň 

máme obe lokality pod do-
hľadom mestského kamero-
vého systému. Reagujeme 
tiež na každý oznam na linke 
159, aj na podnety, ktoré nám 
občania nahlasujú priamo na 
našom vysunutom pracovis-
ku,“ približuje.
O pochybných skupinkách 
ľudí vrátane drogovo závis-
lých v okolí zdravotného 
strediska teda mestskí poli-
cajti vedia a dianie v parčíku 
podľa hovorcu pravidelne 
monitorujú: „Zároveň máme 
vytypované lokality, ktoré 
kontrolujeme viackrát počas 

Parčíku pri zdravotnom stredisku na Bebravskej sa mnohí ľudia vyhýbajú.

Aj na parkovisku priamo 
oproti novej policajnej 
stanici sa grupujú rôzne 
skupinky.

Hilda Gábrišová (na foto z výstavy Ladislava Bielika  
August 68 – Tri dni pred stojí vľavo)

Kontajner na použité 
striekačky

Nová stanica mestskej polície na prízemí bytovky Pentagon

Čo môže 
mestská polícia
Hovorca mestskej polície 
Peter Borko pripomína, že 
riešenie drogovej trestnej 
činnosti patrí do kompetencie 
Policajného zboru SR. Prvora-
dou úlohou mestskej polície je 
chrániť život, zdravie a majetok 
občanov, dohliadať na verejný 
poriadok a prispieť k zvýšeniu 
bezpečnosti v hlavnom meste. 
Pri podozrení, že sa pácha 
trestná činnosť, mestskí poli-
cajti zasahujú a spolupracujú 
so štátnou políciou.

DÚBRAVKA
Novinárka, publicist-
ka a scenáristka HILDA 
GÁBRIŠOVÁ bola dlhých 
22 rokov neodmysliteľnou 
súčasťou najobľúbenejších 
novín Bratislavčanov – Ve-
černíka. Rodáčka z Lama-
ča, ktorá dnes žije v Dú-
bravke, oslávila pred pár 
dňami okrúhlu 80-tku.
Možno si aj vy spomínate, 
ako kolportéri piatkové-
ho Večerníka vykrikovali 
po bratislavských uliciach 
meno Hildy Gábrišovej. 
Raz za týždeň v ňom mala 
svoju autorskú stranu s pú-
tavými príbehmi zo skutoč-
ného života, ktoré mnohým 
ľuďom dokázali pomôcť. 
V rozhovore pre Bratislav-
ské noviny pred dvoma rok-
mi spomínala: „Dostala som 
sa do mnohých domácnos-
tí Bratislavčanov, načrela 
som do množstva ľudských 
osudov, boľavých, ale aj 
krásnych, optimistických. 

A keď som o nich písala, 
bolo pre mňa takým profe-
sionálnym zadosťučinením, 
že vyvolali odozvu nielen 
u čitateľov, svedčilo o tom 
množstvo listov či telefo-
nátov. A ako novinárku ma 
hrialo, ak sa konkrétnym 
ľuďom na základe môjho 
článku dostalo aj konkrétnej 
pomoci. Napríklad vyriešiť 

problém s bývaním, sused-
ský spor, v prípade potreby 
umiestnenie do sociálneho 
zariadenia.“
Vraj nevie, koľko takýchto 
ľudských príbehov napísala, 
ale boli ich stovky. Radi pri-
pomíname ich autorku, ktorá 
vedela „poľudštiť“ aj vtedaj-
šie úrady v našom meste. (ac)
 Foto: ac

Dokázala zmeniť osudy Bratislavčanov
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Zločin, akých na Slovensku nebolo 
viac než prstov na jednej ruke. Pokoj 
v kúpeľnom meste naruší nebezpeč-
ný zločinec. Objektom jeho záujmu 
sú ženy a najmä obsah ich kabeliek. 
Nastane deň, keď sa v ňom pri 
jednom z prepadov naštartujú che-
mické procesy a stratí kontrolu nad 
svojím konaním. Nahé telo obete 
objaví v kroví náhodný svedok a rieka 
Váh vyplaví novú mŕtvolu. Pred elitný-
mi policajtmi z Policajnej kriminálnej 
agentúry sa vynorí niekoľko otázok. 
Kto je piešťanský fantóm?

Tretie pokračovanie veľkolepej 
série, ktorú poznáme z filmového 
plátna! Profesor Albus Dumbledore 
vie, že mocný temný čarodejník 
Gellert Grindelwald sa snaží 
ovládnuť čarodejnícky svet. Sám ho 
nemôže zastaviť, a tak mágizo-
ológovi Mlokovi Scamanderovi 
zverí vedenie neohrozeného tímu 
čarodejníkov, čarodejníc a jedného 
statočného mukla pekára v nebez-
pečnej misii, pri ktorej sa stretnú so 
starými i s novými zvermi a skrížia 
zbrane s čoraz väčšou légiou 
Grindelwaldových stúpencov.

Vo svojom najnovšom románe 
sa Adriana Macháčová pokúša 
odhaliť dôvody, prečo aj v spočiat-
ku šťastných rodinách nezostáva 
po rokoch miesto pre vzájomnú 
úctu a porozumenie. Laura už 
v detstve veľmi ťažko znášala 
napätie premenlivého vzťahu 
svojich rodičov. Po smrti otca sa 
s matkou odcudzili, pretože Laura 
jej nevie odpustiť vzťah s iným 
mužom. Zmäkne, až keď matka 
ochorie.

Uplynul rok od tragických 
udalostí, ktoré otriasli oddelením 
bratislavskej kriminálky, no tím pod 
vedením majora Otčenáša zostáva 
naďalej nekompletný. V neľah-
kých časoch sa poručík Lukáš 
Líška ujme najnovšieho prípadu: 
v Bratislave vyčíňa vrah, ktorý si 
vyberá mladé a nezadané ženy. 
Nič netušiace obete čaká u nich 
doma, kde ich následne uväzní. 
Pred brutálnou vraždou ich na 
mieste, ktoré im malo byť útočis-
kom, vystaví peklu. Zanecháva po 
sebe stopy, ktoré napovedajú, že 
si ctí staré poľovnícke tradície.

Aká vysoká je cena ľudského 
života? V úsilí vrátiť sa počas 
pandémie COVID-19 aspoň 
trochu do normálu sa Brian 
Murphy s rodinou vyberie na letnú 
dovolenku na Cape Cod. Jeho 
žena Emma však náhle ochorie. 
Čo spočiatku vyzerá ako mierna 
chrípka sa po návrate do New 
Yorku mení na boj s časom. Prí-
znaky sa rapídne zhoršujú a Emma 
upadne do kómy.

Peter Šloser: 
Hlava ako dôkaz

J.K. Rowlingová  
a Steve Kloves: 

Tajomstvá Dumbledora 
– kompletný scenár

Adriana Macháčová: 
Omyly a dohry

František Kozmon: 
Srnka

Robin Cook: 
Vírus

Na čiernobielej fotografii 
z 22. júna 1970 vidíte budovu 
legendárneho pivovaru Stein 
pred dokončením jej obno-
vy. Pod dobovým záberom je 
text: „Rekonštrukcia závodu 
zvyčajne znamená i zvýše-
nie výroby. Rekonštrukcia 
bratislavského pivovaru síce 
neprinesie viac hektolitrov 
piva, ale umožní zlepšiť jeho 
kvalitu. Prestavbou priesto-
rov, novým zariadením 
zmenšia sa výrobné a ka-
pacitné disproporcie medzi 

jednotlivými oddeleniami, 
zmodernizuje výroba a zväč-
ší ležiakový priestor. Takto 
sa vytvoria dobré podmienky 
na plnenie technologických 
noriem, a teda aj na vyššiu 
kvalitu piva. Teraz dokonču-
jú prvú etapu rekonštrukcie 
a v dvoch rokoch rozšíria 
skladovacie priestory, fľaš-
kovaciu linku a postavia ad-
ministratívnu budovu.“
Dnes je tu úplne iný svet, 
zbúranú budovu pivovaru na-
hradilo biznis centrum.

BRATISLAVA
Pripravili sme pre vás malý 
výlet do čias spred desia-
tok rokov. Pozrite sa, ako 

kedysi vyzerali niektoré 
miesta Bratislavy, kadiaľ 
cho dievate možno aj každý 
deň. K dobovým fotogra-

fiám urobil Ľubomír Deák 
z OZ Bratislava a jej Pre-
meny aktuálne na porov-
nanie – na čo minulé dnes 

spomínate s nostalgiou? (ac)
 Foto: vtedy.tasr.sk, 

Ľubomír Deák,  
OZ Bratislava a jej Premeny

Porovnajte si známe 
miesta v našom meste, ktoré delia desiatky rokov
PREMENY BRATISLAVY

Pod čiernobielu fotografiu 
spred takmer 70 rokov sa 
podpísal Jožo Teslík a dianie, 
ktoré zachytáva, vtedy nahá-
ňalo ľuďom strach. Záber to-
tiž pochádza zo 17. júla 1954, 
keď Petržalku postihla ma-
sívna povodeň. Spodná voda 
vtedy zaplavila aj časť Ulice 
Trate mládeže a Stalinovej 
ulice. Tá sa pred vojnou na-
zývala Masarykova ulica, po-
tom Adolf Hitler Strasse a po 
vojne Stalinova ulica, ktorú 
neskôr premenovali na Zadu-
najskú ulicu. 
Po likvidácii starej Petržalky 
zostala zo Zadunajskej ulice 

už len minimálna časť. Pod 
dobovou fotografiou Joža 
Teslíka je takáto informácia: 
Pri poklese hladiny Dunaja 
v Bratislave priemerne o viac 
ako 1 cm za hodinu značí, 

že hladina v piatok 16. t. m. 
klesla oproti najvyššej do-
siahnutej úrovni o 26 cm. 
Napriek tomu spodné vody 
stúpajú aj naďalej a ohrozu-
jú objekty a obytné budovy 

najmä v nízkych polohách. 
Okrem toho premočené hrá-
dze umožňujú presakovanie 
vody. Spodná voda zaplavila 
aj časť Stalinovej ulice a Tra-
te mládeže.“

Povodeň 
v Petržalke Bilbord  

víťazstva

2022

2022

2022

1973

1979

1970

2022

1954

Za týmto socialistickým 
„bilbordom“ v parku Legio-
nárska, oslavujúcim víťaz-
stvo pracujúceho ľudu, je 
dnes pomník slovenského 
buditeľa Sama Chalupku, 
ktorého poznáme najmä ako 

romantického básnika, no 
pôsobil tiež ako evanjelický 
kňaz. Dobová snímka po-
chádza z 20. februára 1973, 
keď sa naše mesto pripra-
vovalo na veľkolepé oslavy. 
Je pri nej takýto text: „Blí-
žiace sa 25. výročie Víťaz-
ného februára sa už odráža 
aj v bratislavských uliciach. 

Objavujú sa mohutné pútače 
a slávnostne vyzdobené vý-
klady.“ 
Malým prekvapením je, že už 
o rok neskôr bol v parku od-
halený pomník Sama Chalup-
ku - niektoré zdroje dokonca 
uvádzajú priamo rok 1973, 
keď uplynulo okrúhlych 90 
rokov od jeho úmrtia. 

„Jednou z nových dominánt 
Bratislavy bude budova roz-
hlasového centra Čs. rozhla-
su,“ oznamuje text k dobovej 
snímke spred 43 rokov. Záber 
fotografa Š. Petráša je z 23. 
mája 1979, keď už bolo vidieť 
obrátenú pyramídu takmer 
z každého miesta Bratislavy. 
Urobil ho zo strechy 23-pod-

lažnej budovy Stavebnej fa-
kulty STU na Radlinského 
ulici. Text pri Petrášovej foto-
grafii spred štyroch desaťročí 
má pokračovanie: „Túto vlá-
dou sledovanú stavbu buduje 
celý rad podnikov. Medzi 
najvýznamnejšie patrí n. p. 
Stavoindustria. V súčasnosti 
jej pracovníci dokončujú prá-
ce na objektoch prevádzkovej 
budovy koncertného štúdia 
a vstupnej časti.“ 
Prešlo však ďalších takmer 

desať rokov, kým bola naša 
prvá oceľová stavba úplne 
dokončená – skúšobné vy-
sielanie Slovenského rozhla-
su sa uskutočnilo až v roku 
1984, výstavba napokon tr-
vala viac ako 30 rokov. Hoci 
bolo okolo tejto progresívnej 
a odvážnej budovy na Mýtnej 
ulici od začiatku veľa pole-
mík, o jej hodnote svedčí aj 
fakt, že ju Pamiatkový úrad 
v roku 2017 vyhlásil za ná-
rodnú kultúrnu pamiatku.

Obrátená  
pyramída

Namiesto Steinu Steinerka

Čo brzdí rozvoj kvality života v meste a kde sa dajú nájsť 
inovatívne impulzy?
Financie boli, sú a budú, otázne je, na čo sa využívajú. Ne-
správne minuté dokážu pristrihnúť krídla komukoľvek, aj mestu. 
Správne nasmerované dokážu naštartovať rozvoj. Uvediem 
príklad: Mesto zvýšilo dane z nehnuteľnosti, je tu daň za zabra-
tie verejného priestranstva a vznikol poplatok za rozvoj. Všetky 
priniesli mestu za 4 roky viac ako 60 miliónov eur. Zlepšili tie 
peniaze kvalitu verejných priestorov, kvalitu života obyvateľov, či 
návštevníkov Bratislavy? Nie!
A sú aj ďalšie zdroje, ktoré sa šetrením dajú využiť na rozvoj: Je 
tu otázka, či nie sú náklady na chod magistrátu vo výške 32 mi-
liónov eur vysoké? Nemali by byť nastavené finančné priority 
skôr na podporu aktivít a vytvorenie zázemia pre skupiny, ako sú 
deti a ich mamy, mladí a seniori?
Rozvoj Bratislavy nebrzdia peniaze, brzdí ich nedostatok skúse-
ností a zdravého rozumu.

Aké sú vaše priority?
V prvom rade, ako človek s trinásťročnými skúsenosťami zo samo-
správy v pozíciách projektového manažéra, vedúceho investícií, 
ale aj zastupujúceho prednostu, sa zameriam na šetrenie a budem 
strážiť nakladanie s peniazmi pri nákupe tovarov, služieb a režij-
ných nákladoch v štýle hodnota za peniaze. Peňazí je dosť, ale 
je nutné nielen šetriť, ale aj ich správne vynakladať a investovať.
Ako druhú prioritu vnímam bezpečnosť, kvalitu dopravy a verej-
ných priestorov, ktoré idú ruka v ruke. Mesto nepoužíva zdravý 
rozum, napríklad, po vynovení Karpatskej ulice chýba ešte 100 
metrov cyklochodníka smerom na Jaskov rad, vznikla by súvislá 
cyklotrasa, nie dva oddelené úseky odnikiaľ nikam. A vecí, ktoré 
každodenne komplikujú ľuďom život, je viac než dosť: Od rozbi-
tých chodníkov, až po zádržné parkoviská pre pendlerov, aby ne-
parkovali po chodníkoch v meste. Ale, keď sa bude riešiť všetko 
naraz, nevyrieši sa nič, preto treba veci riešiť jednu po druhej.
Treťou prioritou sú komunity, ktoré potrebujú lepšie zázemie 
a podporu. V Bratislave starne obyvateľstvo a ak sa služby 
a zariadenia pre seniorov nezačnú rozvíjať hneď, potom, keď 
problém bude očividný, bude neskoro.
Tiež nám tu vyrastajú budúce generácie s minimom socializácie vo 
verejnom priestore. Chýba im moderné zázemie na záujmové voľ-
nočasové aktivity, bez ohľadu na to, či ide o rodiny s malými deťmi, 
mládež.

Čo vás primälo kandidovať za poslanca mesta?
Nedostatky, ktoré vidím ako občan, chodec, rodič, cyklista, či 
ako vodič auta, z tejto pozície riešiť neviem. Preto kandidujem. Ak 
dostanem šancu od voličov, budem predkladať zmysluplné rieše-
nia a postrážim rozpočet, aby tie najväčšie problémy a priority boli 
zahrnuté v ňom. Aby sme potom nepočúvali, nedá sa.

Mário Schwab: 
Bratislava má pristrihnuté krídla

Zdroj: TASR -  archív Mário Schwab

Objednávateľ: Ing. Mário Schwab, Magurská 5/A, 831 01 Bratislava
Dodávateľ: NIVEL PLUS s.r.o., Ivánska cesta 2D, 821 04 Bratislava, IČO: 35712058

Už ho majú
STARÉ MESTO
Polícia obvinila prvého 
z trojice páchateľov, ktorí 
12. októbra lúpežne pre-
padli predajňu s luxusnými 
hodinkami v centre Brati-
slavy. 
Páchateľa sa v ten istý deň po-
darilo lokalizovať a následne 
v súčinnosti s rakúskou po-
líciou zadržať krátko pred 
20.30 h v blízkosti jedného 
z obytných domov vo Vied-
ni. Z obzvlášť závažného 
zločinu lúpeže spáchaného 
formou spolupáchateľstva 
v súbehu s prečinom poško-
dzovania cudzej veci vyšetro-
vateľ obvinil občana Srbskej 
republiky Nenada M. (32). 
Hrozí mu 15 až 25 rokov za 
mrežami alebo až doživo-
tie. Zlodeji boli dvaja, spolu 
s nimi vošla do predajne aj 
jedna žena, ktorá mala odpú-
tať pozornosť predávajúceho. 
Ukradnúť mali luxusné ho-
dinky a následne utiecť cez 
garáž na mopede.  (TASR)
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BRATISLAVA
Viac kontrol s políciou, pro-
fesionalizácia lesnej stráže, 
riešenia priestupkov či vy-
značenie Zóny 30 na celom 
území lesoparku. Aj takto 
chcú Mestské lesy v Brati-
slave zlepšiť pohodlie náv-
števníkov. 
„Všetky opatrenia robíme 
pre komfort našich návštev-
níkov: peších, bežcov 
a cyklistov. Pracov-
níkov lesnej stráže to 
stálo stovky hodín času 
v teréne a konfrontá-
cie s často agresívnymi 
osobami,“ konštatuje 
mestská organizácia.
Napriek tomu, že 
v uplynulých rokoch 
áut v lese vďaka viace-
rým opatreniam citeľ-
ne ubudlo, pracovníci 
mestských lesov plá-
nujú napríklad zvýšiť frek-
venciu spoločných kontrol 
s mestskou políciou aj počas 

pracovných dní. Rovnako 
tak by sa mala profesionali-

zovať lesná stráž, kto-
rá by mohla priamo 
priestupky pokutovať. 
Riešiť chcú mestské 
lesy aj tie priestupky, 
na ktoré sa návštevníci 
často sťažujú, naprí-
klad voľný pohyb psov 
v rekreačných areáloch 
či jazdu cyklistov na 
trasách výhradne pre 

peších.
Pripravuje sa tiež vyznače-
nie Zóny 30 km/h na celom 

území lesoparku pre vozidlá 
s povolením na vjazd i me-
ranie rýchlosti. „Máme už 
schválený projekt a obstará-
vame značenie,“ podotýka 
organizácia.
Mestské lesy začali v minu-
losti s viacerými opatreniami 
na zlepšenie situácie. Plošne 
boli zrušené napríklad všetky 
povolenia na vjazd áut a za-
čali ich vydávať nanovo len 
na činnosti súvisiace s fun-
govaním lesoparku. Spoloč-

nými kontrolami s mestskou 
políciou postupne pokutovali 
a vytláčali autá von z lesa. 
Vznikla tiež enviro hliadka 
mestskej polície, ktorá sa ko-
ordinuje aj s lesnou strážou 
mestských lesov. (TASR, bn)
 Foto: FB Bratislava – 
 hlavné mesto SR, ac

POŽIADAVKY NA HROBOVÉ A URNOVÉ MIESTA
VYBAVÍTE AJ POČAS DUŠIČIEK

platby za nájom, prepisy, zmluvy

KANCELÁRIE SPRÁVY CINTORÍNOV:
 Šafárikovo nám. 3  Cintorín Vrakuňa  Krematórium - urnový háj

MIMORIADNE OTVÁRACIE HODINY
víkend 29. 10. 2022 - 30. 10. 2022 a utorok 01. 11. 2022 (sviatok)

otvorené od 8.00 h. do 12.00 h. - 12.30 h. do 17.00 h.
pondelok 31. 10. 2022

otvorené od 8.00 h. do 12.00 h. - 12.30 h. do 17.00 h.

BRATISLAVA
Nielen do volebných 
miestností, ale aj na hroby 
svojich blízkych sa v tých-
to dňoch chystajú mnohí 
Bratislavčania. Niekto-
rých príjemne prekvapia 
vylepšené služby, iní však 
možno zistia, že pietne 
miesto poškodili vandali. 
Čo robiť v takejto situá-
cii a ako sa zachovať, keď 
vás pri hrobe osloví kame-
nár? 
Vedúca oddelenia komuni-
kácie a obchodu Katarína 
Šemberová z organizácie 
Marianum pripomína, že 
väčšie škody treba čo naj-
skôr oznámiť polícii. Týka 
sa to prípadov, keď náj-
dete napríklad poškodený 
pomník či kryciu dosku. 
Marianum poskytuje pri 
vyšetrovaní maximálnu sú-
činnosť. 
„Všetky poškodenia v dô-
sledku vandalizmu odpo-
rúčame nahlásiť aj nám. 
V rámci preventívnych opat-
rení aj na základe podnetov 
od občanov pracovníci našej 
organizácie častejšie kon-
trolujú, či sa po cintoríne 
nepohybujú osoby, ktoré by 
mohli narúšať poriadok, ale-
bo vykonávať nekalé činnos-
ti. V prípade, že takéto osoby 
nájdeme, ihneď sú vyzvané, 
aby cintorín opustili,“ doda-

la s tým, že prostredníctvom 
oznamov zverejnených na 
webstránke alebo na výves-
kách na cintorínoch upozor-
ňujú nájomcov hrobových 
miest, aby boli obozretní. 
Nie každý tiež vie, že si svoj 
majetok na cintoríne môže 
poistiť proti krádeži alebo 
vandalizmu, pravdaže, na 
vlastné náklady.
V organizácii, ktorá spravu-
je väčšinu cintorínov v mes-
te, okrem sťažností na van-

dalov a zlodejov najčastejšie 
riešia falošných kamenárov. 
„Na cintorínoch je prísny 
zákaz ponúkať kamenárske 
práce s výnimkou kamená-
rov, ktorí majú riadne pre-
dajne na cintorínoch. Ale 
ani oni nemôžu chodiť a po-
núkať niekde medzi hrobmi 
svoje služby. Nájomcom 
hrobových miest odporúča-
me, aby s nimi nekomuni-
kovali,“ zdôraznila Katarína 
Šemberová.

Zaujímali nás tiež najnovšie 
vylepšenia na cintorínoch 
v správe Marianumu. Nie 
je ich málo:
• Vo Vrakuni je lepší prí-

stup k hrobom vďaka ob-
nove chodníkov (aktuálne 
je ukončených 6 sekto-
rov). Úplne vymenili ex-
terný informačný systém, 
takže aj orientácia na 
cintoríne je jednoduch-
šia. Zároveň vybudovali 
ďalšie stojiská polopod-

zemných kontajnerov na 
triedenie odpadu - plast, 
papier, sklo, komunál, 
elektroodpad, bio odpad, 
kahance so zvyškami 
vosku. Pri zadnom vcho-
de osadili sociálne zaria-
denie.

• Na Martinskom cintoríne 
zrekonštruovali vstupný 
portál, verejné toalety, ob-
novili náter oplotenia.

• V Rači realizujú rozšíre-
nie cintorína a kompletnú 
opravu domu smútku.

• Na cintoríne Petržalka vy-
budovali toalety a kanali-
záciu, osadili nové lavičky, 
vymenili polozapustené 
kontajnery.

• V Slávičom údolí osadili 
nové kontajnery na bio od-
pad, nové lavičky, pribudlo 
aj nové oplotenie.

• Na cintoríne Devín opravi-
li obvodový múr a bránu.

• Na cintorínoch v Rusov-
ciach a v Karlovej Vsi osa-
dili nové lavičky.

• V urnovom  háji krema-
tória opravili chodníky 
a schody v V. sekcii. Pre 
lepšiu orientáciu vyme-
nili v areáli starý zničený 
a nečitateľný exteriérový 
systém za nový. Oplote-
nie zabezpečili proti pod-
liezaniu voľne žijúcou 
zverou. (ac)

 Foto: shutterstock

Kamenárov medzi hrobmi ignorujte, dostali prísny zákaz

Cintoríny  
na Dušičky
Od 1. do 8. novembra budú 
otváracie hodiny predĺžené 
do 20. hodiny. Návštevníci, 
najmä ŤZP či dôchodco-
via, budú mať v dňoch 28. 
októbra až 1. novembra od 
8. h do 16. h k dispozícii 
bezplatný odvoz elektro-
mobilom až k hrobovému 
miestu, resp. čo najbliž-
šie k hrobovému miestu 
(na cintorínoch Vrakuňa, 
Slávičie údolie a v urnovom 
háji v krematóriu). Bezpeč-
nostnú situáciu na cintorí-
noch budú okrem policajtov 
monitorovať aj protipožiarne 
hliadky.

Videli ste nový 
bufet Amfík?
Obľúbený bufet na Parti-
zánskej lúke úplne mení 
podobu. Pôvodný objekt bol 
podľa mestských lesov v ne-
vyhovujúcom stave, preto 
pristúpili k jeho rekonštruk-
cii. Obnova bufetu, ktorý 
je súčasťou  amfiteátra, má 
zlepšiť služby. Pribudne aj 
nový altán, ktorý poskytne 
väčšiu ochranu proti dažďu, 
a zároveň zvýši pôvodnú 
kapacitu vonkajšieho pose-
denia pri bufete. Občerstve-
nie si dnes môžete kúpiť 
v dočasnom bufete hneď 
vedľa Amfíka, k dispozícii sú 
tiež mobilné toalety.

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

oznamuje zmenu pracovnej 
doby od 15-21h

ošetríme každého, kto nám zavolá

0905 662 407 
STROMOVÁ 16, BA KRAMÁRE

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny

Na cintoríne vám za poplatok požičajú záhradné náradie.
Autá do lesa nepatria.

Na Partizánskej lúke obnovujú bufet Amfík.

Častejšie kontroly áut, viac pohodlia pre ľudí

Rudolf
Kusý

na primátora

Mojím tímom sú

všetci Bratislavčania
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Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deňNOVEMBER
V MESTE

BRATISLAVA
Vybrali sme pre vás viacero 
podujatí, ktoré vám i vašim 
deťom spestria deň príjem-

ným zážitkom. Informácie 
o ďalších priebežne uverej-
ňujeme na našej webovej 
stránke banoviny.sk, inšpi-
rujte sa!  (bn)

Čokoládová Danubia 

od 4. do 6. novembra
Od piatka až do nedele 
bude Obchodné centrum 
Danubia čokoládové! Čo-
koládový Festival 2022 je 
jedinečnou udalosťou pre 
všetkých milovníkov čo-
kolády a cukroviniek, ktorí 
majú chuť pobaviť sa, po-
chutiť si, a prípadne sa aj 
priučiť vareniu s čokoládou. Vstupné je zadarmo! 
 Viac na www.cokofest.cz Leonardo da Vinci v Avione

do 27. novembra
Neobyčajný svet zába-
vy zažijete v Avione na 
unikátnej, interaktív-
nej výstave najväčších 
technických vynálezov 
a strojov renesančného 
génia Leonarda da Vinci. 
Konštruktér výstavy, pán Mužík, vyrobil bez jediného klinca 
unikátnu kolekciu plne funkčných 66 exponátov Leonarda da 
Vinci podľa originálnych pôvodných nákresov majstra. 
Okrem strojov vás na výstave čakajú obrazy a technické vý-
kresy vynálezov da Vinci, modely v životnej veľkosti, Trick 
Art a iné fotopointy. Vchod na výstavu je v Gastro pasá-
ži, vedľa prevádzky Burger King. Výstava je spoplatnená.  
Tešíme sa na vás. Viac na avion.sk

Halloweenska prechádzka

8. novembra
Oblečte sa za svoju obľúbenú hrdinskú postavu, ktorá najlep-
šie chráni ľudské práva, či už reálnu z histórie, alebo zo sú-
časnosti, na cestu po bratislavských uličkách. Spoznáte miesta 
príznačné aj pre sviatok slobody a demokracie. 
 Viac na www.visitbratislava.com

Husacie hody na lodi

11. novembra
Vychutnajte si spoločné chvíle počas plavby popod mosty 
a užite si večernú panorámu starej a modernej Bratislavy. Po-
tešte sa znamenitým jedlom a objavujte čaro jesene na vodách 
Dunaja. Nalodiť sa môžete o pol siedmej večer, vstupné je 54 
eur.  Viac na www.visitbratislava.com

Kreatívne workshopy

12. novembra
Komunitné workshopy angažovaného divadla sú určené nielen 
pre umelecky zdatných. Stačí túžba nadviazať kontakt s queer 
komunitou, zahrať sa a dozvedieť sa niečo o umení a o tom, 
ako môže vplývať na zmeny v postojoch k LGBTI ľuďom. 
Workshop, ktorý sa začína o 10. hodine, ponúkne možnosť 
rozvinúť komunikačné a sociálne zručnosti a kto bude chcieť, 
vytvorí si aj umelecké dielo. Viac na www.visitbratislava.com

Svätomartinský Randál

11. novembra
Antares sa po dlhých rokoch vracajú na dosky Randálu. Spolu 
s nimi sa predstavia hostia z Rakúska – black metalová svorka 
Misanthropic Might, brnianski deatheri Fatality aj stupavská 
deathmetalová banda Krudus. Viac na www.visitbratislava.com

André Rieu

19. novembra
Holandský huslista a skladateľ André Rieu sa slovenskému 
publiku predstaví spolu so svojím 60-členným súkromným or-
chestrom na Zimnom štadióne Ondreja Nepelu 19. novembra 
o 20. hodine.  Viac na www.livemusic.sk

…když nemůžeš, tak přidej!

do 21. novembra
Výstava na Vajanského nábreží v blízkosti lavičky Václava 
Havla a sochy Tomáša Garrigua Masaryka je venovaná jed-
nému z najslávnejších československých atlétov, Emilovi 
Zátopkovi, a koná sa ako pripomienka k jeho nedožitým 100. 
narodeninám. Viac na bratislava.czechcentres.cz

Od Nílu k Dunaju 

do 31. decembra
Archeologické múzeum je dejiskom novej výstavy s názvom 
Od Nílu k Dunaju. Prezentuje množstvo originálnych egypt-
ských pamiatok zo zbierok bratislavských múzeí, aké sa vám 
súborne nepodarí v najbližších rokoch vidieť nikde inde na 
Slovensku.  Výstava, ktorú sprevádza rovnomenné špeciál-
ne podujatie, bude prístupná pre verejnosť do 31. decembra 
v priestoroch múzea na Žižkovej ulici. Viac na www.snm.sk

Creaks – umenie v hre

do 21. januára
Milovníkov počítačových hier poteší výstava Creaks, venova-
ná grafickému animačnému štúdiu Amanita Design. Divákovi 
umožní cez práce výtvarníkov a vývojárov hier Radima Jurdu 
a Jana Chlupa nahliadnuť, ako vznikala ručne kreslená a ma-
ľovaná videohra Creaks.  Viac na www.bibiana.sk

Pápežské dary na hrade 

do 16. apríla
Rok po návšteve pápeža Františka na Slovensku otvorili v po-
lovici septembra na Bratislavskom hrade výstavu Dary pápe-
žov Slovensku. Vystavená je séria 29 darov, najstarším dolo-
ženým je kalich, dar pápeža Pia X. z roku 1911 pre Kostol sv. 
Alžbety v Bratislave (Modrý kostolík). Viac na www.snm.sk

Tresky plesky

do 16. apríla
Vydajte sa na dobrodružnú cestu po stopách reportérky Katy 
Strofovej na výstave Tresky plesky. Preskúmajte prírodné javy 
ako sú sopka, blesk, cunami či lavína, stretnite opice aj ob-
rovskú veľrybu alebo si zalyžujte v centre Bratislavy. Viac na 
www.bibiana.sk

Zbierka  
zážitkov 
BRATISLAVA
Pestrý program vhodný pre 
rodiny s deťmi od 6 do 12 
rokov chystá Slovenská ná-
rodná galéria.
Podujatie s názvom Rodinná 
nedeľa: Zbieranie zážitkov 
sa uskutoční v nedeľu 27. 
novembra od 15. do 17. h na 
prvom poschodí Esterházyho 
paláca. Zbieranie je pre ľudí 
prirodzené. Deti, dospelí, 
inštitúcie, ale aj celé národy 
tvoria svoje zbierky toho, čo 
majú radi, čo je pre nich dô-
ležité a chcú to uchovať. Ako 
určiť, čo sa do zbierky dosta-
ne a čo nie, ako sa o ňu starať, 
rozširovať ju či ukázať iným? 
Pridajte si do zbierky zážit-
kov návštevu galérie a pre-
skúmajte, aké možnosti vaša 
zbierka má!  (ts)

Nové ocenenie

STARÉMESTO
Nezisková organizácia 
Dobrý dom po prvý raz 
udeľovala Ceny Archanjela 
Michala. Ocenila nimi osob-
nosti a organizácie, ktoré 
v Starom Meste nezištne 
pomáhajú.
„Cena Archanjela Michala 
je akousi symbolickou bod-
kou za zmysluplnými akti-
vitami, ktoré sme v tomto 
roku realizovali. Napríklad 
vďaka nášmu donorovi sme 
podporili 24 verejnoprospeš-
ných projektov v sociálnej 
a humanitárnej oblasti, ale aj 
v oblasti zdravotníctva, vzde-
lávania a kultúry,“ priblížila 
riaditeľka neziskovky Dobrý 
dom Petra Balážová.  (ts)
 Foto: bn

1. Skvelé miesto na dovolenku 
s deťmi
Túžite deťom ukázať tie najkrajšie 
miesta? Určite navštívte Liptov. Uby-

tovať sa môžete v rodinnom prostredí v Demä-
nová Rezort, ktorý ponúka skvelé aktivity pre 
rodiny s deťmi. Od jedinečného ubytovania 
v ekologickom rezorte cez ihrisko plné aktivít 
až po kids zónu či kontaktnú zoo, dokonca máte 
z rezortu všade na skok, čo je ďalšia perfektná 
výhoda. Teraz na jeseň sú v rezorte pripravené 
viaceré zvýhodnené pobyty, aktivity ako stra-
šidelný Halloween, ale aj animačné programy 
počas víkendu, nezmeškajte preto stráviť jeseň 
s deťmi.

2.Turistické miesto
Ak máte v pláne vyjsť za krásnym 
výhľadom, Liptov vám ponúka via-
ceré pekné miesta, od Chopku cez 

Ďumbier, Veľkú Chochuľu až po rozhľadňu 
v Pavčinej Lehote, kde sa, naopak, hravo dosta-
nú aj tí menej zdatní. Vhodnejší čas na turistiku 
v horách ako práve na jeseň sotva nájdete. Liptov 
na tento účel ponúka všetko, čo k tomu patrí – 
tri národné parky, vleky a lanovky až do výšky  
2 004 m a viac ako 1 100 km turistických trás. 

3.Najkrajšia scenéria
Liptov sa môže pýšiť množstvom ak-
tivít a vy si ich môžete naplno užiť. 
Ak si myslíte, že je to tak len v lete, 

ste na omyle, práve naopak. Napríklad skvelé 
cyklochodníky vám ponúkajú doslova tie naj-
krajšie scenérie vďaka pestrofarebným lúkam, 
stromom a celému prostrediu. Cyklovýlet či pre-
chádzky v tomto období majú úplne iný rozmer. 
Nezabudnite počas svojej dovolenky na Liptove 
navštíviť aj Liptovskú Maru, na jeseň má svoje 
čaro. Na tomto mieste sa nachádza aj unikátny 
gotický kostolík z 13. storočia, teda jeho veža 
a pôdorys pôvodnej stavby, ktorý sa oplatí vidieť.

4.Relax a zábava
Hľadáte najlepšie miesto na od-
dych, ale zároveň sa chcete zabaviť? 
Okrem termálnych kúpalísk, akva-

parkov, ktorých je tu hodne, vám Liptov ponúka 
aj ďalšie skvelé miesta na oddych. V Demänová 
Rezort môžete zažiť thajské masáže od pravých 
Thajčaniek, ktoré vám pomôžu zregenerovať 
celé telo, pred zimou si to zaslúži každý. Ak tú-

žite po dobrom adrenalíne, vyskúšajte tandemo-
vý zoskok padákom z výšky 4 km, určite budete 
mať zážitok na celý život. Liptov má v ponuke aj 
viacero múzeí a galérií z tohto prostredia, ktoré 
sa určite oplatí navštíviť. Tieto návštevy sú tiež 
ideálnou aktivitou počas upršaného dňa alebo 
počas oddychového dopoludnia po náročných 
dňoch turistiky a objavovania. 

5.Skvelá gastronómia
Chutné tradičné, ale aj na svetovej 
úrovni pripravované jedlá si zaslúži 
každý počas svojej dovolenky. Inak to 

nie je ani na Liptove. Skvelé jesenné jedlá, ktoré 
ponúkajú okolité reštaurácie, stoja určite za ochut-
návku. Za klasickými kačacími hodmi, za jedla-
mi z tekvíc a za jedlami z domácich surovín sa 
jednoznačne oplatí vycestovať. Jesenný večerný 
čas v indickej reštaurácii SAFRAN, ktorá sa pýši 
nielen skvelou gastronómiou, ale aj prostredím, 
budete chcieť zažiť. Jeseň na Liptove si treba vy-
chutnať, lebo je ozaj čo ochutnávať.

Viac na www.demanovarezort.sk

dôvodov, prečo stráviť jeseň na Liptove
Stráviť jeseň na Liptove je to 

najlepšie rozhodnutie, aké mô-
žete urobiť. Všade navôkol samá 

príroda, pestré farby, najstabil-
nejšie počasie, možnosť príjem-

ného oddychu či aktívnej turisti-
ky, to všetko sa dá zažiť v tomto 

nádhernom prostredí. Ponúkame 
vám 5 dôvodov, prečo je to tak. 
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Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Reštaurácia v Ružinove musela 
zatvoriť, dodávateľ žiadal za ener-

gie 10-krát viac
(Pozn. red.: Medzičasom sa 
majiteľovi reštaurácie podari-
lo zabezpečiť iného dodávate-
ľa, takže problém je dočasne 
vyriešený.)
Patrik Tollok: No a to nie je 
všetko, je len otázka času, kedy 
sa začnú zatvárať podniky, 
a nechcem strašiť, ale pekárne 
idú tiež dole vodou, takže sa 
ľudia fakt zamyslite, čo sa tu 

deje, a neplačte potom v obchodoch a nenadávajte predavačom, že čo za nekresťanské ceny to 
pýtajú... Bude to ešte dlhý boj, keď príde hospodárska kríza, ktorá je pred dverami...
Simona Rudinská: Je to smutné, keď to pôjde takto ďalej, ostanú fungovať len nočné bary. 
A vláda si pred všetkým zatvára oči, nič nerieši pre súkromníkov, pomoc žiadna, nezamestna-
nosť stúpne.
Anton Šimák: To snáď nie, dúfam, že sa to dá do poriadku, držím majiteľovi palce. Vždy, 
keď som išiel do BA, som sa sem išiel najesť.
Ľubor Dobšovič: Položme si otázku: Ak budú takto padať firmy, kde chce ten s prázdnou 
špajzou naplniť štátny rozpočet? 
Zdenka Klincakova: Bohužiaľ... A keď začnú chodiť niekoľkonásobne vyššie sadzby oby-
čajným ľuďom, tak budeme všetci v pr... 

Lásku na betón na nábreží vytvorila slovenská 
umelkyňa, ktorá sa uplatnila vo svete
Martin Novysedlák: Minule 
som šiel okolo a zbadal to, ostal 
som wau, že aké to je mega kreatív-
ne a super, výber farieb aj motívy, 
parádka.
Slavojskij Kulki: Super sú tie 
posedenia takto namaľované.
Katrina Kovacova: A nájde sa 
nejaký blb, ktorý to skrášli svojou 
tvorbou...

www.facebook.sk/banoviny

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každé dva týždne 
z nich vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverej-
níme. Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo 
vašej štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl redak-
cia@banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banovi-
ny.sk alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Komu vlastne slúžia cyklochodníky?
Fotografia z 28. 
septembra, ktorú vám 
posielam, ukazuje, že aj 
automobilistom. Robte 
s tým niečo! Chcel by 
som sa dožiť času, 
keď budú naši vodiči 
rešpektovať cyklistov 
tak, ako je to vo Viedni, 
nehovoriac o mestách 
v iných civilizovaných 
krajinách. 
 Janči, 84 ročný dôchodca, vášnivý cyklista

Prečo musím mať SeniorPas, 
nestačí cestovať s občianskym?
Ako 82-ročná dôchodkyňa mám vzhľadom na svoj vek MHD 
zadarmo, ale len so SeniorPasom. Jeho platnosť mi už skončila, 
takže si musím vybavovať nový. Zaujíma ma, prečo sa nestačí 
preukázať pri prípadnej kontrole iba občianskym preukazom, kde 
je uvedený dátum môjho narodenia? Napokon, aj pri vybavovaní 
tejto karty v minulosti si odo mňa vypýtali iba občiansky preukaz... 
Akurát musím s mojimi boľavými nohami merať cestu do predajne 
dopravného podniku z jedného konca mesta na druhý. Zdá sa mi 
to zbytočné. Ružinovčanka Viera 

Vysvetlenie Bratislavskej integrovanej dopravy:
„Podľa zákona je dopravca povinný s cestujúcim uzatvoriť 
prepravnú zmluvu. Potvrdením o jej uzavretí je vydaný cestov-
ný lístok alebo zaevidovanie v elektronickom systéme. Preto 
musí mať každý cestujúci, teda aj osoba nad 70 rokov, vydaný 
cestovný lístok - v tomto prípade je tým lístkom SeniorPas. Je to 
podobné ako v železničnej doprave, kde musí mať každý ces-
tujúci s nárokom na bezplatnú dopravu vydaný lístok pre danú 
cestu,“ vysvetlila hovorkyňa BID Eva Vozárová.
SeniorPas je druh predplatného cestovného lístka, ktorý si 
môže vybaviť senior nad 70 rokov. Poskytuje sa vo forme 
365-dňového predplatného cestovného lístka v hodnote  
0 eur a zapisuje sa do čipu karty, alebo si ho môžete vybaviť 
v aplikácii IDS BK.  „Nie je to bežná zľava nárokovateľná 
podľa výšky veku cestujúceho, je to forma osobitného 
cestovného. Seniori po dovŕšení 62. rokov majú nárok na 
zľavnené cestovné, čo platí aj pre ľudí nad 70 rokov, ak 
nevyužívajú osobitné cestovné formou SeniorPasu,“ doplnila 
Vozárová.

NEŽITE V DOMÁCNOSTIACH S PLESŇAMI
BIOREPEL® – biocídny výrobok s mikroorganizmom Pythium oligandrum 
na odstránenie plesní na stenách a preventívne ošetrenie proti plesniam.

II
m

Prípravok BIOREPEL®  s múdrou hubou Pythium oligandrum dostanete v predajniach Kuzlo fareb, 
v predajniach farieb, v reťazcoch v oddeleniach s farbami alebo v drogériách predávajúcich farby.

Nezapácha, neleptá.
Určený pre širokú verejnosť 
a profesionálov.

Dlhodobý koniec plesní v obytných miestnostiach, 
spálňach, detských izbách, kuchyniach, výrobniach 
a skladoch potravín, ale aj v pivniciach, stajniach…

Distribútor pre Slovensko: 
BAL SLOVAKIA, s. r. o. 
Výrobca: Biopreparáty spol. s r.o.

MÚDRA HUBAMÚDRA HUBA

www.biorepel.czwww.biorepel.czPoužívajte biocídy bezpečným spôsobom. 
Pred použitím si vždy prečítajte etiketu a informácie o prípravku.

PETRŽALKA
Humus, falafel, kuracie na 
karí, zeleninové omáčky 
aj čerstvý kapustový šalát 
s uhorkou a kôprom... Ta-
nier s rôznymi izraelský-
mi špecialitami si v bistre 
v petržalských Slnečniciach 
vyskladáte sami a zaplatí-
te vždy rovnakú sumu 
8 eur, nezáleží na 
hmotnosti. Porcia 
je pritom taká, 
že sa o ňu mož-
no podelíte, mali 
sme problém zjesť 
ju celú.
V bistre Tel Aviv, kto-
ré nájdete vo food courte 
v novej petržalskej štvrti, 
sme vyskúšali všetky mož-
né jedlá plné špeciálnych 
chutí. Kombinovali sme ich 
podľa seba a milá pani za 
pultom nás stále nabáda-
la - pridajte si ešte niečo... 
Žiadne trochárenie, pritom 
bohato naložený tanier vám 
nikto neodváži, nejde o gra-
my, za každý zaplatíte len 
tých osem eur. Za zmienku 
tiež stojí, že parkovať môže-
te priamo pred food courtom 
dve hodiny zadarmo, takže 
sa najete v pokoji, bez zby-
točného stresu.

Tanier 1: 
Hovädzie mäsko v zaují-
mavej omáčke bolo veľmi 
chutné, jemné, nič šľachovi-
té, dobre sa krájalo. Ďalšia 
špecialita, falafel z kuracieho 
mäsa v paradajkovej omáč-
ke, nás až tak neohúrila, ale 

omáčka bola výborná, šťav-
natá. K tomu sme si dali 
priložiť šampiňóny, aj tie 
mali šmrnc, a dva rôzne ša-
láty. V prvom mangovom by 
sme prijali viac manga, roz-
hodne stál zato. Druhý šalát 
z červenej repy, v ktorom 
nás príjemne prekvapili malé 
hrášky, bol oveľa sviežejší, 
ale tiež trochu pikantný.

Tanier 2
Opäť sme si dali kurací fa-
lafel v skvelej paradajkovej 
omáčke, len škoda, že sme 
si jej nevypýtali viac, stried-
mo okorenená mäsová guľka 
bola suchšia. Takisto suchšie 
boli kocky mäsa z kuracích 
pŕs, tu však pomohla bohatá 

dávka karí omáčky. Vysoko 
vyzdvihujeme hummus, bol 
vynikajúci, jemný, lahodný. 
Nedalo nám, skombinovali 
sme si ho navyše s cícerom 
v špeciálnom „sóse“ a bolo 
to veľmi fajn. Obdivovali 
sme tiež chuť šalátu zo slad-
kastej bielej kapusty, uhorky 
a kôpru – skvelý nápad, ktorý 
raz vyskúšame doma.

Tanier 3
Aj na tretí tanier sme si dali 
naložiť nakrájané kuracie 
kocky, tentoraz však pri-
pravené s ružičkami zdra-
vej brokolice. Chuť jemná 
a príjemná, ladil nám k nej 
mierne pikantný cviklový 
šalát, a potešil i kuskus, len 
škoda, že táto cestovina bola 
studenšia. Dopriali sme si 
navyše tradičný falafel, ten-
toraz však zeleninový a kon-
štatujeme, že špecialitka bola 
svieža a výborne vychutená.

Tanier 4
Tu sme skombinovali kúsky 
vyššie spomenutého hovä-
dzieho mäska s opekanými 
zemiakmi dobrej chuti – ak 
ich však nemáte radi mastné, 
vopred požiadajte, aby vám 

i c h 
naberali zhora, 
nie zo spodku 
nádoby. My 
sme na to ne-

mysleli... Výber 
sme doplnili lahodia-

cimi šampiňónmi a tepelne 
upraveným šalátom z mrkvy 
a zelených fazuliek. Prekva-
pil najskôr tým, že bol úpl-
ne studený (no ale vyberali 
sme ho zo šalátového baru), 
a potom pikantnosťou, rátaj-
te tým, že je poriadne ostrý. 
Všetko dohromady nám však 
prinieslo zážitok.

Tanier 5
Delikatesu v podobe originál-
neho humusu sme už pochvá-
lili v texte vyššie. Na tomto 
tanieri sme si humusu dopriali 
naozaj v štedrej miere – mi-
mochodom, jeho konzumácia 
vraj zvyšuje pocit šťastia. 
V našom prípade potešenie 
a pôžitok z tejto špeciality 
podporili navyše chutné šam-
piňóny a veľa čerstvého šalá-
tu pripraveného z paradajok, 
uhorky a cibule. K zdravej 
porcii čerstvých ingrediencií 
sme si pridali opekané zemia-
ky, ktoré na rozdiel od pred-
chádzajúceho taniera neboli 
vôbec mastné. (bn)
 Foto: Marián Dekan
Naše hodnotenie: 
Maximum: 5 hviezdičiek
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Naložia vám toľko, koľko sa na tanier zmestí



V bistre Tel Aviv si obed 
vyskladáte sami.

Tanier 1

Tanier 4

Tanier 5

Tanier 3

Tanier 2

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 25 rokov

Pomoc pre deti
NOVÉ MESTO
V Národnom ústave det-
ských chorôb na Kramá-
roch otvorili psychiatrický 
stacionár pre deti s poru-
chami príjmu potravy. 
Okrem liečby mentálnej 
anorexie a bulímie poskytne 
pravidelné edukácie, pod-
porné skupiny či rodinné 
poradenstvo pre pacientov 
a ich blízkych. Pomôže tak 
urýchliť liečebný proces 
a predchádzať destabilizácii 
zdravotného stavu pacientov. 
Stacionár bude v prevádzke 
počas pracovných dní, den-
ne sa tu môže liečiť 10 až 12 
detí.  (TASR)

Rekonštrukcia 
za státisíce eur
DÚBRAVKA
Správa telovýchovných 
a rekreačných zariadení 
(STaRZ) zverejnila výzvu 
na rekonštrukciu chladenia 
štadióna v Dúbravke. Zá-
ujemcovia o realizáciu re-
konštrukcie mohli predkla-
dať ponuky do 21. októbra.
Predpokladaná investícia 
do obnovy chladiarenského 
systému a ľadovej plochy je 
vyčíslená na takmer 800-tisíc 
eur bez DPH. „Predmetom 
zákazky je rekonštrukcia 
chladenia - inštalácia chla-
diaceho zariadenia v rámci 
existujúcej strojovne vrátane 
všetkých potrebných staveb-
ných úprav, a taktiež s tým 
súvisiaca realizácia novej 
skladby ľadovej plochy,“ 
spresňuje STaRZ.  (TASR)
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Prvé Martinské
hody sa začnú 
11. novembra
STARÉ MESTO
Mestská časť Staré Mesto tento
rok organizuje po prvýkrát Sta-
romestské martinské hody. Sú
zasvätené patrónovi hlavného
staromestského kostola, kto-
rým je Katedrála sv. Martina.
Martinské hody budú od piat-
ku 11. novembra do nedele 13.
novembra 2016 na Rudnayo-
vom námestí a na Panskej ulici
v blízkosti katedrály.
Martinské hody otvoria 11.
novembra 2016 o 16.00 h  staros-
ta Starého Mesta Radoslav Štev-
čík a arcibiskup a metropolita
Bratislavskej arcidiecézy Stani-
slav Zvolenský. O 17.00 h bude
svätá omša v Katedrále sv. Mar-
tina.
V sobotu 12. novembra budú od
10.00 do 17.00 v dome umenia
pre deti BIBIANA na Panskej 41
tvorivé dielne Martinove husi -
Sv. Martin patrón tkáčov a klo-
bučníkov, o 11.00 h a o 17.00 h sa
uskutočnia v Gašparkove na Rud-
nayovom námestí divadelné pred-
stavenia pre deti. O 17.00 bude v
katedrále nasledovať svätá omša a
o 18.00 h bude na Rudnayovom
námestí živý obraz stretnutia
žobráka so sv. Martinom - Martin
z Tours a žobrák. O 18.30 h sa
vyberie lampiónový sprievod z
Rudnayovho námestia cez Pan-
skú ulicu, Hviezdoslavovo ná-
mestie, Rybársku bránu a Sedlárs-
ku ulicu do Zichyho paláca na
Ventúrskej 9.
V nedeľu 13. novembra o 10.30 h
ukončí Martinské hody slávnost-
ná svätá omša v katedrále. (brn)

Čierna stavba
z Rybárskej
brány zmizla
STARÉ MESTO
Po poldruharočnom úsilí súčas-
nej samosprávy Starého Mesta
zmizla z Rybárskej brány nele-
gálna stavba presklenej terasy
reštaurácie Lido. Tá tu bola od
leta 2014, predchádzajúca sa-
mospráva však nekonala a
súčasnej trvalo odstránenie pol-
druha roka.
„Od nástupu do funkcie sme
využili všetky zákonné možnosti
miestneho úradu, aby sme túto
nepovolenú celoročnú terasu
odstránili. Vlastník terasy využil
všetky zákonné možnosti, čo celý
proces odstránenia predlžovalo.
Napokon sme sa však dopracova-
li ku konkrétnemu výsledku,“
uviedol starosta Starého Mesta
Radoslav Števčík.
Proti rozhodnutiu stavebného
úradu o odstránení čiernej stavby
sa majiteľ odvolal, odvolací orgán
však dal za pravdu samospráve.
Nasledoval návrh na exekúciu,
opäť dovolanie sa stavebníka. Aj
súd však dal pred niekoľkými
týždňami za pravdu Starému
Mestu a presklená terasa musela
ísť preč. Podľa zásad mestskej
pamiatkovej rezervácie Starého
Mesta nesmie byť umiestnená
žiadna celoročná presklená terasa.
Samospráva Starého Mesta tento
rok nastavila aj nové pravidlá pre
letné terasy, čím sa odstránila
svojvôľa niektorých majiteľov
prevádzok, ktorí neváhali zaberať
väčšinu verejného priestoru pešej
zóny. Starosta Starého Mesta po
dohode s Krajským pamiatkovým
úradom v Bratislave rozhodol o
pravidle 50:50, teda 50 percent
komunikácie je možné zabrať let-
nými terasami a 50 percent musí
byť priechodných. Každá pre-
vádzka tak má nárok terasu v
šírke 25 percent šírky ulice.
„Nový spôsob rozmiestňovania
letných terás podnikatelia akcep-
tovali, za čo sa im chcem poďako-
vať. Pravidelne sme v lete kontro-
lovali záber terás, v prípade, že
došlo k väčšiemu záberu, bol
dodatočne zdanený a prevádzka
dostala pokutu. Tí, ktorí prevádz-
kovali terasy bez povolenia,
dostali mastné pokuty,“ uviedol
starosta Števčík. (brn)

STARÉ MESTO
Mestská časť Staré Mesto vo
štvrtok 20. októbra 2016 sláv-
nostne otvorí nový park na
Belopotockého ulici. Ukončí sa
tak niekoľkoročný boj obyvate-
ľov tejto lokality o záchranu
zelenej plochy medzi budovou
rozhlasu a ulicami Belopotoc-
kého a Lehotského. Súčasne s
parkom bude otvorený aj nový
výbeh pre psov v susedstve
parku.
Práce na vybudovaní parku boli
dokončené ešte v lete, samosprá-
va však park zatiaľ nesprístupnila
verejnosti, keďže tráva nebola
dostatočne zakorenená. Bodkou
za vybudovaním parku bola mi-
nulý týždeň výsadba platanu, kto-
rý pochádza z výhonkov stromu z
dunajského nábrežia, ktorý musel
ustúpiť výstavbe River Parku.

„Som rád, že sa nám podarilo
zavŕšiť úsilie obyvateľov tejto
lokality a samosprávy o záchranu
kúska zelene pred výstavbou,
ktorá tu bola naplánovaná aj
povolená. Staromešťania tak
dostávajú do užívania plnohod-
notný park, ktorý by mal slúžiť na
oddych všetkým vekovým skupi-
nám. Súčasne som rád, že sa nám
v tesnej blízkosti parku podarilo
spoločne s RTVS vybudovať
nový výbeh pre psov, keďže do
parku  je vstup so psami zakáza-

ný. Toto by mala byť ukážka
komplexného riešenia verejných
priestorov, aby sme uspokojili
všetky komunity z okolia,“ uvie-
dol starosta Starého Mesta Rado-
slav Števčík.
Slávnostné otvorenie parku za
účasti primátora Iva Nesrovnala,
riaditeľa RTVS Václava Miku a
starostu Radoslava Števčíka je
naplánované na štvrtok 20. októb-
ra 2016 o 15.30 h. Pozvaní sú
všetci obyvatelia Belopotockého
a ďalších okolitých ulíc. (brn)

Vo štvrtok slávnostne otvoria park
na Belopotockého a nový psí výbeh

1415 1615
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Palác Kotva
dostal cenu
STARÉ MESTO
Pri príležitosti tretieho vý-
ročia Fondu architekta 
Weinwurma správna rada 
udelila ceny v kategóriách 
Donor roka 2022, Projekt 
roka 2022 a Počin roka 2022. 
Cenu Projekt roka 2022 získa-
la obnova päťposchodového 
funkcionalistického bytového 
domu Palác Kotva z roku 1930 
na Vajanského nábreží. „Z Fon-
du architekta Weinwurma sme 
získali najvyššiu možnú sumu, 
tritisíc eur. Ďalšie financie sme 
mali našetrené vo fonde opráv, 
brali sme si aj úver. Obnova 
trvala približne rok. Plánujeme 
ešte vymeniť výťahy a vyčistiť 
mramorovú podlahu vo vstup-
nej hale,“ vysvetlila Iva Hlož-
ková, jedna z iniciátorov re-
konštrukcie, ktorá žije v dome 
už 60 rokov. (ts)

Betón pôjde 
preč

DÚBRAVKA
Mestská časť Dúbravka 
zmení betónovú plochu 
a zasadí vzrastlé hraby. Pri 
revitalizácii priestoru na 
Ulici Karola Adlera využije 
systém prekoreniteľných 
buniek vhodný pri sade-
ní stromov do náročného 
mestského prostredia.
Cieľom je oživiť pôvodnú roz-
siahlu asfaltovú plochu a zlep-
šiť tunajšiu mikroklímu. Prí-
pravu projektu už vidieť pred 
tanečnou školou. Ide o veľký 
asi 1,5-metrový výkop, do kto-
rého príde stromový substrát 
s hlbokými zakoreňovacími 
bunkami. Po vysadení troch 
vzrastlých hrabov pred taneč-
nou školou osadí mestská časť 
na priestranstvo centrálny hra-
cí lanový prvok, akúsi ležatú 
osmičku. (ts)
 Foto: MČ Dúbravka

BRATISLAVA
Z najnovších dát zverejne-
ných štatistickým úradom 
vyplýva, že návštevnosť 
hotelov na Slovensku sa 
v auguste v porovnaní 
s vlaňajškom takmer ne-
zmenila. Bratislava sa 
však môže pochváliť ras-
tom, pričom len v Starom 
Meste prespalo 1,57-krát 
viac turistov ako vlani.
Podľa informácie, ktorú nám 

poskytol Július Buday 
z organizácie Brati-
slava Tourist Board 
(BTB), turistov do náš-
ho mesta lákali aj kam-
paňou s názvom „Na 
vlastné nohy“. V rámci 
programu vytvorili nie-
koľko peších trás, pri-
čom absolvovanie via-
cerých si vyžadovalo aj 
prespanie. Takto orga-
nizácia BTB sledovala 

jeden zo svojich hlavných 
cieľov, ktorým je zvýšiť po-
čet prenocovaní v meste.
Za prvých osem mesia-
cov prespalo v hlavnom 
meste o takmer 350-tisíc 
návštevníkov viac ako 
v rovnakom období minu-
lého roka. „V porovnaní  
s  rokom 2019 je to stále 
len 60 percent. Pozitívne 
však je, že počas letných 
mesiacov jún – august bol 
počet prenocovaní v po-
rovnaní s rokom pred pan-
démiou na úrovni 70 per-
cent,“ uvádza BTB. 

Centrum Bratislavy sa 
v percentuálnom náras-
te návštevnosti v rámci 
všetkých slovenských 
okresov dostalo na prvé 
miesto rebríčka. Brati-
slava ako celok si len 
v auguste v porovnaní 
s minulým rokom pri-
písala o 49 percent náv-
števníkov viac. Najviac 
sa darilo hotelierom 
v Starom Meste, kde bol 
medziročný nárast 57 
percent. Domácich náv-
števníkov, ktorí u nás 
prespali v období prvých 
ôsmich mesiacov tohto 
roka, bolo v porovna-
ní s vlaňajškom takmer 
dvojnásobne viac, a za-
hraničných návštevníkov 

takmer štvornásobne viac. 
Okrem tradičných štátov 
Česka, Rakúska či Nemec-
ka sa do Bratislavy vrátili 
aj turisti z Veľkej Británie 
a USA.
BTB má aktuálne nasadenú 
v online priestore kampaň 
Bratislava je aj moje mesto, 
ktorá vznikla v spolupráci 
so Slovenským národným 
divadlom. Traja slovenskí 
herci - Gabika Dzuríková, 
Tomáš Maštalír a Milan 
Ondrík pozývajú do Brati-
slavy Slovákov s ponukou 
konkrétneho a kvalitne 
stráveného programu. Pre 
rakúsky trh spustia v blíz-
kom čase video pozvánku 
svetoznámeho operného 
speváka Pavla Bršlíka. (ts)
 Foto: bn, shutterstock
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Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~
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Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch
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Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

Pozor aj na tento trik, ďalšia 
seniorka prišla o svoje úspo-
ry! Ako informovala polícia, 
podvodníčka zatelefonovala 
na pevnú linku 77-ročnej ba-
bičke, predstavila sa ako pra-
covníčka pošty a oznámila, že 
do pol hodiny jej príde balík. 
Krátko po ukončení telefoná-
tu seniorku opäť telefonicky 
kontaktoval neznámy muž, 
ktorý tvrdil, že je policajt 
a odpočúva telefonické rozho-
vory. Údajná poštárka je vraj 
podvodníčka, ktorá ju chce 
okradnúť, preto má zveriť pe-
niaze jeho kolegovi, aby boli 
v bezpečí. Dôverčivá stará 
pani mu podľa pokynov odo-
vzdala v blízkosti reštaurácie 
na BABUŠKOVEJ ULI-
CI v Ružinove dohromady 
11 300 eur a väčšie množstvo 
zlatých šperkov. (bn)

Náhla smrť známeho bankára je dodnes záhadou

Rovných 130 rokov uply-
nie tento rok od narodenia 
významného finančníka 
Tomáša Tvarožka (†52), 
po ktorom je pomenovaná 
ulica v  Starom Meste. Jeho 
nečakaná smrť je dodnes 
opradená tajomstvom. Na 
historickej fotografii vidí-
me smútočný sprievod idúci 
popri evanjelickom kostole 
v deň jeho pohrebu.
Čiernobiela fotogra-
fia pochádza z 22. júla 
1945, vtedy sa v Bra-
tislave konal národný 
pohreb finančníka, ve-
rejného činiteľa a po-
vereníka pre financie 
Tomáša Tvarožka. Na-
rodil sa 21. decembra 
1892 v Brezovej pod 
Bradlom v mnohopo-
četnej národne uvedo-
melej evanjelickej ro-
dine, zomrel náhle ako 
52-ročný za doteraz ne-
vyjasnených okolností 
v Bratislave. Oficiál-
nou verziou smrti bola moz-
gová mŕtvica, ale podľa inej 
verzie ho našli zastreleného 
v jeho pracovni. Tomáš Tva-
rožek, ktorý zomrel 20. júla 
1945, mal národný pohreb už 
dva dni po úmrtí.
Jeho osud a záhadná smrť 
sa spomína napríklad v kni-
he Bratislavské banky, ktorá 
vyšla vo vydavateľstve Ma-

renčin PT. Podrobnejší živo-
topis tohto elitného finanční-
ka zaznamenáva tiež archív 
Národnej banky Slovenska. 
O Tomášovi Tvarožkovi, kto-
rý po vzniku Čes-
koslovenska 
spolupra-
coval na 
reorga-
nizáci i 

slovenského peňaž-
níctva, sa na webstrán-
ke www.archiv.nbs.sk 
dočítate aj tieto fakty:  
„V roku 1923 prevzal 
funkciu vedúceho úrad-
níka vznikajúcej Mest-
skej sporiteľne v Brati-
slave a zotrval v nej až 
do roku 1944. Zaslúžil 

sa o vybudovanie siete slo-
venských sporiteľní. Ako 
finančný odborník pôsobil 
aj v ekonomike kultúry, od 
roku 1919 bol tajomníkom 

a členom správy Druž-
stva Slovenského 

národného di-
vadla. Po vy-
puknutí Slo-
v e n s k é h o 
národného 
povs tan ia 
pôsobil ako 

člen Sloven-
skej národnej 

rady a odborný 
prednosta povereníc-

tva pre financie poverený 
organizovaním slovenského 
peňažníctva. Dňa 7. februára 
1945 sa stal povereníkom 
pre financie. Po vojne sa po-
dieľal na riešení mnohých 
finančných otázok, pričom 

najdôležitejšou úlohou bola 
menová reforma.“
Spomedzi súrodencov v rodi-
ne Tvarožkovcov vyniklo aj 
meno Juraja Tvarožka (1887 
– 1966), významného archi-
tekta, priekopníka funkciona-
lizmu u nás. Práve spolupráca 
s mladším bratom Tomášom 
mu priniesla jeho najvýznam-
nejší projekt - stavbu bývalej 
Mestskej sporiteľne z roku 
1929, dnes Slovenskej spori-
teľne na Námestí SNP, ktorá 
patrí medzi vrcholné diela 
československej funkciona-
listickej tvorby. 
Aj rodinná vila z roku 1921 
neďaleko Bratislavského 
hradu, ktorú navrhol pre bra-
ta Tomáša ako svoju prvú 
stavbu, stále stojí. Oplatí 
sa zastaviť pri nej, keď na-
príklad pôjdete z prechádz-
ky v historickej Kochovej 
záhrade dole Tvarožkovou 
ulicou smerom k hradu. Fa-
sádu zdobia rastlinné motívy 
výtvarníka Jaroslava Votru-
bu, českého rodáka, ktorý sa 
v roku 1919 natrvalo usadil 
v Bratislave.  (bn)
 Foto: vtedy.tasr.sk, bn

Tomáš Tvarožek

Tvarožkova vila neďaleko hradu, pod maľbou je nápis: 
Jaroslav Votruba 1924

Smútočný sprievod na Legionárskej ulici v júli 1945 Záujem turistov o naše mesto rastie.

Japonka Mariko sa do 
Bratislavy rada vracia. 
Páči sa jej najmä historické 
centrum a veľmi jej chutia 
naše tradičné jedlá, najmä 
bryndzové halušky.

Turistov si pochvaľujú najmä hotelieri v centre

TOP 5 okresov podľa návštevnosti
(v medziročnom náraste počtu návštevníkov za august  
s prespaním)
Bratislava I: medziročný nárast 1,57
Bratislava III: medziročný nárast 1,54
Malacky: medziročný nárast 1,50
Ilava: medziročný nárast 1,38
Bytča: medziročný nárast 1,32
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Kníhkupectvo Martinus na Obchodnej ulici v Bratislave má síce najväčšiu 
knižnú ponuku, to však neznamená, že ju nedokážeme ešte zväčšiť :-)

Z nášho skladu sme vybrali nové aj bazárové knižky za mimoriadne 
ceny, aby naši škriatkovia mohli pripraviť police na predvianočný 
nápor a vy ste sa mohli zásobiť príbehmi na stále dlhšie večery.

Poponáhľajte sa, upratovanie trvá len do 7. novembra, no ponuku 
dopĺňame o nové tituly, ak by ste mali cestu okolo i viackrát, 
napríklad kvôli káve a koláčiku vo vynovenej kníhkaviarni Foxford :-)!

Démokri-    
tos z Ab-   

dér

EČV  
Popradu

skratka  
olympij-      
ského  

rekordu

obrysy, 
kontúry

vyvaľovať  
oči  

(expr.)

šláger 
(hovor.)

osobné  
zámeno

tkaním  
vložený

jeden  
zo sveta-    

dielov

Autor  
krížovky:   

Juraj  
Mitošinka

zohne
predložka  
so 4. pá-    

dom

skratka  
pre a iné

namáhavo  
niesť  

(hovor.)

týkajúca  
sa tchora

Pomôcky:  
op-art,  
zátišno, 
nosič  

stala sa  
jemnejšou

kozmická  
častica  

spadnutá  
na zem

polohovo
smer  

výtvarného  
umenia

EČV 
Zlatých 

Moraviec  
priúčaš

1. časť
tajničky

2. časť
tajničky
pôvodná  

vlasť

Pomôcky:  
tries, 

Apia, arat 

parla-      
menty

spojovací 
klin  

pošomrem

nečinne, 
pasívne  
odroda  
slivky

číselné  
množstvo  

strašil  
mátožil

opiť

pomer  
gólov  

v zápase  
bežec

udobru-      
jeme  

započíta-    
nie

biblický  
staviteľ 
korábu

laba, 
dlaba  

tkanina  
z priadze  

ticho ako  
v zátiší 
(zried.) 

odporúčalo

skratka  
editora

vrátia 
(kniž.) 
teplota  

pod 0 °C

zn. erbia  
rozpis  

stávkových  
tipov

mrmlavý  
(expr.)

chytať  
donáša  

vzorec  
jodidu  

tálneho  
žen. meno

odpočíta

smerom  
dolu  

čuchový  
orgán

mongolský 
pastier  

sluchové 
orgány

pošle  
späť

prvý krčný  
stavec  
letecké 

opravovne

trocha  
odpi  

zn. pra-      
zeodýmu

značka 
holmia

skratka    
pre otrav-    
né látky

3. časť
tajničky

skratka    
pre eme-    

ritný
porosí mocne  

zatriasol


